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روزنامه صبح ایران

تذکر نماینده تربت جام به کریمی قدوسی؛

چه کسی به شما اجازه داده به ارکان نظام بتازید

وزیر نفت اعلام کرد

عرضه بنزین فقط با کارت هوشمند از اواخر مرداد

محمدجواد ظریف: 

بولتون می خواهد انگلیس را به باتلاق بکشاند 

انتخابات شورایاری ها و رقابت های جناحی

شورایاری ها ابزار 
گسترش جامعه  مدنی
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 دبیرکل حزب اراده ملت ایران اسلامی )حاما( گفت: هیچگاه نباید 
با صندوق رای قهر کرد و عرصه را دو دستی تقدیم جریان رقیب کرد؛ 
همه آحاد ملت حق دارند سلیقه خود را در ایام انتخابات درون صندوق 
رای بیندازند. »احمد حکیمی پور«  عصرشنبه جلسه هیات اجرایی 
این تشکل اصلاح طلب اظهارداشت: پس از اعتراضات دی ماه سال 
9۶ حزب حاما بیانیه ای صادر کرد و راه حل برون رفت از مشکلات را 

نخست، باز شدن فضای سیاسی برای شنیدن اعتراضات و ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه »با انفعال، خانه 
نشینی و قهر کردن کسی برای ما فرش قرمز پهن نمی کند«، گفت: 
رقیب از خدایش است که ما قهر کنیم بنابراین موافق نیستم که اگر 
صددرصد خواسته های ما محقق نشد، در انتخابات شرکت نکرده 
و رأی ندهیم.محسن رهامی در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که 
»مایوس کردن مردم از صندوق های رای و نهادهای انتخابی می تواند 

به جایگاه جمهوریت نظام آسیب جدی وارد کند«...

نباید عرصه انتخابات را دودستی تقدیم رقیب کرد

حکیمی پور: هیچگاه نباید
 با صندوق رای قهر کرد

محسن رهامی:

نظام در انتخابات منتظر 
اصلاح طلبان نمی ماند
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معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: متاسفانه علیرغم قانون  ممنوعیت استفاده از 
نماهای رومی در قم  معماران، سازندگان و مالکان سودجو با این قانون مقابله می کنندو به عاملی 
برای گسترش نماهای رومی در این شهر تبدیل شده اند.غلامرضا جانقربان در گفتگو اختصاصی 
با ایمان افزود: این مالکان با ظاهرآرایی خانه های جدید با نماهای رومی تنها به فکر سود و منفعت 
شخصی خود هستند و اغلب به ارتقاء کیفیت ساختمان سازی توجهی نمی کنندوبه فکر فروش  
منازل خود باقیمت بالاترهستند.وی ادامه داد: این در حالی  است که چنین منازلی از نظر ایمنی 
برای سکونت مردم بسیار خطرناک است.وی در بخش دیگری از سخنان خود  نمای رومی را چالش 
بزرگی در معماری و امنیت در سطح کلان عنوان کرد و گفت: این نماها علاوه بر تحمیل هزینه های 

گزاف موجب تهدید جانی و مالی مردم در مواقع خطر می شود...

فرماندار قم با اشاره به آتش سوزی گسترده مراتع جوار خط راه آهن در روستای زواریان گفت: به 
دلیل اینکه این احتمال وجود دارد که دلیل این آتش سوزی ناشی از جرقه های ناشی از ترمز قطار 
در این مسیر است، خط آتش در 9 کیلومتر از حریم راه آهن قم اجرا می شود.مرتضی حیدری روز 
یکشنبه درگفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در آتش سوزی گسترده مراتع روستای زواریان که از 
ساعت 1۶ روز جمعه هفته گذشته و در جوار خط راه آهن آغاز و عملیات اطفای این حریق تا ساعت 
یک بامداد روز شنبه نیز ادامه داشت، حدود 1۵0 هکتار از مراتع این روستا را دچار حریق کرد.وی 
ادامه داد: ورزش باد و گرمای هوا موجب گستردش آتش در مراتع این روستا شد که علاوه بر حضور 
گسترده نیروها و تیم های مختلف استان ، 4 تیم اطفا حریق نیز از استان اراک برای کمک به کنترل 

و اطفا حریق وارد منطقه شده و در نهایت پس از چندین ساعت این حریق...

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم مطرح کرد

معماران، سازندگان و مالکان سودجو
عامل گسترش نماهای رومی درقم

 فرماندار قم :

خط آتش در ۹ کیلومتر از حریم 
راه آهن قم اجرا می شود
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 مردم تا شکستن حباب 
قیمت، مسکن نخرند

با بیان  انرژی اتمی   رئیس سازمان 
اینکه با راه اندازی نیروگاه بوشهر حدود 
صرفه جویی  نفت  بشکه  میلیون   ۱۱
می کنیم، گفت: ارزش افزوده ایجاد شده 
هزار   ۷ حدود  بوشهر  نیروگاه  توسط 
میلیارد تومان است اما براساس تکلیفی 
که دولت به عهده ما گذاشته به جای 
این رقم، ۳۵۰ میلیارد تومان ارزش افزوده 

می دهیم. 
از  دیروزپس  صالحی«  اکبر  »علی 
حضور کمیسیون انرژی مجلس، در جمع 
خبرنگاران افزود: در این جلسه تبادل نظر 
خوبی در خصوص فعالیت های صنعت 

هسته ای صورت گرفت.
وی اضافه کرد: فعالیت های سازمان 
انرژی اتمی، صنعتی و مرتبط با همه انرژی 
تعریف  مأموریت های  اساس  و  هاست 
شده برای این سازمان در حوزه "انرژی" 
و "برق" تعریف می شود که این موضوع 
ارتباط مستقیم با کمیسیون انرژی دارد 
لذا باید بتوانند نظارت کامل برعملکرد 

سازمان انرژی اتمی داشته باشند.
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران با بیان 
اینکه اکنون سازمان انرژی اتمی در محور 
چالش بین المللی قرار دارد و این مسئله 
تحمیل شده توسط دیگر کشورها است، 
این چالش  از  عبور  به منظور  داد:  ادامه 
نیاز به کمک نمایندگان مجلس به ویژه 
دوستان کمیسیون انرژی بخصوص در 

حوزه تأمین مالی سازمان داریم.
بوشهر  نیروگاه  اینکه  بیان  با  وی 
تولید  برق  ساعت  کیلووات  میلیارد   ۷
می کند، توضیح داد: اگر عملکرد نیروگاه 
را "بر اساس نرخ برق صادراتی" یا "بر 
اساس نفت ذخیره شده" ارزیابی کنیم، 
بشکه  میلیون  معادل ۱۱  نیروگاه  این 
نفت صرفه جویی می کند و ارزش افزوده 
ایجاد شده توسط نیروگاه بوشهر حدود 
۷۰۰ میلیون دلار )معادل ۷ هزار میلیارد 
که  تکلیفی  اساس  بر  اما  است  تومان( 
دولت به عهده ما گذاشته، به جای تولید 
۷ هزار میلیارد تومان ارزش افزوده، ۳۵۰ 

میلیارد تومان ارزش افزوده می دهیم.
صالحی یادآورشد: رئیس و نمایندگان 
کمیسیون انرژی قول بررسی این موضوع 

به طور جدی و ارزیابی دقیق نیازهای 
نیروگاه اتمی بوشهر را داده اند، به طوری 
که نیروگاه در آینده دچار وقفه در کار 

خود نشود.
اشاره  با  اتمی  انرژی  رئیس سازمان 
با  رابطه  در  مختصری  گزارش  ارائه  به 
پروژه های در دست پیگیری به کمیسیون 
انرژی، اضافه کرد: مقرر شد؛ نمایندگان 
کمیسیون انرژی در گروه های متعدد از 
کرده  بازدید  انرژی  سازمان  سایت های 
با  با فعالیت سازمان –که  از نزدیک  تا 
نشاط و اقتدار پیش می رود- آشنا شوند، 
همچنین نیازهای سایت ها را تأمین کنند 
و توصیه های خود را به گوش مسئولان 

اتمی برسانند.
زمان  اینکه هر  بر  تاکید  با  صالحی 

افزایش  برای  نظام  ارشد  مسئولان 
فعالیت های سازمان اراده کنند این کار به 
سرعت انجام می شود، بیان کرد: گفتند؛ 
غناء را افزایش دهید این کار را کردیم، 
گفتند؛ سقف تولید اورانیوم غنی سازی 
شده را به بیش از ۳۰۰ کیلوگرم برسانید، 
را  تولید آب سنگین  رساندیم، گفتند؛ 
بیشتر کنید؛ بیشتر کردیم، بنابراین هر 
اگر  و  دادیم  انجام  را که خواستند  چه 
بخواهم تمثیل بیاورم؛ باید گفت؛ همچون 
یک سرباز آماده اجرای فرمان فرمانده های 

ارشد خود هستیم.
در  اکنون  کشور  کرد:  اظهار  وی 
برهه حساسی قرار دارد و تمام چشم ها 
از داخل و خارج به سازمان انرژی اتمی 
دوخته شده است لذا اکنون به مساعدت 
کمیسیون های مجلس به ویژه کمیسیون 

انرژی نیاز داریم.
رئیس سازمان انرژی اتمی همچنین 
از  برخی  شیطنت های  خصوص  در 
رسانه ها مبنی بر اینکه تعدادی از مراکز 
هسته ای غیرفعال هستند، بیان کرد: شاید 
به عنوان یک مسئول دستاوردهای  اگر 
هسته ای را بازگو کنم، چندان مورد قبول 
واقع نشود در حالی که در پی دعوت از 
رسانه ها، آن ها از سایت از نطنز و اراک 
است؛  قرار  نیز  اکنون  کرده اند،  بازدید 
کمیسیون انرژی از سایت ها بازدید کرده 

و واقعیت را به مردم

رئیس سازمان انرژی اتمی: 

نیروگاه بوشهر معادل 11 میلیون بشکه نفت صرفه جویی می کند

وزیر راه وشهرسازی:

قیمت مسکن کاهش می یابد

چشم خیره بازارها به بازار ارز

دلار بخریم یا نخریم؟

ساز و کار تولید ارز دیجیتال مصوب شد 

بخریم یا نخریم؟ این سئوالی است که این روزها اغلب 
متقاضیان کالا از اهل فن می پرسند. رکود حاکم بر بازار 
ایران این روزها تعمیق بیشتری یافته است، بازار خودرو و 
مسکن خالی از مشتری است و بازارهای دیگر نیز وضعیت 

چندان متفاوتی را دارا نیستند.فعالان بازار لوازم خانگی می 
گویند تنها مشتریان ما در حال حاضر عروس و دامادها 
هستند و کسی جز برای جهیزیه دست به خرید کالا نمی 

زند. یخچال، ماشین لباسشویی، ماشین ظرفشویی و...

شورایاری ها به عنوان یکی از مهم ترین نمادهای جامعه مدنی در حالی پنجمین دوره انتخابات خود را پیش رو دارند که 
تحکیم و تثبیت جایگاه این نهاد به عنوان حلقه رابط شورای شهر و محلات تهران کیفیت اداره شهر پایتخت را بهبود خواهد 
بخشید. اداره شورایی شهرهای کشور با وجود آنکه از تاکیدات مهم قانون اساسی در هنگام تدوین بود اما این اصل مهم تا 
سال 1377 و دولت نخست اصلاحات مورد توجه قرار نگرفت. همزمان با تشکیل نخستین دوره شورای شهر تهران، حضور 

نهادی یاری رسان به ویژه در کلانشهری مانند تهران بیش از گذشته احساس شد و ...
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١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 
٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت

٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 
ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي

٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام

مورخ  ۵/408/ص  شماره  شماره  استناد  به  دارد  نظر  در 
1398/04/02 موضوع بند 3 مصوبه شماره 108 مورخ 98/03/21 
شورای اسلامی شهر اندیشه اجرای عملیات ذیل را از طریق 
مناقصه عمومی به مشاورین واجد شرایط  دارای رتبه 1 تجاری از 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی واگذار نماید :
1- موضوع مناقصه: انجام خدمات مشاوره و طراحی مجموعه 
تجاری اداری جنب ساختمان شهرداری در قطعه زمینی به 
مساحت تقریبی 3000 متر مربع با زیر بنای تقریبی 2۵000 متر 
مربع به مبلغ 4/۵00/000/000 ریال و سپرده شرکت در مناقصه به 

مبلغ 22۵/000/000 ریال 
2- مدت انجام کار 4 ماه 

3- سپرده شرکت در مناقصه باید بصورت موارد مندرج در 
بند 2 ماده ۵ آئین نامه مالی شهرداریها به شرح ذیل ارائه گردد:

الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب جاری سیبا به 
شماره 010۶212988001 نزد بانک ملی شعبه فاز سه اندیشه 

ب- ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه
ج- اسناد خزانه 

4- مهلت و محل فروش اسناد مناقصه : مهلت خرید اسناد 
مناقصه از تاریخ چاپ آگهی لغایت روزشنبه مورخ 98/0۵/12 به 

نشانی: شهریار- شهر اندیشه - فاز 3- بلوار آزادی- تقاطع خیابان 
شهرداری شرقی- ساختمان مرکزی شهرداری اندیشه - واحد 

امور قراردادها می باشد.
۵- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: پایان وقت اداری روز یک 

شنبه مورخ 98/0۵/13 دبیرخانه شهرداری اندیشه
۶- زمان و محل بازگشایی پیشنهادات واصله: روز دوشنبه 
مورخ 98/0۵/14  ساعت 14:30 سالن جلسات شهرداری اندیشه 
7-مدارک لازم: رونوشت و اصل گواهی صلاحیت پیمانکاری 
دارای اعتبار و درخواست کتبی با مهر و امضا معتبر شرکت ضمنا 
همراه داشتن مهر شرکت جهت دریافت اسناد الزامی می باشد. 
8- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادهای واصله 

مختاراست.
9- برندگان اول-دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد 
قرارداد نشوند سپرده شرکت در مناقصه آنان به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد.
10- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه 

درج گردیده است.
11 - هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد . 

تاریخ چاپ نوبت اول 98/04/24   تاریخ چاپ نوبت دوم 98/04/31 

شهرداری اندیشه

بهروز کاویانی- شهردارشهر اندیشه

آگهی مناقصه عمومی مرحله اول ) نوبت دوم ( 
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علائمی امیدوار کننده 
از پایان تنش در خاورمیانه

 کمتر از یک هفته پس از انتشار خبر کمک محرمانه 
مقامات امارات از ایران برای کمک به خروج نظامیان این 
کشور از یمن، اخیراً "نماینده عربستان سعودی در سازمان 

ملل هم اعلام کرده که زمان آن فرارسیده که جنگ یمن فروکش کند. و در این زمینه 
تماس هایی از طریق نشست اخیر سران کشورهای اسلامی در مکه با ایران صورت گرفته 
است! وی گفته آماده تعامل دیپلماتیک با تهران هستیم و در هیچ کجا خواهان جنگ 
با ایران نیستیم".این دو خبر زمانی منتشر می شود که روابط سیاسی کشورهای عرب 
منطقه خلیج فارس بویژه دو کشور امارات و ایران در بدترین شرایط ممکن قرار داشته، و 
این حجم از خصومت در بین کشورهای منطقه در طول تاریخ بی سابقه بوده است. زیرا 
حجم تهدیدات در موضوعات گسترده ای شیوع پیدا کرده و حتی این دو کشور در کنار 
بحرین و کویت و اردن از جدی ترین مشوق های ترامپ برای برخورد نظامی با ایران بوده 
اند.اما اساسی ترین موضوع در روابط تیره و تار کشورهای حوزه خلیج فارس این نکته است 
که اسرائیل بیشترین بهره برداری را از اختلافات موجود نموده و جو روانی ایجاد شده کل 
منطقه را تبدیل به پادگان نظامی و بشکه باروت کرده است.این در حالی است که حجم 
اتهامات کشورهای منطقه علیه یکدیگر اساس امنیت ملی و امنیت منطقه حساس خلیج 
فارس را در حد بالایی به مخاطره انداخته است.از این رو دو اتفاق اخیر یعنی تغییر رویکرد 
خصمانه امارات و عربستان به رویکرد روابط حسنه با ایران را باید از منظر ژئواستراتژیک 
مورد تجزیه و تحلیل قرار داده و موارد ذیل را دراین راستا بررسی و مبنا قرار داد:اول: ایران 
بدون در نظر گرفتن حواشی های درون سیستمی و پارادوکس های سیاسی حاکم، از 
اصل تغییر رویکرد استفاده نموده و باید گامی اساسی برای تغییر شرایط فعلی برداشته و 
زمینه را برای از سرگیری روابط مسالمت آمیز و مبتنی بر اصل احترام متقابل فراهم سازد. 
نخستین گام ایران مهار جریان ها و رسانه های تندرو و حذف شعارهای تفرقه افکنانه 
در مراسم های رسمی و محافل مذهبی است.دوم: تمام شواهد محیطی و تحلیل های 
ژئوپلیتیکی نشان از درماندگی ریاض و ابوظبی در صحنه جنگ با یمن دارد. آنچه مسلم 
است اینکه تجاوز به یمن از همان ابتدا اشتباه مرگباری بود که سعودی ها بدان دامن زدند. 
به فراخور این خطای راهبردی، شکست ائتلاف عربی نیز قطعی است.سوم: با وجود عمق 
اختلافات منطقه ای، کشورهای منطقه باید واقع بین بوده و با کنار گذاشتن کدورت های 
تاریخی و اختلافات مذهبی و نژادی، به فهم مشترک نسبت به دردهای مشترک در 
منطقه برسند.چهارم: خلیج فارس مستعد بهره مندی از یک سازه ژئوپلیتیکی مستقل 
بوده و کشورهای منطقه با محوریت ایران و عربستان می توانند یک منظومه ژئوپلیتیکی 
مستقل، بدون نیاز به نیروهای فرامنطقه ای تشکیل داده و خود را برای رقابت های بزرگ 
جهانی در آینده ای نه چندان دور آماده کنند.نکته مهمتر اینکه خلیج فارس مامن اتحاد 
آسیایی در قرن ۲۱ است و ایران و عربستان ستون اصلی این اتحاد به شمار می آیند.

لذا اظهارات اخیر صورت گرفته توسط مقامات عربستانی و اماراتی ضمن اینکه می تواند 
هر چه سریعتر به جنگ یمن خاتمه بدهد، خود فرصتی بسیار مطلوب برای خروج از 
بحران های فعلی و شروع فصلی متفاوت از روابط منطقه ای با محوریت صلح و ثبات 
منطقه ای و تقویت اشتراکات و همکاری های درون سیستمی در حوزه پراهمیت خلیج 

فارس به شمار می آید.
 استادیار جغرافیای سیاسی دانشگاه تهران

نقطه قوت استراتژیک ایران
۱- اقدام انگلیس در توقیف کشتی ای که محموله  
متعلق به ایران را حمل می کرد، خلاف قانون و مقررات 
دریانوردی و بیشتر در قالب یک نمایش خوش رقصی 
انگلیس برای ترامپ صورت گرفت. او می گوید که در اجرای 
تحریم اتحادیه اروپا دست به این کار زده  است. حال آنکه 

علیرغم گذشت چندین سال از تصمیم اتحادیه اروپا در این باره، هیچ یک از کشورهای 
عضو آن را تا کنون اجرا نکرده اند و اکنون انگلیس رندانه در آستانه خروج از اتحادیه به فکر 
اجرای آن افتاده است. افزون براین تصمیم های یک جانبه فاقد ارزش حقوقی بین المللی 
است. به هر روی، هرچند، غرب در مفهوم کلّی خود به دلیل موقعیت سیاسی متعارضی 
که با ایران دارد، با ایران همراهی نداشت، ولی، اقدام بریتانیا را نیز تحسین نکرد. بقیه 

کشورهای جهان حتی جانب احتیاط بیشتری گرفتند. 
۲- هرچند دستگاه اداری انگلیس در مرحله  تصمیم سازی مستقل از دولت مستقر 
در این کشور عمل می کند ولی، تصمیم گیری بر عهده  دولت مستقر است. دولت در 
وضعیت فعلی در انگلیس در حضیض ضعف خود قرار دارد و نمی تواند هیچ تصمیم جدی 
بگیرد. حتی با فرض آنکه یکی از دو کاندیدای حزب محافظه کار به قدرت برسند، در 
شرایطی که اقدام پیشین آنان فاقد وجاهت قانونی بین المللی بوده و همچنین موقعیت از 
هم پاشیدگی درون حزبی شان، هیچ کدام در وضعیتی نیستند که بتوانند تصمیم پُرریسکی 
بگیرند. از همین رو، همچنان که جرمی هانت، وزیر امور خارجه انگلیس اعلام داشته، 

مجبورند که زمان بخرند و به اقدام های دیپلماتیک تن دهند.
 ۳- بوریس جانسون که به گفته  رسانه ها احتمال به قدرت رسیدنش در هفته  
آتی بیشتر است، نماد یک انگلیسی نوعی است. پُرگو، رنِد و متمایل به تحمیل هزینه  
تصمیم های خود به دیگری است. لیکن، این بار کمتر کسی حاضر است هزینه  اقدام های 
انگلیس را بپردازد. امریکا، آشکارا می گوید که هر کس در منطقه کشتی در حال تردد 
دارد، خود هزینه دفاع از مالِ خود را بپردازد. با توجه به تمایل رسمی انگلیس به خروج 
از اتحادیه اروپا، این اتحادیه نیز حاضر نیست که هزینه های مخاطراتی که انگلیس خلق 
می کند را بپردازد. امارات هم به خوبی متوجه شده که در این بازی، نگاه امریکا و متحدانش 
به وی، در نقش یک گاو شیرده است که باید دوشیده شود. و در صورت وقوع حادثه ای 
اولین کشوری است که صدها بلکه حتی تا هزار میلیارد دلار صدمه خواهد دید. بنابراین، 

تا حدودی پا پس کشیده است. 
۴- نقطه  قوت استراتژیک ایران که به صورت مستقل و قدرتمند عمل می کند، در 
این موقعیت ناشی از دو واقعیت است. یکی قدرت نظامی و درک درست از موقعیت خود 
و دیگر بازیگران منطقه ای و دیگری اقدام در چارچوب قانون و مقررات بین المللی است. 
صورت مساله این است که این کشتی انگلیسی با یک کشتی صیادی در آب های تحت 
مسئولیت ایران تصادم می کند. با بی توجهی از کنار آن عبور می کند. و اکنون با دستور 
مقام قضایی در توقیف است. البته این موضوع باید به صورت حقوقی مورد بررسی قرار 
گیرد. لیکن، نکته مهم اعمال قانون دریاها از سوی ایران است. هر چند، طرفداران نظریه 
نظمِ جهانی مبتنی بر زور؛ واقع گرایان، تنها به زور تکیه می کنند، ولی حتی ترامپ که 
سمبل این نظریه است، نتوانست اصلِ حدّاقل مشروعیت بین المللی اقدام های خود را 
به طورِ کامل نادیده بگیرد. از یاد نبریم که هنوز اقدام از مجرای دولت و وزارت امورِ خارجه، 
پایبندی به برجام و عمل در چارچوب آن و رفع موانع FATF امکان عملِ گسترده تری 

را فرا روی ایران قرار می دهد و راهکار است.
 وزیر سابق راه و شهرسازی 

در کمیسیون اقتصادی دولت آغاز شد

بررسی درخواست تأمین واگن  مورد نیاز مترو قم
 درخواست وزارت کشور مبنی بر واردات ۸۰ دستگاه واگن از چین به منظور تأمین 

نیاز مترو شهر قم در کمیسیون اقتصاد هیأت دولت در حال بررسی است. 
به گزارش روز یکشنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیأت دولت، وزارت کشور به منظور 
تأمین واگن متروی شهر قم، درخواست واردات ۸۰ دستگاه واگن از شرکت پوژن چین 

را به هیأت وزیران ارائه کرده است.
از زمان انعقاد قرارداد تأمین ۳۱۵ دستگاه واگن مترویی بین وزارت کشور و شرکت 
پوژن چین در سال ۱۳۸۷ تاکنون، ۱۰۰ دستگاه واگن در کشور چین تولید و جهت 

تقویت سیستم مترو به سه شهر تبریز، اصفهان و شیراز تحویل داده شده است.
براساس تصویب نامه هیأت وزیران و به منظور تأمین ناوگان متروی شهر قم، وزارت 
کشور مجاز است تا افزودن تولید ۸۰ دستگاه واگن به قرارداد مذکور را به پیمانکار چینی 
ابلاغ کند. در این راستا الحاقیه افزایش خدمات قرارداد توسط کارفرما تنظیم و جهت 

تعیین تکلیف نهایی و امضای طرفین به شرکت پوژن ارسال شده است.
همچنین، مطابق بند )۴( این تصویب نامه، حداقل ۲۵ درصد واگن ها باید بیش از 
۵۱ درصد آنها تولید داخل باشد که این موضوع، طرفین قرارداد مذکور را در رسیدن به 
توافق نهایی جهت امضای الحاقیه با مشکل مواجه ساخته است. چرا که شرکت بوژن طی 
جلسات کارشناسی با کارفرما اعلام کرده که با توجه به گذشت بیش از ۱۰ سال از انعقاد 
قرارداد، هرگونه تغییر در مفاد آن منوط به توافق طرفین است. بنابراین افزایش سطح 

داخلی سازی به میزان ۵۱ درصد امکان پذیر نیست.
بر این اساس این امر به دلایلی چون افزایش هزینه های تولید و عدم مهیا بودن 
زیرساخت های داخلی که هم بر روی قیمت قرارداد و هم زمان بندی تحویل واگن ها به 

شدت مؤثر است، قابل تحقق نخواهد بود.
از سوی دیگر تفاوت اساسی مشخصات خط و سیستم تغذیه قطار شهری قم با سه 
شهر دیگر باعث می شود به منظور تأمین واگن از محل این قرارداد برای خط قم، طراحی 
جدیدی صورت پذیرد که این خود مستلزم صرف هزینه و زمان معینی در طول اجرای 

قرارداد خواهد بود.
وزارت کشور درخواست کرده است بند )۴( تصویب نامه مربوط اصلاح شود تا فرآیند 
امضای الحاقیه افزایش خدمات قرارداد مورد اشاره تسریع شود. درخواست وزارت کشور 

در حال حاضر در حال رسیدگی در کمیسیون اقتصاد هیأت دولت است.

وزیر نفت اعلام کرد

عرضه بنزین فقط 
با کارت هوشمند از اواخر مرداد

وزیر نفت گفت : از اواخر مرداد عرضه سوخت در جایگاه ها تنها با ارائه کارت های 
هوشمند سوخت مالکان خودرو امکان پذیر است

بیژن زنگنه دیروزپس از نشست هم اندیشی وزرای ادوار نفت در جمع خبرنگاران 
افزود: برای افرادی که کارت هوشمند سوخت ندارند بر اساس ثبت نامی که سال گذشته 
از متقاضیان انجام شده کارت سوخت صادر و به آدرس آن ها ارسال خواهد شد.وزیر 
نفت با بیان اینکه این وزارتخانه آمادگی کامل برای عرضه سوخت با کارت های هوشمند 
سوخت را دارد، گفت: از اواخر مرداد عرضه سوخت در جایگاه ها تنها با ارائه کارت های 
هوشمند سوخت شخصی مالکان خودرو امکان پذیر خواهد بود.وی گفت: ممکن است 
فرآیند صدور کارت سوخت برای مالکانی که فاقد کارت هستند مدتی زمان بر باشد به 
همین دلیل برای این افراد برای مدت محدودی تمهیداتی اندیشیده شده تا از کارت 
سوخت جایگاه ها استفاده کنند.وزیر نفت با بیان اینکه برای تمامی مالکان خودرو ها و 
موتور سیکلت ها کارت سوخت صادر خواهد شد، افزود: پیش از این قرار بود کارت بانکی 
افراد به جای کارت سوخت مورد استفاده قرار گیرد که این طرح برای زمانی است که 
تصمیم گرفته شود سوخت سهمیه بندی شود، اما اکنون که بحث سهمیه بندی مطرح 
نیست برای مالکان، کارت سوخت هوشمند صادر خواهد شد.زنگنه همچنین با اشاره 
به اینکه نحوه ثبت نام متقاضیان جدید و افرادی که به هر دلیلی فاقد کارت هوشمند 
سوخت هستند اطلاع رسانی خواهد شد، گفت: در شرایط فعلی بحث سهمیه بندی 
سوخت مطرح نیست و صرفا این طرح با این هدف مقابله با قاچاق سوخت و همچنین 

اطلاع از میزان مصرف در کشور اجرا خواهد شد.
*   ماجرای نفتکش ها تاثیری بر فروش نفت ایران نداشته است

بیژن زنگنه درخصوص دیدار با وزیران نفت ادوار گذشته گفت : این دومین جلسه ای 
بود که با وزیران پیشین نفت داشتیم که ۴ نفر از وزیران پیشین به این نشست آمدند و 
آقایان آقازاده و میرکاظمی هم موفق نشدند دراین جلسه حضور داشته باشند.وی افزود: 
در این جلسه گزارشی از وضع بین المللی و داخلی صنعت نفت ارائه شد و دوستان هم 
نظرات خود را مطرح کردند.وزیر نفت با بیان اینکه صنعت نفت در شرایط حساسی است 
تصریح کرد: وزارت نفت امروز در خط مقدم جنگ اقتصادی قرار دارد و پس از آن بانک 
قرار دارد به همین علت باید همه به این وزارت خانه کمک کنند ودوستان هم همیشه 
به ما لطف داشته اند. زنگنه افزود: ماجرای نفتکش ها هنوز روی فروش نفت ایران تاثیر 
نگذاشته است اما باید این روال را دقت کرد. یکی از مسائل ما نفتکش است که در آن 
محدودیت داریم. به همین علت آمریکا و همپیمانانش با این دید نسبت به نفتکش ها 
برای ما محدودیت ایجاد می کنند که باید روی آن حساس بود .وزیر نفت درباره سازو کار 
مالی اروپا موسوم به اینستکس هم گفت: اتفاق تازه ای نیفتاده و ما گفته ایم اگر این سازو 
کار بخواهد عملیاتی شود باید امکان فروش نفت ما را فراهم کند تا ما بتوانیم نفتمان را 

بفروشیم اما هنوز اقدامی در این باره انجام نشده است. 

علوی در نشست فراکسیون نمایندگان ولایی:

برخی خصوصی سازی ها 
با ورود وزارت اطلاعات لغو شد

 وزیر اطلاعات گفت: این وزارت خانه در زمینه خصوصی سازی ها ورود داشته و بعضاً 
با گزارشات وزارت برخی از آنها کنسل شد. 

محمود علوی با حضور در نشست فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس با بیان اینکه 
در زمینه پولشویی و فساد، فضاسازی بیشتر از واقعیت است و بنابراین تأثیر منفی دارد، 
اظهار داشت: در زمینه مبارزه با مواد مخدر سراغ دانه درشت ها رفته ایم و آنها در رصد 
اطلاعاتی ما هستند.وی افزود: اکثر رانت ها و سلطان های اقتصادی حاصل کشفیات وزارت 
اطلاعات است. در زمینه خصوصی سازی ها ورود داشتیم و بعضاً با گزارشات وزارت 
برخی از آنها کنسل شد.علوی ادامه داد: در قانون تعیین صلاحیت ها، وزارت اطلاعات نظر 
کارشناسی خود را اعلام می کند اما رئیس دستگاه می تواند نظر مخالفت خود را اعلام کند 
که در این زمینه خلاء قانونی داریم.وزیر اطلاعات گفت: دشمن دنبال اختلاف افکنی بین 

مجموعه های امنیتی نظام است که در این زمینه باید مراقب باشیم.
* پخش مستندی از شناسایی و دستگیری جاسوسان امریکایی

وزیر اطلاعات  همچنین در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران از 
پخش مستندی از شناسایی و دستگیری جاسوسان امریکایی در روز دوشنبه خبر داد. 
حجت الاسلام علوی اظهار کرد:در زمینه های زیادی جاسوسان امریکایی و جاسوسان 
سرویس های بیگانه را در مراکز حساس مختلف شناسایی کردیم و آنان را پس از 
دستگیری به دستگاه قضا تحویل دادیم.وی تصریح کرد:جزئیات شناسایی و دستگیری 
این جاسوسان امریکایی فردا از طریق مستندی که تهیه شده است به اطلاع مردم می 
رسد.وزیر اطلاعات خاطرنشان کرد: سربازان گمنام امام عصر )عج( همیشه در حال 
حماسه آفرینی هستند و مجاهدت خاموش آنان به کشف یک سلسله توطئه ها در 
زمینه های جاسوسی در حوزه های ضد تروریسم، ضد مفاسد اقتصادی و سایر زمینه ها 
منتهی می شود که بسیاری از آنها زمان گفتنش فرا نرسیده است اما در زمینه ضربه به 
جاسوسان سیا زمانش فرا رسیده است که فردا به استحضار مردم شهیدپرور و بزرگوار 

ایران اسلامی خواهیم رساند.

محمدجواد ظریف: 

بولتون می خواهد انگلیس را به باتلاق بکشاند 
وزیر امور خارجه ایران به اقدامات کارشکنانه اخیر مشاور امنیت ملی آمریکا واکنش 

نشان داد و گفت: جان بولتون می خواهد انگلیس را به باتلاق بکشاند.
محمدجواد ظریف در صفحه توییترش نوشت: " اشتباه نکنید! جان بولتون که در 
فریب ترامپ برای ورود به »جنگ قرن« ناکام مانده و نگران فروپاشی تیم بی است، در 
حال ریختن زهر خود به انگلیس است به این امید که این کشور را به باتلاق بکشاند. 
تنها خردورزی و دوراندیشی می تواند چنین توطئه هایی را خنثی کند."روز جمعه ۲۸ 
تیرماه نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بنا به درخواست سازمان بنادر و 
امور کشتیرانی استان هرمزگان کشتی انگلیس ستِنا ایمپرو )stena impero( را به دلیل 
حادثه آفرینی، خاموش کردن سیستم موقعیت یاب و دفع پسماند نفتی توقیف کرد. محمد 
جواد ظریف در تماس تلفنی جرمی هانت وزیر خارجه انگلیس با وی گفت: برخلاف 
اقدام غیرقانونی انگلیس در توقیف کشتی حامل نفت ایران، اقدام ما بر اساس درخواست 
سازمان بنادر و کشتی رانی ایران با توجه به تخلف کشتی انگلیسی از مقررات صورت 
گرفته است و باید از مجاری حقوقی و قانونی پیگیری شود.طرفین در این گفت وگو بر 

یافتن راه حل های قانونی و پرهیز از افزایش تنش تاکید کردند.

عضو شورای شهر تهران: 

به رغم مخالفت ها انتخابات
 شورایاری ها برگزار می شود 

 عضو شورای شهر تهران با اشاره به نامه رئیس سازمان بازرسی کل کشور در مخالفت 
با برگزاری انتخابات شورایاری ها، گفت: این نامه خللی در برگزاری انتخابات چهارم 

مردادماه شورایاری ها ندارد. 
»مجید فراهانی« با اشاره به دیدار چند روز قبل محسن هاشمی رفسنجانی رئیس 
شورای شهر تهران و ناصر سراج رئیس سازمان بازرسی کل کشور درخصوص انتخابات 
شورایاری ها، گفت: بحث تشکیل انجمن های محلی جز وظایف مصرح قانونی شورای 
شهر تهران است و با توجه به توافقی که میان سراج و هاشمی صورت گرفت، قرار شد که 
نامه ای خطاب به سران قوا نوشته و از آنها خواسته شود که درباره تعیین تکلیف قانونی 

بودن انتخابات شورایاری ها اعلام نظر شود.
وی افزود: هاشمی نامه ای داخلی برای رئیس جمهوری نوشت و نامه سراج خطاب به 
سران قوا هم چند روز قبل منتشر شد. هیأت دولت نیز در پاسخ به نامه رئیس شورای 

شهر تهران، به این جمع بندی رسید که برگزاری انتخابات شورایاری ها بلامانع است.

علی لاریجانی:

 سپاه جواب دزدی انگلیسی ها را داد 
 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: انگلیسی ها دزدی کردند و سپاه جواب آنها 

را داد. 
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر در جلسه علنی امروز- یکشنبه- 
مجلس شورای اسلامی در تذکر ماده ۱۱۰ آئین نامه داخلی مجلس خطاب به علی 
لاریجانی گفت: انتظار داشتیم مجلس در خصوص افتخارات سپاه و نیروی دریایی در 

خصوص توقیف نفتکش انگلیسی صحبت می کرد.
لاریجانی در پاسخ وی گفت: انگلیسی ها دزدی کردند و )سپاه( جواب آنها را داد.

نماینده شاهین شهر در ادامه افزود: دولت وظیفه خود را در خصوص تنظیم بازار انجام 
نمی دهد و وضعیت مسکن و خوراک و بازارهای مختلف حالت رها شده دارد. شرکت های 
دولتی هم خدمات و کالاها را گران می کنند و بخش غیر دولتی نیز به دنبال آنها کالاها 

را گران می کنند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ وی گفت: این مشکلی است که ما هم به آن 
اشاره کردیم و در جلسه غیرعلنی هم درباره آن توضیحاتی داده شده است، اما باید بحث 

کرد تا دولت گامی بردارد.

فرمانده نیروی هوافضای سپاه از جذب 
۷۰۰ نخبه در پادگانی در غرب تهران به 
منظور انجام امور پژوهشی توسط هوافضای 

سپاه خبر داد. 
 سردار امیرعلی حاجی زاده  با اشاره 
و  آموزش  کمیسیون  در  حضورش  به 
تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: 
گزارشی از پیشرفت های مختلف هوافضای 
سپاه در نشست امروز به نمایندگان عضو 
این گزارش در  ارائه شد که  کمیسیون 
زمینه های گوناگون از جمله حوزه موشکی، 
هواپیماهای بدون سرنشین، بمب های 
هوشمند، رادارها و بخش های پدافندی بود 
که بخشی از این پیشرفت ها را ملت ایران 

طی سال های اخیر ملاحظه کردند.
وی با بیان اینکه تک تک این موارد 
مجموعه  مدیران  و  مسئولان  همت  با 
بخش  کارگیری  به  در  سپاه  هوافضای 
نخبگان و پژوهشگران داخلی رقم خورده 

که  بخش ها  سایر  در  اگر  افزود:  است، 
مشکلات عدیده ای وجود دارد به ویژه حوزه 
اقتصاد، از همین ظرفیت دانشجویان و 
نخبگان داخلی استفاده شود این مشکلات 
با تکیه بر توان داخل به سرعت قابل حل 

خواهد بود.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی تاکید کرد: این اقدامات 
صرفا فقط کار سپاه نبوده بلکه بهره گیری 
از قدرت دانشگاهیان و شرکت های دانش 
بنیان نیز در این موضوع دخیل بوده است. 
خواهش ما این است که سایر مسئولان از 
این ظرفیت در حوزه های دیگر نیز استفاده 

کنند.
سردار حاجی زاده در رابطه با قدردانی 
که کمیسیون آموزش و تحقیقات از وی 
انجام داد، گفت: ما خادم و سرباز ملت 
هستیم و عزیزان در کمیسیون آموزش به 

ما محبت داشتند.

وی در رابطه با پادگان در نظر گرفته 
پژوهشی  مباحث  برای  تهران  در  شده 
گفت: چندسالی است که با حجم بالایی 
که  مواجه هستیم  نخبه  دانشجویان  از 
ظرفیت به کارگیری آن ها را نداریم؛ در 
نهایت تلاش کردیم فضاهایی را در اختیار 
این خواهران و برادران نخبه قرار دهیم که 
مکان در نظر گرفته شده با توجه به تعداد 
دانشجویان و نخبگان گنجایش لازم را 
نداشت لذا در نهایت پادگانی را برای ۷۰۰ 
نخبه در غرب تهران برای امور پژوهشی در 

نظر گرفتیم.
وی با بیان اینکه شعبه های دیگری از 
این مراکز پژوهشی و تحقیقاتی در سراسر 
کشور در نظر گرفته شده است، گفت: در 
نشست امروز مقرر شد اعضای کمیسیون 
آموزش نیز بازدیدی از این توانمندی ها 
داشته باشند و در این زمینه آماده انتقال 

تجربیات خود به دیگران هستیم.

هوافضای  فرمانده  توضیحات   *
سپاه درباره یک دروغ بزرگ

سردار حاجی زاده در پاسخ به سوالی در 
خصوص ادعای ترامپ در رابطه با سرنگونی 
پهپاد ایرانی توسط آمریکایی ها، گفت: این 
دروغ به قدری بزرگ بود که در ابتدا برای ما 
باور پذیر نبود که رئیس جمهور یک کشور 
این موضوع را به صورت مستقیم در رسانه 
بیان کرده باشد. به همین دلیل چندین بار 
با یگان های مختلفمان این  موضوع را چک 
کردیم و تکذیب آن با چند ساعتی تأخیر 
مواجه شد.حاجی زاده یادآور شد: از قبل از 
تنگه هرمز هواپیمای بدون سرنشین ما در 
رصد کامل ناوگروه فعالیتش را شروع کرده 
و تا زمانی که از شمال خلیج فارس خارج 
شده، هیچ اتفاق عجیب و غریبی برایش رخ 
نداده است؛ خود آمریکایی ها هم متوجه این 
دروغ شدند و گویا تقصیر را به گردن بولتون 

انداختند.

سردار حاجی زاده خبر داد:

همکاری ۷۰۰ نخبه دانشگاهی با هوافضای سپاه

 دبیرکل حزب اراده ملت ایران اسلامی 
صندوق  با  نباید  هیچگاه  گفت:  )حاما( 
رای قهر کرد و عرصه را دو دستی تقدیم 
جریان رقیب کرد؛ همه آحاد ملت حق 
دارند سلیقه خود را در ایام انتخابات درون 

صندوق رای بیندازند. 
»احمد حکیمی پور«  عصرشنبه جلسه 
طلب  اصلاح  تشکل  این  اجرایی  هیات 
ماه  دی  اعتراضات  از  پس  اظهارداشت: 
سال ۹۶ حزب حاما بیانیه ای صادر کرد و 
راه حل برون رفت از مشکلات را نخست، 
شنیدن  برای  سیاسی  فضای  شدن  باز 
اعتراضات و مطالبات مردم و دیگر مبارزه 
جدی و عملی با فساد های اقتصادی که 
در این ایام نمک بر زخم مردم می پاشد، 
تلقی کرد.وی افزود: خوشبختانه در چند 
وقت اخیر دستگاه قضایی کشو رنشان داده 
که مبارزه با فساد برایش مهم است و به 
طور جد با آن برخورد خواهد کرد اما باید 
یادآور شد که در این مبارزه ضمن برخورد 
با مفسدان، راهکارهای ریشه ای نیز باید 
صورت گیرد. امروز جلوگیری از بروز فساد 
به اندازه برخورد با مفسد مهم است. حزب 
اراده ملت نیز هر آنچه در توان داشته باشد 
راهکارهایی را در این زمینه به مقامات 

قضایی ارائه خواهد کرد و پشتیبان قوه 
قضاییه خواهد بود.

حکیمی پور با اشاره به سخنان اخیر 
رئیس دولت اصلاحات گفت: حزب اراده 
ملت پیش از این معتقد بود هیچگاه نباید با 
صندوق رای قهر کرد، هیچگاه نباید عرصه 
را دو دستی تقدیم جریان رقیب کرد. همه 
آحاد ملت حق دارند سلیقه خود را در ایام 
انتخابات درون صندوق رای بیندازند. با 
این سخنان نیز حجت بر برخی گروه ها و 
جریانات اصلاح طلب تمام شد و همه باید 
با اتحاد و همدلی تلاش کنند که انتخاباتی 

پرشور برگزار شود و نتیجه آن به نفع ملک 
و ملت باشد.در ادامه، »افشین فرهانچی« 
قائم مقام دبیرکل حزب اراده ملت ضمن 
ابراز نگرانی از اخبار منتشر شده مبنی بر 
اقدامات تنش آفرین در منطقه خلیج فارس 
گفت: متاسفانه دولتهای آمریکا، انگلیس و 
اسرائیل در پی آن هستند که با اقدامات 
تنش زا ایران را در منطقه تحریک کنند 
بازی  یک  درگیر  اسلامی  جمهوری  تا 
بشود.  خود  آبی  مرزهای  در  خطرناک 
خوشبختانه دستگاه دیپلماسی دولت و بدنه 
حاکمیت در این مورد تاکنون هوشمندانه 

عمل کرده است باید مراقب بود که در دام 
این نقشه نیافتیم و منطقه خاورمیانه به 

صحنه تنش های نظامی تبدیل نشود.
فرهانچی در بخش دیگری از سخنان 
خود درباره روند کاهشی نرخ ارز، گفت: 
خوشبختانه با سیاست های درست ارزی 
بانک مرکزی شاهد ثبات و کاهش نرخ ارز 
و طلا در سطح بازار هستیم که این امر 
موجب شده تا حدودی آرامش روانی مردم 
ایجاد شود. انتظار می رود بانک مرکزی به 
این روند ادامه دهد و سایر دستگاه های 
اقتصادی دولت نیز در این مسیر بانک 
مرکزی را همراهی کنند. در کنار مدیریت 
بازار ارز لازم است که دولت تدابیر لازم برای 
کنترل نرخ تورم را نیز در پیش گیرد و اجازه 
ندهد تحریم های غیر موجه موجب فشار بر 

طبقات مزدبگیر و محروم شود.
فرهانچی همچنین گفت: به تازگی 
اخباری از ساخت سازهای غیر قانونی در 
برخی مناطق شمالی تهران هستیم که 
باعث ایجاد شکاف طبقانی و اجتماعی می 
شود. باید با ریشه های این پدیده آسیب 
زا به شدت برخورد شود و برخوردهای 
موردی نمی تواند این آسیب اجتماعی را 

برطرف کند.

نباید عرصه انتخابات را دودستی تقدیم رقیب کرد

حکیمی پور: هیچگاه نباید با صندوق رای قهر کرد
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: به هیچ وجه مسئولان 
کشور نباید در هر سه قوه ورود در عرصه اقتصادی داشته باشند چراکه داشتن اطلاعات 
و تصمیم گیری بر مبنای اطلاعات، رانت می شود.  علاء الدین بروجردی  با اشاره به 
شکل گیری رانت در جامعه گفت: اصولا به هیچ وجه مسئولان کشور نباید در هر سه قوه 
ورود در عرصه اقتصادی داشته باشند چراکه داشتن اطلاعات و تصمیم گیری بر مبنای 

اطلاعات، رانت می شود یعنی بخش اطلاعاتی رانت، مهمترین بخش است.نماینده مردم 
بروجرد در مجلس شورای اسلامی افزود: باید به گونه ای منع جدی تری صورت گیرد تا 
مسئولانی که در هر سه قوه حضور دارند، بتوانند در عرصه فعالیت های رسمی اقتصادی 
حضور داشته باشند و این کار را برای دوره بازنشستگی خود بگذارند نه اینکه در دوره 

مسئولیت که اطلاعات بسیاری دارند بخواهند وارد عرصه اقتصادی شوند.

جلیل رحیمی نماینده مردم تربت جام در تذکری به جواد کریمی قدوسی نماینده 
مردم مشهد گفت:چه کسی به شما اجازه داده است به مردم و ارکان نظام بتازید. چرا 

به وزیر، رئیس جمهوری و نماینده مردم می تازید و ما را غیر انقلابی خطاب می کنید. 
»جلیل رحیمی جهان آبادی« نماینده تربت جام در جلسه علنی روز- یکشنبه- 
مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی گفت: تذکر من به آقای »جواد کریمی قدوسی« 
نماینده مشهد و کسانی است که از ایشان حمایت کرده و این وضعیت را برای کشور 

ایجاد کرده اند.
وی با قرائت بیتی از بوستان سعدی »یکی بچه گرگ می پرورید، چو پرورده شد 
خواجه برهم درید«، ادامه داد: طالبان در افغانستان قیفی را برای معیار اندازه گیری ریش 
مردم در نظر گرفته بود و افرادی که ریش آنها با استاندارد تعیین شده این قیف نبودند، 

کتک می خوردند.
* اجداد افغانستانی شما به ایران حمله می کردند 

نماینده مردم تربت جام با اشاره به سفر کریمی قدوسی به شهرستان تربت جام و 
تهییج مردم این شهر و درج نامه مبنی بر رد صلاحیت رحیمی جهان آبادی به عنوان 
نماینده این شهر، خطاب به کریمی قدوسی افزود: شما چه کاره هستید که به وزیر، 
رییس جمهوری و نماینده مردم می تازید و ما را غیرانقلابی خطاب می کنید. زمانی 
که اجداد، بستگان و فامیل شما از افغانستان به ایران حمله می کردند، ما از ایران دفاع 

می کردیم.

* چه کسی به شما شناسنامه ایرانی داد؟ 
وی ادامه داد: چه کسی به شما شناسنامه و اجازه داده که به مردم و ارکان این نظام 

بتازید؛ چند روز سابقه جبهه دارید و در چند عملیات شرکت کرده اید.
»پروانه مافی« نماینده مردم تهران نیز در تذکری به وزرای امور اقتصادی و دارایی و 
مسکن و شهرسازی گفت: در قانون اصلاح قانون اصلاح مالیات های مستقیم متمم سال 
۱۳۹۴، ۲ ماده درباره مقابله مالیاتی با شیوع پدیده خانه های خالی و ۲ ماده درباره اخذ 

مالیات از این خانه ها، وظایفی را برای وزارتخانه های اقتصاد و مسکن تعیین کرده است.
وی افزود: بیش از چهار سال از زمان تصویب این قانون می گذرد، دولت محترم با 
استنکاف از وظایف قانونی خود موجب از بین رفتن میزان قابل توجهی از درآمدهای 
مالیاتی شده است؛ به موجب تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مکرر این قانون وزارت راه و شهرسازی 
موظف است حداکثر ظرف مدت ۶ ماه پس از تصویب این قانون سامانه ملی املاک 
و اسکان کشور را ایجاد کند.»سیدناصر موسوی لارگانی« نماینده مردم فلاورجان در 
تذکری درباره سریال »گاندو« گفت: سریال گاندو حقایقی را برای مردم روشن کرد، اما 
عده ای به دلیل این روشنگری ها نگران شدند و به جای اینکه به دنبال شفافیت باشند، به 
دنبال کوتاه کردن آن بودند و ویژه خواری را نادیده گرفته و از پخش این سریال ابراز نگرانی 
کردند.وی همچنین خطاب به رییس سازمان برنامه و بودجه افزود: خانواده شهدا چشم و 
چراغ ملت هستند، اما پاداش سال ۹۶ و۹۷ آنها تاکنون پرداخت نشده است در حالی که 

استان اصفهان ۲۳ هزار شهید در راه مملکت داده است.

علاء الدین بروجردی :

سیاسیون فعالیت اقتصادی را برای دوره بازنشستگی بگذارند

تذکر نماینده تربت جام به کریمی قدوسی؛

چه کسی به شما اجازه داده به ارکان نظام بتازید

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: دولت های اروپایی 
به جای پیشنهادهای بی فایده، به تعهدات خود در برجام 

عمل کنند. 
اسدالله بادامچیان در پایان نشست دبیران حزب با اشاره 
به توقیف نفتکش انگلیسی توسط نیروی دریایی سپاه اظهار 
داشت: دخالت دولت های استعماری انگلیس یا آمریکا، 
تجاوز به حقوق ملت ها و کشورهای منطقه است. بر مبنای 
حق حاکمیت و حفظ استقلال سرزمینی و دریایی، ایران 
حق دارد به هرگونه تجاوز هر دولتی پاسخی بازدارنده بدهد.

وی تأکید کرد: پهپاد آمریکایی متجاوز و هر نوع تجاوزی 
از این نوع، سرنگون خواهد شد و هر کشتی متخلف نیز 
توقیف می شود و دولت های استعماری باید عواقب وخیم 
تجاوزگری را محاسبه کنند. انگلستان باید بداند که دوران 
زورگویی استعماری گذشته است و توقیف غیرقانونی 

نفتکش پاسخ جدی و قاطع ایران را در پی خواهد داشت.
بادامچیان گفت: همه شناورهای دریایی می توانند در 
سایه قدرت و امنیت ایران در محدوده آب های ایران با 
امنیت کامل عبور داشته باشند به شرط آنکه حاکمیت 
ایران و قوانین را محترم بشمارند و ابزار سیاست های 

متجاوزانه نباشند.

وی با بیان اینکه ترامپ معمولاً برای آمریکا آبروریزی 
و رسوایی به بار می آورد و مردم آمریکا باید به فکر رییس 
جمهوری عقل گرا و دارای سلامت باشند، افزود: موضوع 
ساقط کردن پهباد ایرانی بر فراز تنگه هرمز، یکی از این 
رسوایی های مفتضح بود که نشان داد رییس جمهور آمریکا 
که فرماندهی قوای مسلح آمریکا را بعهده دارد تا چه اندازه 
از واقعیات دور است.دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی در ادامه 
درباره مذاکرات رییس جمهور فرانسه با رییس جمهوری 
ایران گفت: دولت های اروپایی به جای پیشنهادهای بی 
فایده، به تعهدات خود در برجام عمل نمایند. آنها از جمله 
فرانسه زمانی که به ۱۱ تعهد قراردادی خود عمل نمی 
کنند و تحریم ها را ادامه می دهند، دیگر پیشنهادهای آنها 
چه ارزشی دارد؟وی خاطرنشان کرد: اینستکس بسته ای 
حقارت آور و غیرمفید است و ملت ما این نوع پیشنهادهای 

غیرعملی را قبول ندارد.
بادامچیان با تبریک پیروزی های ملت یمن و مقاومت 
ثمربخش آنها افزود: امارات متوجه سیاست غلط خود 
شده است و اگر در جبران آن تسریع کند، به سود مردم 
آن کشور خواهد بود. سعودی ها نیز اگر متوجه خطاهای 
فاحش شده اند، جنایات خود را در یمن به پایان برسانند 

و از نوکری آمریکا دست بردارند و با ملت صبور عربستان 
همراه شوند.

دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی همچنین دیدار ائمه 
جمعه کشور با رهبر معظم انقلاب را رویداد مهم سیاسی 
دانست که در گام دوم، اثرات آن آشکار می شود و گفت: 
نهاد مهم ائمه جمعه، نهادی قوی و مردمی است و امام 
جمعه از زمره فرهیختگان دینی و علمی است. ده توصیه 
مهم رهبر معظم انقلاب، منشور این نهاد مردمی دینی 
سیاسی است که در گام دوم انقلاب اسلامی، زمینه ساز 

پیشرفت و عظمت اسلام و مسلمین خواهد بود.
بادامچیان تأکید کرد: پیوستگی امامت جمعه با مردم 
و با نظام و استواری مقام آنها در سایه سار نصب ولایت، 
موقعیت مهمی است تا حرکت مردمسالارانه اسلامی در 
جهت وحدت و یکپارچگی مردم و حضور آگاهانه آنها در 
همه صحنه ها روز به روز تقویت شود.دبیرکل حزب موتلفه 
اسلامی درباره عفاف و حجاب، از حرکت بانوان در جهت 
ترویج و حضور بیشتر در تبیین این ارزش دینی و میراث 
تمدن فرهیخته ایران و ایرانی تشکر کرد و گفت: حجاب و 
عفاف موجب تقویت بنیان خانواده، کرامت زن، پیوند بهتر و 
صمیمی تر همسران، آرامش و عزت و سلامت جامعه است.

یک عضو شورای پول و اعتبار سیاست ارز ۴۲۰۰ تومانی 
را شکست خورده توصیف کرد و بر ضرورت تک نرخی شدن 

ارز تاکید کرد.
 محمدرضا تابش گفت: اصولا مداخله در بازار بدون 
توجه به واقعیات حاکم بر اقتصاد کشور و بازار مداخله 
موفقی نیست. قیمت ارز را هم منحنی عرضه و تقاضا معلوم 
می کند. وقتی عرضه کم شود و تقاضا زیاد باشد قیمت ارز 
هم بالا می رود. ما باید اقتصاد کشور را به نحوی ساماندهی 

کنیم که شاهد این فراز  و فرود نباشیم.
وی افزود:  ما ظرفیت های زیادی داریم که با استفاده از 
آن ها می توانیم ارز فراوانی را عاید کشور کنیم تا کشور از این 
نوسانات نجات پیدا کند. اقتصاد ما هم از ابتدا تاکنون نشان 
داده که قیمت ارز باید یکی باشد و اگر دولت می خواهد 
موفق باشد باید بر مبنای یک قیمت ارز که واقع بینانه 

است کشور را اداره کند؛ همچنان که دولت آقای خاتمی 
هم زمانی بهترین کارنامه را بعد انقلاب پیدا کرد که ارز 

تک نرخی شد.
شناور  ارز  ما  وقتی  کرد:  تصریح  همچنین  تابش 
مدیریت شده را به رسمیت شناختیم دیگر ارز دو نرخی 
و سه نرخی موضوعیتی ندارد. البته تحریم ها به یک باره 
منجر به کمبود ارز شد و ما ارز ۴۲۰۰ تومانی را برای 
خرید کالاهای اساسی اختصاص دادیم. در عین حالی که 
باید آثار رشد نقدینگی را هم مد نظر قرار دهیم. سوال این 
جاست چه کسانی از ۹۸۰ هزار میلیارد تومان یارانه پیدا 
و پنهان بهره مند می شوند؟ طبیعتا دهه های بالا بیشترین 

بهره را می برند.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اضافه کرد:  
اگر ما  می خواستیم ارز ۴۲۰۰ تومانی به کالاهای اساسی 

بدهیم باید کوپن را هم احیا می کردیم. زیرا ملزومات اداره 
کشور در زمان بحران های شدید چنین چیزی را اقتضاء 
می کند یا این که همه اجناس را آزاد می کردیم و یارانه 
نقدی توزیع می کردیم که در این صورت آثار رشد نقدینگی 

را هم باید مد نظر قرار داد.
این عضو شورای پول و اعتبار با بیان اینکه اکنون بهترین 
فرصت برای رسیدن به یک تصمیم حیاتی درباره ی قیمت 
عرضه است گفت: این معادلات اقتصادی است که قیمت 
ارز را تعیین می کند؛ نه معادلات سیاسی. در این چند ماه 
هم علی رغم تنگناهایی که وجود داشت قیمت ارز مدیریت 
شده و در کانال ۱۲ و ۱۳ هزار تومان ثابت ماند و اخیرا وارد 
کانال ۱۱ هزار تومان شد. ما باید قدرت خرید مردم را بالا 
ببریم و اگر یارانه ای است بین مردم و با در نظر گرفتن آثار 

مهار رشد نقدینگی توزیع کنیم.

دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی:

دولت های اروپایی به تعهدات خود در برجام عمل کنند

یک عضو شورای پول و اعتبار:

اکنون بهترین فرصت برای تک نرخی کردن ارز است

کیومرث یزدان پناه درو

عباس آخوندی
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شناسایییکسلولجدیدکهبهدرمان
جراحتقلبکمکمیکند

اخیرشان  کانادا در مطالعه   )University of Calgary(پژوهشگران دانشگاه کلگری
 +Gata6("دریافته اند یک سلول خاص که "ماکروفاژ حفره برون شامه ای قلب گاتا6پلاس
pericardial cavity macrophage( نام دارد در بهبود زخم های قلب موش ها بسیار موثر 
بوده است. به گزارش ایسنا، پژوهشگران در مطالعه اخیر خود یک جمعیت سلولی را 
شناسایی کرده اند که در بین آنها یک سلول خاص وجود دارد که در ترمیم آسیب های وارده 
 )pericardial fluid( "به قلب موثر است.  آنها سلول مذکور را در "مایع برون شامه ای قلب
 Paul("داخل کیسه اطراف قلب شناسایی کرده اند. این مطالعه به رهبری دکتر "پال کوبس

Kubes(، "جاستین دنیست")Justin Deniset( و "پال فدک")Paul Fedak( انجام شد.
سلول مذکور در داخل برون شامه قلب افرادی که دارای جراحتی در قلب خود بودند نیز 
یافت شده است. محققان معتقدند این سلول ها راههای جدیدی را برای توسعه درمان های 

جدید برای بیماران مبتلا به بیماری قلبی و یا جراحت قلبی ارائه می دهند.
این نخستین بار است که پزشکان قلب این احتمال را بررسی می کنند که سلول های 
خارج از قلب می توانند در بهبود و ترمیم قلب آسیب دیده موثر باشند یا خیر. فدک استاد 
دانشکده قلب دانشگاه کلگری گفت: کشف یک سلول جدید که می تواند به بهبود عضله 
قلب آسیب دیده کمک کند می تواند راه را برای توسعه درمان های جدید برای میلیون ها نفر 
که از بیماری های قلبی رنج می برند میسر سازد. ما همیشه می دانستیم که قلب در داخل 
کیسه ای قرار دارد که با یک مایع عجیب پر شده است اما اکنون دریافته ایم که این مایع برون 

شامه ای قلب غنی از سلول های درمان کننده جراحت های وارده به قلب است.

آجرهایفضاییکهگرماوبرقتولیدمیکنند
 محققان طی یک پژوهش جدید با تولید سنگ پوشه مصنوعی ماه، آجری ابداع کردند که 

قابلیت تولید گرما و برق در این سیاره را خواهد داشت.
مدت ها است که مهندسان فضایی سنگ پوشه ماه )یا همان رگولیت( را به عنوان یک ماده 
اولیه برای احداث سازه در این سیاره در نظر گرفته اند. اکنون محققان سازمان فضایی اروپا 
در نظر دارند از آن برای ذخیره انرژی نیز استفاده کنند. در همین راستا سازمان فضایی اروپا 
با همکاری شرکت »آزیمیت اسپیس« پروژه تحقیقاتی به نام »کشف و آمادگی« انجام دادند 
تا قابلیت سنگ پوشه ماه برای جذب انرژی خورشیدی طی روز و استفاده از آن برای تولید 
برق در شب این سیاره را بررسی کند. طبق اطلاعات سازمان فضایی اروپا نه تنها می توان 
سنگ پوشه ماه را به شکل آجر درآورد، بلکه این آجرها را می توان طوری تولید کرد تا قابلیت 
ذخیره گرما را داشته باشند. برای مطالعه این ایده، محققان نوعی سنگ پوشه مصنوعی 
ماه ابداع کردند. آنها برای تولید سنگ پوشه مصنوعی، نمونه هایی را تحلیل کردند که در 
مأموریت آپولو به زمین ارسال شده بود. پس از این مرحله از سنگ پوشه مصنوعی آجرهایی 
ساخته شد. همچنین پیش از آنکه آجرها برای تولید برق به موتور حرارتی متصل شوند، 
تحت شرایط اقیمی ماه گرم شدند. لوکا سلوتی از شرکت آزیمیت اسپیس می گوید: هر 
فناوری که برای ماه توسعه می یابد، باید قادر به تحمل شرایط آب وهوایی بسیار سخت مانند 
شب های طولانی، دمایی بین ۱۷۳- تا ۱۲۷ درجه سانتیگراد و البته فشار بسیار کم باشد. 
ما در تحقیقاتمان این شرایط را شبیه سازی کردیم تا محیطی مشابه فضای ماه برای آزمایش 
آجرها به وجود بیاوریم. او در ادامه افزود: با استفاده از خاک ماه می توان گرما را در این سیاره 
ذخیره کرد. استفاده از سنگ پوشه ماه برای ذخیره گرما در ماه به ما امکان می دهد که از مواد 

موجود در سطح ماه برای ساخت و ساز استفاده کنیم.

پژوهشگران "موسسه علم و فناوری کره ")KIST( در مطالعه اخیرشان موفق به توسعه یک 
فرایند تصفیه فاضلاب شده اند که طی آن از یک محصول جانبی شایع در کشاورزی برای 
حذف آلاینده ها و هورمون های محیطی که به عنوان "غدد درون ریز" شناخته می شوند،  
استفاده می کنند. به گزارش ایسنا و به نقل از ساینس دیلی، فاضلاب های تولید شده 
کارخانجات و کارگاه های صنعتی، اغلب شامل مقدار زیادی از آلاینده ها و هورمون های 
تجزیه  راحتی  به  محیطی  هورمون های  که  آنجا  از  هستند.  ریز(  درون  محیطی)غدد 
نمی شوند، می توانند تاثیر منفی زیادی بر روی محیط زیست و همچنین بدن انسان داشته 

باشند. برای جلوگیری از این، یک وسیله برای حذف هورمون های محیطی ضروری است.
عملکرد کاتالیزور که هم اکنون در فرایندهای تصفیه فاضلاب استفاده می شود با گذر 

زمان به طرز قابل توجهی کاهش می یابد. از آنجایی که دستیابی به راندمان بالا در شرایط 
مناسب دشوار است، بزرگترین ضرر فرآیند موجود، هزینه بالای آن است. طی این مطالعه 
پژوهشگران کره ای بر توسعه کاتالیزورهای تک ماده و افزایش عملکرد آنها متمرکز شده بودند 
و دریافتند با توسعه کاتالیزورهای نانو کامپوزیت سازگار با محیط زیست می توان هورمون های 
محیطی را از فاضلاب حذف کرد. پژوهشگران موسسه علم و فناوری کره به رهبری دکتر 
جای وچوی و دکتر یانگ ون جانگ از بیوچار)Biochar( که سازگار با محیط زیست است 
و از محصولات جانبی کشاورزی تهیه می شود را برای توسعه یک فرآیند تصفیه فاضلاب که 
به طور موثر آلاینده ها و هورمون های محیطی را حذف می کند، استفاده کردند. این تیم از 
پوسته برنج که در هنگام برداشت محصول برداشته می شود استفاده کردند و از آن برای تولید 
"بیوچار" استفاده کردند. سطح بیوچار را نیز با دی اکسید منگنز)Manganese dioxide( در 
مقیاس نانو پوشاندند تا نانوکامپوزیت ایجاد کنند. بیوچار زغال تهیه شده از زیست توده های 
گیاهی و ضایعات کشاورزی است که به عنوان کود استفاده می شود. راندمان بالا و هزینه کم 
کاتالیزور نانوکامپوزیت بیوچار مبتنی بر ترکیبی از مزایای بیوچار و دی اکسید منگنز است. 
پژوهشگران سپس از "روش هیدروترمال")hydrothermal method( استفاده کردند. روش 
مذکور نوعی از سنتز مواد معدنی است که از گرمای زیاد و فشار هنگام ترکیب نانو کامپوزیت 
برای ایجاد کاتالیزور که بسیار فعال است، استفاده می کند. پس از آن پژوهشگران دریافتند 
که توسط آن می توانند بیسفنول ای)Bisphenol A( که یک هورمون محیطی است را تا ۸۰ 
درصد و تنها در عرض کمتر از یک ساعت از بین ببرند. بیسفنول ای یک ترکیب شیمیایی 
با شناسه پاب کم 66۲۳ است. شکل ظاهری این ترکیب، جامد سفید است. این ماده 
شیمیایی در ساخت بطری های پلاستیکی پلی کربنات که برای نگهداری نوشیدنی ها و 

شیر کودکان مورد استفاده قرار می گیرد، بکار می رود.

توسعهکاتالیزورکامپوزیتیزیستسازگاربهمنظورتصفیهآب

علمیوسلامت

دیابت و امراض وابسته به آن

رژیمغذاییمناسببرایافرادیکهدفع
پروتئیندارند

دفع  به  سکون  و  استراحت  از  دوری  و  بدنی  فعالیت های  و  تحرک  میزان  افزایش 
سنگ های کلیوی کمک می کند. افزایش میزان کلسیم از دیگر راه های دفع سنگ های 
کلیوی است و حذف مواد غذایی حاوی کلسیم ازجمله شیر باعث افزایش دفع اگزالات و 
تشکیل سنگ کلیه می شود. دفع پروتئین به دلیل کنترل نشدن دیابت است و به همین 

دلیل باید قند خونشان را کنترل کنند. 
- استفاده از فیبرهای محلول زمان لازم برای جذب قند خون را افزایش داده و از 
افزایش ناگهانی قند خون پس از مصرف وعده  غذایی جلوگیری می کند. پس مصرف 
یک عدد سیب با پوست، حبوبات و سبزی های سرشار از فیبر در کنترل قند خون کمک 
بزرگی می کند. منابع غنی از فیبر محلول عبارت اند از: سیب، مرکبات)پرتقال، لیمو و 

گریپ فروت( توت فرنگی و غلات سبوس دار.
- تا جایی که ممکن است از مصرف کربوهیدرات های ساده )قند، شکر، شیرینی، مربا، 
آرد سفید، ژله، آب نبات و ...( پرهیز شود و بیشتر کربوهیدرات های پیچیده مصرف شود، 

البته این بدان معنا نیست که هرگز قند مصرف نکنید.
- بهترین شکل مصرف نان، استفاده از نان سبوس دار است و بهترین گزینه استفاده 

از نان سنگک است.
- از مصرف چربی زیاد باید پرهیز کرد، زیرا چربی زیاد سرعت سقوط بدن به طرف 
بیماری دیابت را تسریع می کند، به خصوص چربی های اشباع )جامد( که بر توانایی تأثیر 
انسولین بر متابولیسم قند تأثیر منفی می گذارد؛ بنابراین توصیه می شود که چربی های 
مرئی گوشت ها )چربی هایی که با چشم دیده می شوند( و پوست مرغ را حتماً جدا کرده 

و مصرف سینه مرغ را به ران مرغ و سایر قسمت ها ارجحیت دهید.
- کباب کردن، بخارپز کردن و روش های پخت سریع را بر سرخ کردن در روغن ارجحیت 

بدهید.
- خوردن ماهی احتمال ابتلا به دیابت نوع دو را 5۰ درصد کاهش می دهد. ماهی 
سرشار از اسیدهای چرب اُمگا- ۳ است، بنابراین مصرف ماهی به میزان حداقل دو بار 
در هفته و هر بار 9۰ گرم بسیار توصیه می شود. البته بیماران دیابتی نباید از کپسول های 
روغن ماهی جز با تجویز پزشک استفاده نمایند، زیرا تنظیم قند خون آن ها را مختل 

می کند.
- پیاز و سیر )در صورت عدم استفاده از آسپیرین و نداشتن مشکلات گوارشی در 
رابطه با مصرف سیر( از قدیمی ترین مواد غذایی هستند که از نظر کنترل بیماری دیابت 
موردتوجه بوده و تحقیقات جدید این موارد را تأکید کرده است )خام و پخته آن ها تفاوتی 
ندارد(. پیاز با تأثیر بر سوخت وساز گلوکز در کبد و یا افزایش سطح انسولین و یا بالاخره 

افزایش اثر کیفی انسولین برای کاهش قند خون مفید باشد.
- کلم بروکلی از سبزی های بسیار مفید است که منبع غنی کروم است و به تنظیم قند 
خون در محدوده مطلوب بسیار کمک می کند. جو نیز از نظر کروم غنی است. از دیگر 
مواد غذایی حاوی کروم می توان به مغزها، قارچ خوراکی، سبوس غلات، ریواس و مخمر 

اشاره کرد.
- لبنیات مصرفی شما باید از نوع کم چرب باشد. ماست و شیر پرچرب، خامه، پنیرهای 

پرچرب )گودا، پیتزا و ...(، سرشیر و کره را از رژیم غذایی خود حذف کنید.
از مواد بسیار مهم برای  بتاکاروتن  و   C ،E آنتی اکسیدان ها شامل ویتامین های  -
حفاظت از سلول های بتا )سلول های تولیدکننده انسولین( هستند، بنابراین از منابع 
حاوی این ویتامین استفاده شود. ویتامین C در سبزیجات و میوه های تازه و بیشتر در 
مرکبات )پرتقال، گریپ فروت، انواع لیمو و نارنگی(، کیوی، انواع توت، گوجه فرنگی، 
فلفل دلمه ای، هندوانه، طالبی، توت فرنگی، سیب زمینی و سبزیجات برگ سبز موجود 

است.
بهترین منبع ویتامین E آجیل و روغن های گیاهی مثل روغن جوانه گندم، آفتابگردان، 
بادام، گردو، فندق، ذرت و زیتون است. بتاکاروتن )پیش ساز ویتامین A( در میوه های 
رنگی به خصوص زرد و نارنجی و سبزی های سبز تیره وجود دارد؛ مثل سیب زمینی 
شیرین، هویج، اسفناج، کدوحلوایی، طالبی، زردآلو، کلم بروکلی، گریپ فروت قرمز. 
پس میوه ها و سبزی های خام )اگر مشکل گوارشی ندارید( بهتر از انواع پخته آن ها و 
انواع پخته بهتر از انواع منجمد و بخارپزی که بخار آن خارج می شود یا آب آن دور ریخته 

می شود، است.
- خوردن میوه ها با پوست باعث افزایش تدریجی قند خون می شود. جالب است 
بدانید که بیشتر ویتامین ها و مواد معدنی در لایه های نزدیک به پوست میوه ها قرار دارند، 
پس میوه هایی را که می شود با پوست خورد با پوست میل کنید و مصرف میوه های بسیار 

شیرین را ممنوع و یا بسیار کاهش دهید؛ مثل موز، انجیر، خربزه، انگور شیرین و ...
- برخی از ادویه ها فعالیت انسولین را تشدید می کنند. تحقیقات ثابت می کند که 
نیز  آلزایمر  و  از گرفتگی عروق  مصرف دارچین، میخک، زردچوبه )برای پیشگیری 
مفید است( و برگ بو، فعالیت انسولین را تا سه برابر افزایش می دهند که در بین آن ها 
اثر دارچین از بقیه بیشتر است، طوری که پاچیدن مقدار کمی دارچین روی غذاهای 

شیرین فعالیت انسولین را افزایش داده و مانع از افزایش قند خون می شود. 
- مصرف ۸ - ۷ لیوان آب در روز توصیه می شود.

- غذایی که آهسته تر هضم می شود، قند را آهسته تر وارد خون کرده و آن را خیلی 
افزایش نمی دهد. غذایی که به صورت قطعات بزرگ تر باشد، خیلی آهسته تر از غذاهای 
نرم )پوره شده( هضم می شوند. غذای پخته سریع تر از غذای خام هضم می شود و 
غذایی که رطوبت داشته باشد، خیلی سریع تر از غذای خشک )ذرت بوداده در برابر 

آب پز( هضم می شود. 
- سعی کنید برنامه غذایی خود را به طور منظم تنظیم کنید. به نحوی که هر روز در 

ساعات معینی غذا بخورید.
- روزانه بین 4 تا 5 وعد ه غذا بخورید؛ اما حجم هر وعده را کاهش دهید.

- حتماً قبل از صرف غذا از سالاد بدون سس یا مواد غذایی کم کالری مانند کاهو، 
کرفس و سوپ های ساده و کم کالری استفاده کنید. 

- از مصرف آب میوه در صبح و به صورت ناشتا خودداری کرده و به جای آن در طول روز 
از میوه تازه استفاده کنید. 

- از نوشیدنی ها و دسرهای بدون قند استفاده کنید.
- آرد گندم کامل را جانشین آرد سفید کنید. 

درنهایت متعادل نگه داشتن وزن، نرمش و ورزش )حداقل سه بار در هفته و هر بار ۲۰ 
دقیقه( به موازات اجرای رژیم غذایی مناسب و توجه خاص به پیاده روی روزانه، برای تأمین 
آرامش اعصاب بسیار توصیه می شود. مصرف سبزیجات، کلسیم، نوشیدن آب فراوان، 
محدود کردن مصرف پروتئین های حیوانی و تحرک در دفع طبیعی سنگ های کلیوی 
مؤثر است.  نوشیدن آب فراوان یکی از راهکارهای مهم در دفع سنگ های کلیوی به ویژه 
نوع اگزالاتی است. بیماران مبتلابه سنگ کلیه باید حداقل به میزان ۲ لیتر و با افزایش 
دما در فصل تابستان یا مناطق گرم ۳ لیتر همراه با وعده های غذایی و در طول روز آب 

بنوشند.
توت فرنگی،  ریواس،  دارند،  اگزالاتی  کلیوی که سنگ  به سنگ های  مبتلایان  در 
اسفناج، تره فرنگی و سیب زمینی شیرین که غنی از اگزالات هستند نباید مصرف 
شود پروتئین های حیوانی، نمک سدیم، تنقلاتی نظیر بادام زمینی باید از برنامه غذایی 
مبتلایان به سنگ کلیه حذف و مصرف انواع نوشابه ها، آب مرکبات و چای نیز باید به 
حداقل برسد.  افزایش میزان تحرک و فعالیت های بدنی و دوری از استراحت و سکون 
به دفع سنگ های کلیوی کمک می کند.  افزایش میزان کلسیم از دیگر راه های دفع 
سنگ های کلیوی است و حذف مواد غذایی حاوی کلسیم ازجمله شیر باعث افزایش 

دفع اگزالات و تشکیل سنگ کلیه می شود.

دانههایمفیدبرایسلامتقلب
افزودن دانه های خوراکی به رژیم غذایی، روشی آسان برای تقویت سیستم دفاعی بدن 

در برابر فاکتورهای خطرزا برای سلامت قلب است.
به گزارش ایسنا، بسیاری از انواع دانه های خوراکی به عنوان بخشی از رژیم غذایی 
اهمیت دارند زیرا سرشار از مواد مغذی هستند. مصرف انواعی از این دانه ها به ویژه تخم 
کتان و دانه چیا به دلیل دارا بودن مواد مغذی و مفید برای سلامت قلب توصیه می شود.

نتایج آزمایش ها نشان می دهد که این دو دانه مغذی، منبع غنی از آلفا لینولنیک اسید 
)ALA( به حساب می آیند که از اسیدهای چرب اشباع نشده هستند و به اسیدهای 
چرب امگا ۳ موجود در گوشت ماهی تبدیل می شوند. همچنین آن ها منبع خوبی از 

پروتئین های گیاهی، فیبر خوراکی، مواد معدنی و دیگر مواد مغذی به حساب می آیند.
لیگنان  آمریکا می گویند: تخم کتان حاوی  تغذیه در  و  متخصصان علوم پزشکی 
)lignan( است؛ ترکیب شیمیایی طبیعی که در کنار فیبر، آنتی اکسیدان ها و چربی های 
سالم به کاهش کلسترول خون کمک کرده و ممکن است در کاهش میزان فشار خون 
تاثیر داشته باشد. همچنین نتایج برخی مطالعات حاکیست ترکیب لیگنان این قابلیت را 
دارد که رشد تومورهای سرطان پستان را در زنان متوقف کرده و از مردان در برابر سرطان 
پروستات حفاظت کند.    دانه  چیا نیز که از مواد مغذی مشابه با تخم کتان برخوردار است 
به پایین آمدن قند خون کمک می کند. همچنین این دانه  مغذی به دلیل برخورداری از 

فیبر بالا اشتها را کاهش می دهد.
به گزارش مدیکال اکسپرس،  دانه های دیگر نیز از جمله تخم کدو، تخم آفتابگردان و 

کنجد سرشار از مواد مغذی هستند.
کارشناسان تغذیه بر این باورند که دانه ها و خشکبار منبع غنی از پروتئین هستند و باید 

در رژیم غذایی سالم گنجانده شوند.

بعضی از ورزش ها می توانند فشار زیادی به مفاصل زانو وارد 
به  چندانی  فشار  که  دارند  وجود  نیز  ورزش هایی  اما  کنند؛ 
زانوهایتان وارد نمی کنند. به هر حال اگر زانوهایتان دچار مشکل 

هستند، این مسئله نباید مانع ورزش و فعالیت بدنی تان بشود.
تکنیک های  حاصل  زانو،  مفصل  آسیب  موارد،  از  خیلی  در 
پزشکتان  با  باید  به همین دلیل حتماً  نادرست ورزشی است. 
در  را  شما  مناسب  ورزشی  دستورالعمل های  تا  کنید  مشورت 

اختیارتان بگذارد.
سلامت مفاصل

برای حل مشکل زانوهایتان )از هر نوعی( خیلی مهم است که 
وزنتان را کنترل کنید چون یکی از علت های اصلی آسیب زانو 
مانند اوستئوآرتریت و یا التهاب رباط ها، داشتن اضافه وزن است. 
خوب است بدانید هر 5 کیلوگرم اضافه وزن چیزی در حدود ۱۸ 

کیلوگرم به زانوهایتان فشار وارد می کند. 
چاقی فقط معضلی از جنبه ی زیبایی ظاهری نیست و در واقع 
می تواند منجر به مشکلاتی در سلامت استخوانی و عضلانی نیز 
بشود. حتماً می دانید که چاقی عامل عوارض و بیماری هایی 
قلبی،  نارسایی  کلسترول،  افزایش  خون،  فشار  افزایش  مانند 
دیابت و افزایش قند خون، کبد چرب و آرتروز می باشد. به همین 
علت، مشکلات زانو نباید باعث شوند از ورزش و تحرک اجتناب 
کنید. شما می توانید با انتخاب ورزش های کم شدت، بدون اینکه 

فشاری به زانوهایتان وارد کنید، از فواید ورزش بهره مند شوید.
مفاصل  روی  که  کنید  انتخاب  را  ورزش هایی  باید  چرا 

زانوهایتان اثری نگذارند؟
زانوها بخشی از بدن هستند که بیشترین تأثیر را از حرکات مکرر 
و فعالیت هایی مانند دویدن، پرش، فوتبال، تنیس، بسکتبال و یا 
هر فعالیت پُرشدت دیگری دریافت می کنند؛ اما ورزش های کم 
شدتی که به زانوهایتان فشار وارد نمی کنند دارای حرکاتی ملایم تر 
و کنترل شده تر هستند. البته این کاهش شدت باعث نمی شود 
چنین ورزش هایی چربی نسوزانند و عرقتان را در نیاورند. بلکه 
اتفاقاً بعضی از آن ها می توانند ظرفیت هوازی و عضلانی تان را به 

خوبی به چالش بکشند و محک بزنند.
5 ورزشی که بر مفاصلتان تاثیر نمی گذارند

1- شنا کردن

شنا یکی از ورزش هایی است که تمام بدن را فعال می کند و 
ضمناً به زانوهایتان فشاری وارد نمی کند؛ زیرا آب، از فشار وارد 
از زانو در برابر وزن بدنتان مانند  با حمایت  بر بدن می کاهد و 
ورزشی  شنا  می کند.  عمل  فشار  هرگونه  برابر  در  ضربه گیری 
است که ظرفیت هوازی و تنفسی تان را تقویت می کند و ضمناً 
بر عضلات و انعطاف پذیری بدنتان نیز مؤثر است. شما هر نوع 
شنایی می توانید انجام دهید و عضلات پایین تنه و بالاتنه ی خود 

را به چالش بکشید.
ورزش شنا بیشتر از هر نوع ورزش هوازی دیگری، گروه های 
اصلی عضلانی بدن را تمرین می دهد. تخمین زده می شود نیم 
ساعت شنای بی وقفه می تواند چیزی بین ۲۲۰ تا ۲۷۰ کالری 

بسوزاند. بنابراین از جهت کالری سوزی نیز ایده آل است.
2- آکوا فیتنس

اگر شنا دوست ندارید، آکوا فیتنس )آیروبیک در آب( هم یک 
ورزش هوازی استقامتی است که معمولًا در استخر و تحت نظر 
معمول  کلاس های  مشابه  فیتنس  اکوا  می شود.  انجام  مربی 
ایروبیک است اما در آب انجام می شود و توان استقامتی شما را 
افزایش می دهد در حالی که شدت کمتری نسبت به ایروبیک در 

سالن دارد.
راه رفتن در آب نیازمند تلاش بیشتری است، بنابراین بیشتر 
کالری می سوزاند. در آکوا فیتنس، بدن برای تأمین انرژی مورد 
نیازش بیشتر سراغ ذخایر چربی می رود تا کربوهیدرات، یعنی 

چیزی مشابه اتفاقی که در ورزش های پُرشدت تر روی می دهد.
یک ساعت آکوا فیتنس تقریباً ۲5۰ کالری می سوزاند.

3- قایقرانی یا پارو زدن با دستگاه
این هم یک ورزش کم شدت دیگر که با زانوهایتان کاری ندارد 

اما تمرینی عالی است. پارو زدن به تمام قسمت های بدن نیاز 
دارد، از بازوها گرفته تا پاها و ضمناً عضلات شکم را نیز به چالش 
می کشد. نیازی نیست نزدیک به یک دریاچه یا رودخانه زندگی 
کنید یا حتماً یک قایق پارویی داشته باشید، در واقع می توانید به 
هر باشگاهی مراجعه کرده و از دستگاه پارویی شان استفاده کنید. 
این دستگاه ها اجازه می دهند مقاومت را طبق توان و ظرفیت 
خود تنظیم کنید و چند ست با استراحت هایی در میانشان تمرین 

کنید.
نیم ساعت پارو زدن با سرعت متوسط می تواند بین ۲6۰ تا ۳۰۰ 

کالری بسوزاند.
4- دستگاه الپتیکال

اگر تا به حال باشگاه رفته باشید پس حتماً دستگاه الپتیکال 
را دیده اید که از دو صفحه که پاها روی آن قرار می گیرند و دو 
دسته ی بلند تشکیل شده است. الپتیکال به شما اجازه می دهد 
یک ورزش کامل هوازی با شدت کم انجام دهید. تسمه قرقره های 
داخلی این وسیله، مانند ضربه گیری در برابر شدت هر یک از 
قدم هایی که برمی دارید عمل می کند و همزمان بالاتنه تان نیز به 

خوبی فعال می شود.
الپتیکال، عضلات پاها، باسن، شکم و بخش بالایی دو سر بازو، 
سه سر بازو و سینه را به کار می گیرد. یک ساعت ورزش با الپتیکال 

با شدت متوسط می تواند بین 55۰ و 65۰ کالری بسوزاند.
5- یوگا

در یوگا به طور کلی شما در وضعیت های کششی متعددی قرار 
می گیرید که نیاز به انعطاف بدنی دارند اما چربی سوزی ندارند. 
ولی برخی از انواع یوگا نیاز به انرژی زیاد دارند، بنابراین می توانند 
به کاهش وزن کمک کنند مانند آشتانگا یوگا )۳۲۰ تا 4۰۰ کالری 
در عرض یک ساعت(، بیکرام یوگا )6۰۰ کالری در عرض یک 
ساعت( و یوگای قدرتی که به قدرت بدنی بیشتری نیاز دارد )بین 

۳۰۰ تا 4۰۰ کالری در عرض یک ساعت(.
نمی توانند  زانو  مشکلات  و  زانودرد  می بینید،  که  همان طور 
جلوی ورزش کردن، کاهش وزن و چربی سوزی شما را بگیرند. 
اگر حین ورزش دچار هرگونه ناراحتی می شوید، حتماً با پزشکتان 
این مسئله را مطرح کنید تا بهترین ورزش مناسب شما را توصیه 

کند.

ورزش هایی که به مفصل زانو فشار زیادی وارد نمی کنند

زانودرددارید؟اینورزشهامناسباند

غذاهاییکهبرایسلامترودهمفیداست6دلیلفوقالعادهبرااینکههرروزآبگرمبنوشید
اگرچه انتخاب اکثر ما برای رفع عطش در روزهای گرم سال، نوشیدن آب سرد است، اما 6 مزیت سلامتی آب گرم در مقابل آب سرد کاملا اثبات شده است. این نکته ثابت 

شده که نوشیدن آب گرم باعث بهبود فرایند گوارش و دفع سموم از بدن می شود. دیگر فواید نوشیدن آب گرم به جای آب سرد، از این قرار است:
حمایت از سیستم گوارش: آب گرم می تواند کمک بزرگی برای سیستم گوارش شما باشد. آب سرد به جامد کردن چربی غذاها کمک می کند و فرایند هضم را کند می 
نماید اما آب گرم به شیوه ای کاملا برعکس عمل می کند و ضمن بهبود فرایند هضم، کمک بزرگی برای جذب بهینه مواد مغذی است. نوشیدن آب گرم از ابتلا به یبوست 

نیز پیشگیری می کند.
بهبود سیستم تنفسی: مصرف آب گرم می تواند برای سیستم تنفسی شما مفید باشد. آب سرد در این میان، باعث تخریب مخاط می شود و خطر ابتلا به عفونت های 

تنفسی و مشکلات ریزش مو را افزایش می دهد. در مقابل، اب گرم گلو را تسکین داده و کاهنده هر گونه تحریک است.
بهبود دهنده سیستم ایمنی بدن: مصرف آب سرد باعث کاهش گردش خون می شود در حالیکه آب گرم خاصیت کاملا برعکس دارد. افزایش گردش خون در نتیجه 

نوشیدن آب گرم باعث می شود بسیار سریع تر از سموم بدن خلاص شوید.
تسکین دهنده درد: اگر دچار سردرد یا التهاب در بدن شده اید، نوشیدن آب گرم بسیار توصیه می شود. از آنجا که آب گرم جریان خون به بافت ها را افزایش می دهد، باعث 

تسکین انقباضات ماهیچه ای می شود. نوشیدن آب گرم برای از بین بردن دردهای ماهیچه ای بسیار مفید است.
بهبود دهنده کیفیت خواب: اگر با مشکلات خواب مواجه هستید و به راحتی به خواب نمی  روید، نوشیدن آب گرم پیش از به تختواب رفتن می تواند به بهبود خواب 

کمک کند. آب گرم دمای داخلی بدن را افزایش می دهد که این شرایط به آرامش و شل شدن بدن، آرامش اعصاب و احساس خواب آلودگی و آرامش کمک می کند.
جلوگیری از قرایند پیری: نوشیدن آب گرم برای پوست نیز خوب است. این کار به حذف سموم و دیگر ناخالصی  ها از بدن کمک می  کند. سموم مختلفی در پیری 
زودرس و برخی مشکلات سلامت نقش دارند. همچنین، نوشیدن آب گرم به ترمیم سلول  های پوست کمک می  کند و از این رو، در جوان سازی و بهبود قابلیت ارتجاعی 

پوست نقش دارد.

از جمله خوراکی هایی که تعداد باکتری های مفید روده را افزایش می دهد و سلامت آن کمک می کنند، 
می توان به موز، ذغال اخته آبی )بلوبری(، گیاه مارچوبه، تره فرنگی، پیاز، سبزیجاتی همچون کلم بروکلی و 

کلم، انواع لوبیاها و خوراکی های حاوی پروبیوتیک اشاره کرد.
باکتری های مفید به بدن کمک می کنند که مواد مغذی را از خوراکی ها استخراج کرده و سیستم ایمنی را 

در مقابله با التهاب و بسیاری از بیماری های مرتبط با آن بهبود دهد.
نتایج بررسی متخصصان دانشکده پزشکی دانشگاه واشینگتن در سیاتل نشان می دهد رژیم غذایی 
گیاهی، مطلوب ترین اثرگذاری را روی میکروب های روده دارد، زیرا خوراکی های گیاهی، باکتری های روده 

را در سیستم گوارشی تغذیه می کند.
این  بهترین گزینه است.  باشد  روز  کالری در  رژیم غذایی که حاوی ۱۸۰۰  آن ها همچنین دریافتند 
درحالیست که رژیم غذایی معمول آمریکایی ها حاوی ۳۰۰۰ کالری است و با افزایش وزن و بیماری های 

مزمن مرتبط است. 
علاوه بر این رژیم غذایی گیاهی به کاهش التهاب در بدن کمک می کند.

گنجاندن خوراکی های گیاهی در رژیم غذایی روزانه به معنی این نیست که بلافاصله فرد رژیم گیاهخواری 
در پیش گیرد.

 ابتدا باید مصرف خوراکی هایی را شروع کرد که به طور ویژه برای روده مناسب هستند، یعنی سرشار از مواد 
مغذی و انواع مختلفی از فیبر هستند که باکتری های سالم و مفید را تولید می کنند.
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مسئول شورای سیاست گذاری ائمه جمعه استان قم :

نماز جمعه قم یک نماز بین المللی است 
مسئول شورای سیاست گذاری ائمه جمعه استان قم از راه اندازی ستاد چهلمین سالگرد 
اقامه نماز جمعه در قم خبر داد و گفت: روز جمعه چهارم مردادماه، نماز جمعه متفاوتی در 

قم برگزار می شود.
حجت الاسلام محمدباقر ولدان ظهر یکشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه که به 
مناسبت »چهلمین سالگرد برپایی نماز جمعه« در مصلی قدس قم برگزار شد، با اشاره 
به اینکه نماز جمعه حج ناتوانان و سعی صفا و مروه منزل تا میعادگاه عاشقان الله است، 
اظهار داشت: نماز جمعه گنج پربهای هر شهر، پیوند دهنده قلب ها و نماد سیاست و دیانت 
است و هر قشری باید خودش را سهام دار نماز جمعه شهر بداند. وی ادامه داد: نماز جمعه 
خصوصیت جهل زدایی و غفلت زدایی دارد و به وسیله بصیرت بخشی که دارد، انسان ها با 
حضور در این دریا و اقتدای به امام عادل، پیوند با ولایت را تجدید می کنند. مسئول شورای 
سیاست گذاری ائمه جمعه قم افزود: شهر قم، ام القری جهان اسلام و پیشران کاروان 
رشد معنویت و معرفت بشریت است و به همین دلیل نماز جمعه قم فرا شهری، فراملی 
و در واقع یک نماز بین المللی است. حجت الاسلام ولدان اظهار داشت: با همت جهادی 
همکاران نهاد نماز جمعه »ما می توانیم« را به اثبات رساندیم و مصلی شهر قم را بعد از ۹ 
سال تعطیلی، در ۲۰ فروردین ۹۵ بازگشایی کردیم و این مهم نقطه عطفی در تاریخ نماز 
جمعه قم بود. وی بیان کرد: بعد از بازگشایی علاوه بر برپایی نماز جمعه، مصلی قدس 
تبدیل به مرکز خدمات دهی اجتماعی و فرهنگی برای مجاور و مسافر ایرانی و غیر ایرانی 
شد؛ در حوادث طبیعی مانند زلزله در مقابل ۹ ریشتر زلزله ایمن سازی شده است و آماده 
خدمت در مواقع بحران است. مسئول شورای سیاست گذاری ائمه جمعه قم گفت: در 
اربعین امسال ۱۲۰ هزار زائر ایرانی و غیر ایرانی را پذیرا هستیم، همچنین اسکان زائرین 

حرم حضرت معصومه )س( را نیز در این مکان داریم.
*برگزاری ۳۰ برنامه در نماز جمعه قم

حجت الاسلام ولدان با اشاره به فعالیت های فرهنگی، ورزشی، اجتماعی در مصلی قدس 
قم، بیان کرد: هیئات مذهبی و ورزشی در این مکان برنامه های مختلفی برگزار می کنند.

وی با اشاره به فعالیت مرکز قرآن و عترت فعال در مصلی قدس، گفت: ۲۰ برنامه متنوع در 
طول هفته برای مصلی به عنوان قرارگاه فرهنگی تمام عیار منظور کردیم و این برنامه ها در روز 
جمعه به ۳۰ برنامه افزایش پیدا می کند، نماز جمعه اصل است و در کنار آن برنامه مهدکودک، 
نوجوان خادم یاری و سایر برنامه ها را هر هفته برگزار می کنیم. مسئول نهاد نماز جمعه قم 
اضافه کرد: طرح »آخ جون تابستون« و برنامه های ورزشی، حضور و تجلیل از هیئات ورزشی 
استان مانند مدال آوران و ستاره های ورزشی در نماز جمعه از دیگر برنامه های روز جمعه 
هر هفته در مصلی قدس می باشد. حجت الاسلام ولدان یادآور شد: مشاورین خانوادگی، 
تحصیلی و حقوقی در روز جمعه در مصلی قدس آماده خدمت به عموم همشهریان هستند. 
راستای  در  مسئولان  حضور  داد:  ادامه  قم  جمعه  ائمه  سیاست گذاری  شورای  مسئول 
برداشتن شکاف بین مردم و حاکمیت در قالب طرح »رقابت در خدمت« هر هفته در حال 
برگزاری است. وی ادامه داد: مشاور آدینه، تریبون آدینه، پزشک آدینه، تجلیل آدینه، مهمان 
آدینه، حضور زندانیان در نماز جمعه به عنوان مهمان و فروش صنایع دستی آنان از سایر 
برنامه های روز جمعه است. مسئول شورای سیاست گذاری ائمه جمعه قم گفت: در بازارچه 
آدینه ۸۰ خانوار با اجناس ایرانی در این مکان دارای کسب وکار شده و صبح روز جمعه در 
مصلی حضور پیداکرده و هنگام نماز کسب وکار را تعطیل می کنند. وی خاطرنشان کرد: 
مصلای قدس به یکی از مراکز حوزه علمیه تبدیل شده است و ٧٠ استاد سطوح حوزه و 
۴۵٠ طلبه علوم دینی دروس سطح عالی و خارج حوزه را در این مکان می گذرانند، همچنین 

مجموعه های بسیج به ویژه مدافعان حرم در مصلای قدس جایگاه دارند.
*اقامه ۸ نمازجمعه در استان قم

حجت الاسلام ولدان با اشاره به ویژه برنامه های چهل سالگی انقلاب، افزود: نماز جمعه 
۵ مرداد ۵۸ به امامت آیت الله طالقانی در ۵ مرداد ۹۸ به ۹۰۰ نماز جمعه در کشور و ۴۵ 
هزار عضو ستاد نماز جمعه نماز جمعه رسیده است؛ این مهم یک شبکه هم افزا، هماهنگ، 
هم صدا و هم جهت برای رساندن یک پیام با اختلاف سلیقه ها و منش ها به عنوان ذخیره 
معنوی جمهوری اسلامی است. وی اظهار داشت: در استان قم، ۵ نماز جمعه در شهرهای 
استان و دو نماز جمعه در مناطق فردو و پردیسان و یک نماز جمعه در شهر قم برگزار 
می شود. مسئول شورای سیاست گذاری ائمه جمعه قم اضافه کرد: نماز جمعه مرکز تقویت 
اقتدار نظام و از مؤلفه های کلیدی در قدرت نرم جمهوری اسلامی است؛ نماز جمعه قدرت 
فزاینده در موج آفرینی و جریان سازی انقلابی، سیاسی و اجتماعی دارد. وی تصریح کرد: 
امام جمعه فرمانده قرارگاه شهر است و تمام قوای فکری مذهبی شهر با محوریت فرمانده 
برای رصد و پایش فرهنگی زیر نظر ایشان فعالیت می کنند. حجت الاسلام ولدان ادامه 
داد: مروری بر گذشته ها در این چهل سال با محوریت توفیقات و مشکلات، نکوداشت 
از پیشکسوتان و خادمان نماز جمعه با محوریت پاسداشت از آیت الله مشکینی، دیدار با 
مراجع عظام و بهره گیری از رهنمودهایشان، انعکاس خدمات و مجاهدت چهار دهه نماز 
جمعه استان در قالب نمایشگاه، مسابقه تفسیر سوره جمعه، هم افزایی میان دستگاه ها و 
نهادها و تجلیل از خدمات آنان در نماز جمعه، فضاسازی شهری و تبلیغات شهری، پیگیری 
افزایش سطح تعاملات برای خدمات بیشتر، سرکشی به خانواده شهدا و بیت آیت الله 
مشکینی ازجمله برنامه های چهلمین سالگرد برپایی نماز جمعه است. وی از راه اندازی 
ستاد چهلمین سالگرد نماز جمعه در مرکز استان و بخش و شهرهای مختلف خبر داد و 

گفت: تصمیم گرفتیم نماز جمعه ای متفاوت در ۴ مردادماه برگزار شود.
*اپلیکیشن نماز جمعه قم از راه های ارتباطی با مردم است

برنامه های  نماز جمعه قم در  ائمه جمعه قم گفت:  مسئول شورای سیاست گذاری 
رسانه ای و فضای مجازی مانند تلگرام، سروش، ایتا، گپ، اینستاگرام و سایت آدینه قم 
حضور فعال دارد. حجت الاسلام ولدان عنوان کرد: عمود خیمه نظام توسط دشمنان هدف 
قرار گرفته و این نشان از تأثیرگذاری نماز جمعه در افکار عمومی دارد، حذف فیزیکی و ترور 
شخصی مانند شهید خرسند امام جمعه کازرون ازجمله برنامه های دشمنان برای کم رنگ 
کردن نماز جمعه بود. وی با اشاره به اینکه ستاد نماز جمعه قم در این چند سال با کمترین 
تنش و حاشیه کارش را پیش برده است، گفت: در راستای جذب جوانان فعالیت هایی 
داشته ایم؛ از خردسال تا کهن سال برنامه های تکریمی ترتیب دادیم اما خودمان به نقطه 
رضایت نرسیدیم و تلاشمان ادامه دارد. مسئول شورای سیاست گذاری ائمه جمعه قم از 
برگزاری مسابقه ایده ها و ابتکارات برای حضور فعال مردم در نماز جمعه قم خبر داد و گفت: 
اپلیکیشن نماز جمعه قم یکی از راه های ارتباطی با مردم است که در کافه بازار قابل دانلود 
است. لازم به ذکر است خبرهای مربوط به نماز جمعه قم و شهرهای تابعه، پیام های هفته، 
تصاویر نماز جمعه هر هفته، امکان کمک رسانی به مصلی و انتقادات و پیشنهاد در این 

اپلیکیشن وجود دارد.
  

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

دستگاه های اجرایی استان قم مورد ارزیابی 
مدیریت سبز قرار می گیرند 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: دستگاههای اجرایی استان قم بر اساس 
شاخص های شش گانه که آیین نامه اجرایی آن به تازگی مورد تصویب هیأت دولت قرار 
گرفته است، مورد ارزیابی مدیریت سبز قرار گرفته و سه دستگاه که کمترین امتیاز را کسب 

کرده باشند، اعلام عمومی می شوند.
سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به تصویب آیین نامه اجرایی بند )ز( ماده ۳۸ قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه، گفت: دستگاههای اجرایی استان قم بر اساس شاخص های 
شش گانه این آیین نامه اجرایی، مورد ارزیابی مدیریت سبز قرار می گیرند. وی مدیریت سبز 
را مجموعه ای از مطالعات و اقدامات جامع، هدفمند و مستمر برای استفاده بهینه از منابع 
و کاهش اثرات سوء بر منابع زیستی دانست و گفت: الگوی صحیح مصرف نیز سطحی از 
مصرف منابع است که ضمن تأمین مناسب نیاز، کمترین آثار و پیامدهای زیست محیطی و 
بیشترین صرفه جویی در هزینه ها و منابع را به همراه دارد. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
انرژی، مصرف آب، مدیریت پسماند عادی، مصرف  افزود: مصرف  ادامه  استان قم در 
سوخت وسایل نقلیه، ساختمان ها و تجهیزات و آموزش و فرهنگسازی، شش شاخصی 
هستند که در دستگاههای اجرایی مورد ارزیابی قرار گرفته و امتیاز هریک از آنها محاسبه می 
شود. وی با بیان اینکه عملکرد دستگاههای اجرایی در خصوص برنامه مدیریت سبز به عنوان 
یکی از شاخص های عمومی ارزیابی عملکرد به میزان 7۵ امتیاز خواهد بود، تصریح کرد: 
سالانه سه دستگاه اجرایی برتر در این رابطه معرفی و تقدیر می شوند، همچنین سه دستگاه 
اجرایی دارای کمترین امتیاز ضمن تذکر کتبی، اعلام عمومی خواهند شد. موسوی با بیان 
اینکه دستگاههای اجرایی که بیش از ۹۰ درصد امتیاز اجرای مدیریت سبز را کسب کرده اند، 
می توانند کارکنان مؤثر خود در این امر را مورد تقدیر مالی قرار دهند، خاطرنشان کرد: مبالغ 
صرفه جویی شده ناشی از اجرای برنامه مدیریت سبز، پس از کسر هزینه های تعمیر و تجهیز 

در این راستا، به صورت مساوی به کارکنان همان دستگاه پرداخت می شود.
 

معاون میراث فرهنگی استان قم :

مرمت تیمچه بزرگ قم به اتمام رسید
 معاون میراث فرهنگی استان قم گفت: مرمت تیمچه با اعتباری حدود ۶۰۰ میلیون ریال 

از منابع ملی انجام شد.
شاهین ایل بیگی پور با اعلام این خبر گفت: بخشی از پوشش حفاظتی تیمچه بزرگ 
قم که متأسفانه سالها دچار آسیب سازه ای بود و با استفاده از شمع های چوبی مهار کرده 
بودند و در بارندگی بهار امسال تخریب شده بود، به طور کامل مرمت شد. وی افزود: پس 
از اطلاع مرمت تیمچه بلافاصله در دستور کار معاونت میراث فرهنگی قرار گرفت و پوشش 
حفاطتی بر اساس شواهد وضع موجود و طبق طرح اولیه اثر مرمت گردید. معاون میراث 
فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: تیمچه 
بزرگ قم، از شاهکارهای معماری ایران محسوب می شود و از آثار هنری استاد حسن معمار 
باشی، معمار ایوان آینه آستان مقدس حضرت معصومه است که در سال ۱۳۰۱ هجری 
قمری بنا گردیده و بانی آن مرحوم حاج سید محمود طباطبایی تاجر بزرگ قم است. وی 
با بیان اینکه در طراحی تیمچه نکات قابل توجه ای از لحاظ معماری قابل مطالعه است، 
افزود: سقف تیمچه با تقسیم بندی توسط سه گنبد و دو نیم گنبد به طرزی بسیار بدیع 

پوشش یافته است.

 استاندار قم، به اشتراک قرار دادن مکان های ورزشی 
دستگاه های دولتی را اقدامی موثر برای توسعه ورزش 
همگانی دانست و گفت: تمام ادارات موظف به توسعه 

ورزش همگانی هستند.
بهرام سرمست روز یکشنبه در شورای ورزش همگانی 
در سالن جلسات استانداری قم، افزود: باید برنامه ریزی 
لازم برای مشارکت همه دستگاه ها در برگزاری برنامه های 
هفته  هر  باید  و  شود  انجام  هفتگی  به صورت  ورزشی 
دست کم یک همایش ورزشی با محوریت یکی از ادارات 
در  محوری  برنامه  اینکه  بر  تأکید  با  وی  شود.  برگزار 
برنامه های های ورزشی ضروری است، گفت: در تدوین 
سند توسعه ورزش های همگانی باید به اسناد بالادستی 
شود.  توجه  زمینه  این  در  کارشناسی  نظرات  نقطه  و 
سرمست با اشاره به فرصت یک ماهه تدوین سند توسعه 
ورزش همگانی استان گفت: تجلیل از قهرمانان ورزشی 
جزو سیاست های مدیریت قم است و مشارکت، همکاری 
و کمک تمام دستگاه های استان در این زمینه ضروری 
است. استاندار قم ادامه داد: ورزش همگانی برای ارتقای 
نشاط اجتماعی، کاهش آسیب های اجتماعی و توسعه 

فرهنگ ورزش در استان دارای اهمیت بسیاری است.
برنامه ها  تدوین  در  کمی  نگاه  نباید  اینکه  بابیان  وی 
برای  جوانان  و  ورزش  کل  اداره  تلاش  گفت:  داشت، 
تدوین سند توسعه ورزش همگانی استان قابل تقدیر است 
ولی باید به جای توجه به کمیت در این سند به کیفیت 
توسعه ورزش توجه شود. سرمست، بابیان اینکه گسترش 
جامعه مخاطب ورزش های همگانی در قم ضروری است، 

گفت: دل خوش بودن به آمارها مانع از تحقق چشم اندازها 
و توسعه واقعی ورزش به صورت همگانی می شود.

وی با اشاره به آمار بالای تصادف های موتورسیکلت در 
قم گفت: بر اساس اولویت سنجی و نیازسنجی قم باید 
برنامه های ویژه متناسب با نیازهای استان ازجمله توسعه 
فرهنگ عمومی دوچرخه سواری متناسب بافرهنگ قم 
امنیتی  سیاسی،  معاونت  سرپرست  شود.  برنامه ریزی 
و اجتماعی استانداری قم نیز در این جلسه با تاکید بر 
همگرایی میان دستگاه های مختلف برای توسعه ورزش 
همگانی گفت: با توجه به تک شهرستانی بودن استان و 
تمرکز جمعیتی در شهر قم، اماکن تحقق اهداف افزایش 
تعداد جمعیت فعال قم در حوزه فعالیت های ورزشی از 
۲۱ درصد به ۳۵ درصد ممکن است. حمیدرضا گروسی 
پیاده روی  همایش های  مهم  ظرفیت های  به  اشاره  با 
عمومی برای گسترش نشاط اجتماعی گفت: استفاده از 
ظرفیت دستگاه ها و نهادهای دولتی و عمومی، گسترش 
ورزش عمومی می تواند در کاهش آسیب های اجتماعی و 

افزایش نشاط اجتماعی بسیار اثرگذار باشد.
*تدوین 4۰ همایش در قالب تقویم ورزش همگانی 

سال ۹۸ قم 
 مدیرکل ورزش و جوانان قم  نیز در این جلسه با اشاره 
به تدوین تقویم ورزش همگانی سال ۹۸ استان گفت: 
در این تقویم با توجه به مناسبت های ملی مذهبی، ۴۰ 
برنامه شاخص در قالب همایش های پیاده روی خانوادگی، 
آقایان  ویژه  دوچرخه سواری  و  عمومی  کوه پیمایی 

برنامه ریزی شده است.

سهم  که  تقویم  این  اساس  بر  افزود:  منعم،  رسول 
تعیین  همایش های  برگزاری  در  مختلف  دستگاه های 
شده است، از ابتدای امسال تاکنون ۱۰ همایش در سطح 
استان برگزارشده و ۳۰ همایش دیگر نیز تا پایان سال در 
استان اجرایی می شود.  وی با بیان اینکه در دهه کرامت 
امسال ۱۲ برنامه همایش عمومی در بوستان های سطح 
شهر برگزار شده است گفت: در تقویم ورزش همگانی 
در تلاش هستیم که هر هفته یک همایش  سال ۹۸، 
ورزش همگانی در سطح استان برگزار شود. وی با اشاره 
به برگزاری همایش پیاده روی خانوادگی در هفته گذشته 
گفت: در این همایش بیش از هشت هزار تن شرکت کردند 
که نشان از استقبال گسترده مردم از این همایش هاست.

منعم با اشاره به برگزاری دومین المپیاد استعدادهای 
برتر ورزشی در کشور اظهار داشت: این المپیاد در ۴۰ 
از  بیش  می شود  پیش بینی  که  می شود  برگزاری  رشته 
7۰۰ هزار تن از سراسر کشور در این المپیاد شرکت کنند.
وی ادامه داد: سال ۹7 بیش از 7۰۵ همایش عمومی 
پیاده روی، کوهنوردی، دوچرخه سواری و جشنواره های 
مختلف بومی محلی در استان برگزار شده که این آمار رشد 
قابل توجهی نسبت به سال ۹۶ داشته است. وی افزود: 
۱۴ پایگاه فعال ورزش صبحگاهی و عصرگاهی ویژه آقایان 
و ۱۰ پایگاه ویژه بانوان در اماکن رزشی و بوستان های 
مختلف در سال گذشته ایجاد شد که تعداد ایستگاه های 
ورزش صبحگاهی ویژه آقایان به ۱۸ و تعداد ایستگاه ویژه 
بانوان به ۱۲ ایستگاه تا پایان سال جاری افزایش می یابد.

ورزش  اداره کل  برنامه های عمومی  به  اشاره  با  منعم 
داد: ۱7۰ همایش  ادامه  در سال جاری،  قم  و جوانان 
همایش   ۳۰ دوچرخه سواری،  همایش   ۵۰ عمومی، 
توسعه  ورزشی،  جشنواره   ۱۵۰ خانوادگی،  پیاده روی 
مسابقات  اجرای  عصرگاهی،  و  صبحگاهی  ورزش 
کارمندان دولتی، ۱۲ برنامه فرهنگی تبلیغی از جمله 
برای  اینکه  بیان  با  وی  است.  جاری  سال  برنامه های 
توسعه ورزش محلات در سال جاری در ۲۰ رشته آقایان 
و ۶ رشته بانوان فعالیت خواهند داشت گفت: مسابقات 
کارکنان قم در ۱۰ رشته ویژه آقایان و 7 رشته ویژه بانوان 
داد: ۲۱  ادامه  منعم  می شود.  آغاز  استان  در  زودی  به 
همایش پیاده روی، ۲۵ همایش کوهنوردی، ۱۰ همایش 
دوچرخه سواری ویژه آقایان، پنج دوره برنامه صبحگاهی 
برگزار  تابستان  فصل  در  کارکنان  مسابقات  و  کارکنان 

خواهد شد.

آیت الله اعرافی اعرافی در دیدار استاندار قم:

مسئولان قم و مشهد همگرایی بیشتری 
داشته باشند

 مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور بر همگرایی بیشتر بین مسئولان شهرهای قم و 
مشهد تأکید کرد.

آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار استاندار قم که در دفتر مدیریت حوزه های علمیه کشور 
برگزار شد، با اشاره به برنامه های استان قم برای توسعه حرم مطهر حضرت معصومه )س( 

اظهار کرد: از این اقدام مسئولان حمایت و پشتیبانی می کنیم.
عضو فقهای شورای نگهبان افزود: مسئولان شهرهای قم و مشهد بایستی همگرایی 
بیشتری با یکدیگر داشته باشند و از ظرفیت های یکدیگر در راستای ترویج فرهنگ اهل 

بیت )ع( بهره بگیرند.
استاندار قم نیز در این دیدار ضمن تبریک انتصاب آیت الله اعرافی به عنوان عضو فقهای 
شورای نگهبان، اظهار کرد: این انتصاب از سوی مقام معظم رهبری نشان دهنده عملکرد 

بسیار خوب و شایستگی در سمت های حساس در گذشته بوده است.
بهرام سرمست با اشاره به در پیش بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی، افزود: همه 

ارکان نظام در این انتخابات برای عزت و سرفرازی کشور تلاش خواهند کرد.
وی در ادامه خدمت به استان قم را توفیق الهی دانست و گفت: دو بحث اختصاص 
اراضی ۴۸ هکتاری جهت توسعه حرم مطهر و نیز ایجاد شهرک زائر به عنوان دو کار شاخص 

در راستای اعتلای جایگاه شهر مقدس قم با جدیت پیگیری می شوند.
استاندار قم همچنین با اشاره به محدودیت اعتبارات دولتی برای تکمیل پروژه های 
عمرانی و اقتصادی، گفت: به دنبال جذب منابع خصوصی و سرمایه گذاری برای تکمیل 

طرح ها و رونق تولید و اشتغال هستیم.
 

همزمان با دهه فجر در قم؛
همایش »بیانیه گام دوم انقلاب و تمدن نوین اسلامی« 

برگزار می شود
 مدیرکل حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی گفت: همایش »بیانیه گام دوم انقلاب و 
تمدن نوین اسلامی« در چهار محور فراخوان شده که همزمان با دهه فجر در قم برگزار 

می شود.
حجت الاسلام اصغر ثنایی در نشست خبری که ظهر یکشنبه در تالار غدیر دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم برگزار شد، با اشاره به اینکه بهمن سال گذشته انقلاب اسلامی 
ایران وارد دهه پنجاه شد و چهلمین سالگرد پیروزی خود را جشن گرفت، اظهار کرد: 
رهبر معظم انقلاب به همین مناسبت سندی راهبردی با عنوان »بیانیه گام دوم انقلاب« 
منتشر کردند که در این راستا دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم برای پاسخ به دغدغه 
رهبر معظم انقلاب تصمیم گرفت تا در جامعه نخبگانی بخشی از این سند را برای جامعه 
تبیین کند.وی با عنوان اینکه بیانیه گام دوم انقلاب که توسط رهبر معظم انقلاب تدوین 
شده است، سندی راهبردی است، تصریح کرد: این سند که کاربرد بین المللی دارد تاریخ 
مصرف یک ساله و کوتاه مدت ندارد و به دلیل ویژگی و شرایط خاصی که در آن سند نهفته 
است باید سال ها نسبت به اجرای مفاد آن نخبگان علمی کشور برنامه ریزی کنند تا بتوانند 
به اجرا برسانند. مدیرکل حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم اضافه کرد: 
در همین راستا دفتر تبلیغات اسلامی نسبت به فراخوان برگزاری »همایش بیانیه گام دوم 

انقلاب و تمدن نوین اسلامی« اقدام کرده است.
وی هدف از برگزاری این همایش را تبیین ابعاد مختلف این بیانیه و گفتمان سازی برای 
مهم ترین مأموریت های نسل جوان به ویژه در نهادهای علمی کشور دانست و بیان کرد: از 
دیگر اهداف برگزاری این همایش تحقق بخشیدن به بیانیه گام دوم برای حرکت به سوی 

تمدن نوین اسلامی از سوی دفتر تبلیغات اسلامی به شمار می رود.
حجت الاسلام ثنایی با اشاره به محورهای این بیانیه عنوان کرد: »تحلیل بیانیه گام دوم 
با رویکرد تمدنی«، »چیستی، چرایی و چگونگی تحقق بیانیه گام دوم«، »تحلیل تجربه و 
دستاوردهای جمهوری اسلامی در توصیه های هفتگانه بیانیه و ارزیابی وضع کنونی آنها« 
و »نهادهای علمی و بیانیه گام دوم با تأکید بر نقش نسل جوان« محورهای چهارگانه اصلی 

این همایش هستند که محور چهارم بخش ویژه این فراخوان است.
وی با اشاره به آخرین مهلت ارسال آثار به دبیرخانه و زمان برگزاری این همایش گفت: 
علاقمندان به شرکت در همایشگام دوم انقلاب می توانند آثار خود را تا پایان مهرماه به 
دبیرخانه ارسال کنند و این همایش در دهه مبارک فجر کار خود را با حضور علما و اساتید 
حوزه و دانشگاه برگزار می شود. دبیر اجرایی همایش بیانیه گام دوم انقلاب و تمدن نوین 
اسلامی ادامه داد: ارزیابی آثار توسط کمیته های علمی پس از اتمام مهلت ارسال آثار آغاز 
می شود که مسئولیت کمیته ها بر عهده پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی و دانشگاه ها 
است. حجت الاسلام ثنایی با اعلام آدرس دبیرخانه خاطرنشان کرد: علاقمندان می توانند 
آثار خود را به آدرس قم، چهار راه شهدا، ابتدای خیابان معلم، پژوهشگاه علوم و فرهنگ 
اسلامی، طبقه چهارم، حوزه ریاست دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم به صورت 

حضوری تحویل دهند و یا به نشانی اینترنتی dte.ir.Gaam۲ ارسال کنند.

قائم مقام شهردار قم:

ایستگاه های دوچرخه سواری قم
 هیچ بازخوردی نداشت

 قائم مقام شهرداری قم با اشاره به تلاش این نهاد برای گسترش فرهنگ استفاده از 
دوچرخه سواری گفت: ایستگاه های دوچرخه به مدت چهار سال در سطح شهر ایجاد شد 

که متأسفانه هیچ بازخوردی نداشت.
سید ابراهیم معتمدی، روز یکشنبه در جلسه شورای ورزش همگانی در سالن امام 
جواد )ع( استانداری قم، ادامه داد: شهرداری برای فرهنگ سازی استفاده از دوچرخه در 
سال های گذشته تلاش بسیاری کرد ولی به دلیل اینکه سایر دستگاه های استان با این 

نهاد هم افزایی لازم را انجام ندادند، این اقدام ها هیچ بازخورد موثری در پی نداشت.
به  دوچرخه  ایستگاه های  نگهداری  برای  ریال  میلیارد  سالانه ۲۵  اینکه  بابیان  وی 
شهرداری تحمیل می شد گفت: به دلیل اینکه هیچ استفاده ای از این دوچرخه ها صورت 

نمی گرفت، این ایستگاه های دوچرخه اواخر سال گذشته از سطح شهر جمع آوری شد.
آمار  اینکه مشکل حاد استان،  بابیان  نیز در این جلسه  مدیرکل آموزش وپرورش قم 
بالای استفاده از موتورسیکلت است گفت: استفاده زیاد از این وسیله نقلیه موجب آمار 
بالای تصادف ها شده است. حمیدرضا شیخ الاسلام افزود: آموزش وپرورش قم به دنبال 
اجرای طرحی با شعار »موتورسیکلت نه« به دنبال فرهنگ سازی و کاهش استفاده از 
موتورسیکلت ها توسط نوجوانان و دانش آموزان است که در این مسیر همکاری سایر 

دستگاه ها ضروری است.
وی ادامه داد: ۱۰۰ سالن ورزشی زیرمجموعه آموزش وپرورش در تابستان برای پر کردن 
اوقات فراغت جوانان و نوجوانان استان به کار گرفته شده است که با استقبال گسترده 
به ضرورت  جلسه  این  در  نیز  قم  ورزشکاران  بسیج  سازمان  رئیس  است.  شده  مواجه 
همسویی برنامه های فرهنگی با فعالیت ها و همایش های ورزشی در این استان اشاره کرد.

سرهنگ پاسدار داود هاشمی ماد، ادامه داد: باید در کنار توجه به توسعه ورزش های 
همگانی به مسائل فرهنگی و ارزشی در این همایش ها و برنامه ها توجه شود که در این زمینه 
قم می تواند الگویی در کشور باشد. وی با تاکید بر اینکه سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم 
همواره آمادگی حمایت، همکاری و همراهی از برنامه های ورزش همگانی و قهرمانی تمام 
دستگاه های استان را دارد تاکید کرد: با توجه به گستردگی فعالیت ها و پایگاه ها مقاومت 
بسیج در سطح دورترین روستاها، سپاه آمادگی توسعه و همراهی در برگزاری ورزش های 
قهرمانی و عمومی را دارد.  رئیس هیات روستایی و بومی محلی قم نیز در این جلسه، گفت: 
حدود ۳۰۰ روستا در قم وجود دارد که در ۱۰۰ روستا به صورت مستمر جشنواره های 
متعدد ورزشی و مسابقات همگانی و بومی محلی برگزار می شود. رضا رحیمی ادامه داد: 
فضاهای عمومی موجود در روستاها که در حال حاضر بدون استفاده رهاشده است در 
صورت واگذاری به این هیات ورزشی امکان بهره برداری از آن به عنوان مکانی برای ورزش 

روستایی وجود دارد.

 معاون جهاد کشاورزی استان قم:
رها سازی حقابه برای حیات کشاورزی قم ضروریست

 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: رهاسازی حقابه 
از سدهای بالادست قم برای ادامه حیات کشاورزی استان ضروری است و موجب حفظ 

تولید و اشتغال در این بخش می شود.
محمد علی سلامی بیان کرد: فرآیند رها سازی ۴۵ میلیون متر مکعب آب از سدهای 
بالادست قم که در قالب تخصیص حقابه های زیست محیطی و کشاورزی در حال انجام 
است، نقش موثری در پایداری کشاورزی استان به خصوص در منطقه اطراف دشت مسیله 

دارد.
وی بیان کرد: کم بودن منابع آبی در قم همواره یکی از مهمترین دغدغه کشاورزی استان 
بوده که تخصیص حقابه و رها سازی آن در فواصل مختلف، اندکی از این مشکل کاسته 

است.
وی ادامه داد: اختصاص حقابه علاوه بر کمک به بخش کشاورزی استان، از خشک 
شدن مراتع و برخاستن گرد و خاک ناشی از آن در روزهای گرم فصل تابستان قم نیز 

جلوگیری می کند.
سلامی با اشاره به اهمیت آب برای کشاورزی قمی گفت: تلاش برای استفاده از سیستم 
های نوین آبیاری در سطح تمام مزارع و باغات استان ادامه دارد و در این رابطه تسهیلات 

خوبی نیز برای کشاورزانی که از این تجهیزات استفاده کنند، درنظر گرفته شده است.
وی افزود: اجرای راهبرد تغییر الگوی کشت و توسعه کشت های گلخانه ای که برای تولید 
محصول به آب کمتری نیاز دارند نیز از جمله مهمترین اولویت های استان برای مدیریت 
منابع آبی در بخش کشاورزی است. وی ادامه داد: طی سال های اخیر با اقدامات ترویجی 
سازمان جهاد کشاورزی قم، بسیاری از کشاورزان استان کشت گیاهان پرآب را کنار گذاشته 

و به سمت تولید محصولاتی رفتند که برای رشد به آب کمتری نیاز دارند.

 استاندار قم:
تمام دستگاه های دولتی موظف به توسعه ورزش همگانی هستند

 مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: 7۶۸ هزار و ۲۰۲ تَن معادل ۵۹ درصد جمعیت 
استان تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند.

علی اصغر دادخواه افزود: از این تعداد، ۲۳۲ هزار و 7۲۶ تَن بیمه شده اصلی از جمله ۴۰ 
هزار بیمه طلاب و روحانیون، ۱۵ هزار کارگران ساختمانی و ۶ هزار بیمه قالیبافان هستند.

وی اضافه کرد: در استان قم ۳۸ هزار و ۹۲۰ تَن مستمری دریافت می کنند که با افراد تحت 
تکفل این جمعیت ۸۸ هزار و ۵۱۲ تَن معادل هفت درصد جمعیت قم می باشد. وی خاطرنشان 
کرد: احکام افزایش سال ۹۸ مستمری بگیران انجام و مبلغ تفاوت حقوق دریافت شده و 
مستمری بگیران هیچ طلبی از سازمان ندارند. به گفته دادخواه، ماهیانه ۵۰۰ میلیارد ریال 
صرف پرداخت حقوق به بازنشستگان تامین اجتماعی قم می شود. وی ادامه داد: همچنین 
۲ هزار و ۹۲7 تَن در قم مقرری بیمه بیکاری دریافت می کنند که نسبت به سال گذشته کاهش 

یافته است. به گفته وی، بیمه تامین اجتماعی قم دارای چهار شعبه مادر، ۲ شعبه اقماری و 
پنج کارگزاری است. مدیرکل بیمه تامین اجتماعی قم گفت: افراد تحت پوشش بیمه تامین 
اجتماعی می توانند از خدمات رایگان مراکز ملکی درمانی تامین اجتماعی قم شامل بیمارستان 
امام رضا )ع( و سه درمانگاه واقع در بلوار امین، بلوار ۱۵ خرداد و خیابان امام خمینی )ره( بهره 
مند شوند. وی اضافه کرد: ۴۰۰ مرکز درمانی غیرملکی نیز در قم با بیمه تامین اجتماعی طرف 
قرارداد هستند و به افراد تحت پوشش خدمات درمانی ارائه می دهند. وی خاطرنشان کرد: 
۱۲۵ هزار و ۴۶۶ تَن در قم بیمه کارگری و یا اجباری هستند و ۱۴ هزار و ۱۹۲ کارگاه فعال تحت 
پوشش بیمه تامین اجتماعی قم می باشد. دادخواه تصریح کرد: در سال رونق تولید در تلاش 
هستیم تا با ارائه تسهیلات، رشد و توسعه اقتصادی استان، تعداد بیمه شده های کارگری به 

حدود ۱۳۰ هزار تَن و تعداد کارگاه ها به بیش از ۱۵ هزار افزایش یابد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم:
۵۹ درصد جمعیت قم زیر پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند
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اقتصادی

چشم خیره بازارها به بازار ارز

دلاربخریمیانخریم؟
اهل فن  از  کالا  متقاضیان  اغلب  روزها  این  که  این سئوالی است  نخریم؟  یا  بخریم 

می پرسند.
 رکود حاکم بر بازار ایران این روزها تعمیق بیشتری یافته است، بازار خودرو و مسکن خالی 

از مشتری است و بازارهای دیگر نیز وضعیت چندان متفاوتی را دارا نیستند.
 فعالان بازار لوازم خانگی می گویند تنها مشتریان ما در حال حاضر عروس و دامادها 
هستند و کسی جز برای جهیزیه دست به خرید کالا نمی زند. یخچال، ماشین لباسشویی، 

ماشین ظرفشویی و دیگر اقلام آشپزخانه این روزها مشتریان اندکی را داراست.
 یکی از فروشندگان در منطقه جمهوری می گوید نکته جالب اینجاست که همین عروس 
و دامادها هم دیگر ملزومات درجه دوم یا اولویت دوم را خریداری نمی کنند؛ زمانی تا تخم 
مرغ پز و اسفند دود کن برقی در جهیزیه جا داشت اما امروز مردم ترجیح می دهند تنها 
اقلام اساسی را بخرند و چرخ گوشت و ماکروفر و چای ساز و قهوه جوش و ... را فراموش 
کنند. امینی، یکی دیگر از فعالان این صنف نیز در این خصوص می گوید: طبیعی است 
وقتی قیمت ها چند برابر می شود، مدتی طول می کشد تا مردم خودشان را با وضعیت تازه 
وفق دهند از این رو فروش لوازم خانگی نو کم شده و اتفاقا سیلی که در نوروز رخ داد سبب 
شده بهای لوازم خانگی دست دم نیز در این دوره به شدت افزایش یابد به طوری که فاصله 

قیمتی یخچال نو و یخچال دست دوم هیچ گاه تا این حد کم نبوده است.
 وی گفت: قبلا یخچال نو ساید بای ساید اگر ۱۰ میلیون تومان بود، یخچال دست دوم به 
قیمت دو میلیون تومان فروخته می شد اما امروز یخچال های دست دوم تر و تمیز تا هفت 

میلیون تومان هم مشتری دارد و همین یعنی کار ما کساد است.
این رکود اما تنها بازار لوازم خانگی را در بر نگرفته است، بازار مسکن و خودرو و گوشی تلفن 

همراه و ... نیز از این سکون در امان نمانده اند.
* وقت خرید مسکن است؟

 افزایش شدید قیمت مسکن به گفته نائب رییس اتحادیه املاک رکودی استثنایی در ۲۰ 
سال گذشته را در بازار ایجاد کرده است.

 کاهش قیمت در برخی مناطق تهران نیز آغاز شده به طوری که پول لازم ها قیمت های 
پیشنهادی شان را حتی تا یک میلیون تومان در هر متر مربع نسبت به ۱۰ روز قبل کاهش 
داده اند. به عنوان مثال یکی از فعالان بازار املاک در این خصوص گفت: در منطقه هشت 
شهرداری، قیمت ملک در میدان صیاد و اطراف سبلان به حدود ۱۰ میلیون تومان برای 
خانه هایی با عمر هفت تا هشت سال رسیده بود اما اخیرا کسانی که با محدودیت زمانی 
برای فروش واحدهایشان روبرو هستند حاضرند با قیمت ۹ میلیون نیز واحدهایشان را به 
فروش برسانند. وی در پاسخ به این سئوال که وقت خرید است یا خیر؟ گفت: ببینید اغلب 
کسانی که این روزها می پرسند بخریم یا بفروشیم؛ مشتری و مصرف کننده واقعی نیستند 
بلکه سرمایه گذار هستند که می خواهند ببینند چه زمانی باید وارد بازار بشوند و چه زمانی 

خارج شوند.
 برخی کارشناسان نیز معتقدند کوچ مشتریان از بازارها به معنای کوچ سرمایه گذاران 
است و افزایش قیمت ها در حقیقت فعلا مجالی برای مشتری واقعی باقی نگذاشته است.

 پیش بینی فعالان بازار حکایت از آن دارد که مسکن تا ۲۵ درصد امکان ریزش قیمت را 
پیش رو دارد از این رو احتمال مذکور خریدها را بیش از پیش با رکود مواجه می کند.

 *خودرو؛ انتظار برای کاهش
 بازار خودروهای وارداتی تنها تحت تاثیر ریزش نرخ ارز نیست بلکه ترخیص خودروهای 
وارداتی نیز استعداد ریزش در این بازار را تقویت کرده است. در عین حال بهبود روند تحویل 
خودرو از سوی خودروسازان سبب شده است برخی خودروهای داخلی نیز با ریزش قیمت 
روبرو شوند. سعید موتمنی، رییس اتحادیه نمایشگاه داران می گوید: بخواهیم یا نه؛ عده 
ای باید خود را آماده زیان کنند، منظور زیان واقعی است چون با قیمت های بالا خودرو 
خریده اند و حالا مجبورند یا با قیمت پایین تر بفروشند یا خواب سرمایه هایشان را افزایش 

دهند.
* ارز؛ همچنان درگیر نوسان

 دلار روز گذشته رفت و برگشت هایی را در کانال یازده هزار تومان تجربه کرده است اما 
هنوز میزان ریزش نسبت به ۱۰ روز قبل قابل توجه است.  رییس کل بانک مرکزی می 
گوید نهاد تحت تصدی اش اجازه بازگشت قیمت ها را نخواهد داد و دلار دیگر گران نمی 
شود. بازار ارز ایران در حالی وضعیتی باثبات را دارد که منطقه روزهایی بسیار پرخبر را پشت 
سر می گذارد. صرافان می گویند، تنها بازاری که این روزها با ورود مشتری و سرمایه گذار 
روبروست بازار سکه است چرا که در روزهای گذشته بسیاری از خریداران باکس های ۲۰ تا 
۷۰ تایی سکه را می خریدند و همین امر نشان از آن دارد که از یک سو میزان سرمایه ها خرد 
شده است و از سوی دیگر هدف خریداران، سرمایه گذاری در این بازار بر پله قیمت هایی 
است که در لبه کانال ۴ میلیون تومان قرار دارد.  فعالان بازارهای مختلف اما یپش بینی 
می کنند رکود تا زمان رسیدن بازار به نوسان ادامه خواهد داشت. این چنین است که چشم 
بازارهای دیگر به بازار ارز خیره مانده است و بسیاری سئوال کالا بخریم یا نخریم  را به دلار 

بخریم یا نخریم تغییر داده اند.پرسشی که پاسخ آن همواره منفی است .

ایمان گزارش می دهد؛

چشمامیدایتالیاییهابهتجارتباایران

 تاجران سرزمین سزار که پنجمین کشور پرجمعیت اروپا را تشکیل می دهند، هنوز 
چشم امید به فعالیت تجاری با ایران دارند و زیرچشمی فرصت های آن را می پایند؛ همان 
ایتالیایی هایی که برای داد و ستد با ایران منتظر رفع کامل تحریم ها نماندند و با امضای 

قراردادهای متعدد برای تجارت با ایران پیش قدم شدند.
بیشترین  ایران،  آغاز مجدد تحریم های یک جانبه علیه  برای  زمان اعلام کاخ سفید 
مقاومت در برابر این تصمیم از سوی ایتالیا ابراز شد؛ چرا که این کشور در پی امضای برجام 
سرمایه گذاری های فراوانی در ایران انجام داد و طبیعی بود که تمایلی به اجرای تحریم ها 
نداشته باشد. در آن زمان مخالفت ایتالیا تا حدی بود که دنیای اقتصاد به نقل از یک 
دیپلمات آگاه در این زمینه نوشته بود: یک سال پیش اروپایی ها می خواستند تحریم هایی 
را علیه روسیه و ایران به دلیل نقش آنها در سوریه اعمال کنند که ایتالیا آن تحریم ها را وتو 
کرد و اروپایی ها نتوانستند ایتالیا را راضی کنند. این اتفاق می تواند باز هم تکرار شود و نباید 

مقاومت »رم« را دست کم گرفت.
اما نهایتاً تبعات تحریم های ایالات متحده دامن ارتباط تجاری ایران و ایتالیا را هم گرفت و 
مبادلات تجاری این دو کشور را پایین کشید. بر اساس اطلاعات گمرک ایران صادرات ایران 
به ایتالیا در سال ۹۷ حدود ۲۷۶ میلیون و ۳۶۶ هزار دلار بود و حدود یک میلیارد و ۱۴۵ 
میلیون دلار از این کشور واردات داشت و رقم ۱۳ میلیارد دلار برای سطح مبادلات این دو 

کشور هدفگذاری شده بود.
رئیس اتاق مشترک ایران و ایتالیا در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با بیان اینکه 
در دوران پسابرجامبیش از هزار بنگاه دار و نزدیک به ۳۰۰ شرکت ایتالیایی به ایران 
آمدند، معتقد است تاجران ایتالیایی در این دوران بیشترین رفت وآمد را به ایران 

داشتند.
احمد پورفلام ادامه داد: تحریم ها روی صادرات و واردات از ایتالیا مثل خیلی از 
کشورهای دیگر اثرگذار است؛ عمده محصول صادراتی ما به ایتالیا مواد نفتی بود که 
این کشور را به شریک اول تجاری ما در اروپا تبدیل کرد؛ اما از آنجا که ایتالیا اقتصاد 
آسیب پذیری داشته و فشار اقتصادی را تاب نمی آورد، نهایتاً ناگزیر به تبعیت از تحریم ها 

شدند.
وی با بیان اینکه در سال های گذشته صادرات ایران به ایتالیا حدود هفت میلیارد یورو بود، 
ادامه داد: با اعمال تحریم ها این عدد تا یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون یورو کاهش یافت اما آمار 

۲۰۱۸ نشان دهنده تجارت پنج میلیارد یورویی با این کشور است.
این فعال اقتصادی با اعلام اینکه واردات از ایتالیا از طریق کشورهای ثالث در حال انجام 
است، افزود: به فکر راهکاری برای قوی کردن تبادلات تهاتری هستیم تا موضوع تبادل ارز 
و ریال منتفی شود؛ البته که این سیستم های غیر رسمی در دراز مدت نمی تواند کارایی 

داشته باشد و تنها تا زمان حل مشکل باید از آن استفاده کرد.
*ادامه فعالیت شرکت های کوچک و متوسط ایران و ایتالیا

پورفلاح با تاکید بر اینکه رابطه شرکت های کوچک و متوسط ایران و ایتالیا هنوز قطع 
نشده، خاطرنشان کرد: به رغم اینکه ایتالیا جزو هشت کشور معاف از تحریم ها بود، در 
ماه های پیش از تحریم خرید نفت خود را از ایران متوقف کرد و این اقدام مورد اعتراض 

شرکت های خصوصی این کشور قرار گرفت.
وی با اعلام امروزه رابطه ایران و ایتالیا نسبت به سایر کشورهای اروپایی بهتر است، اعلام 
کرد: شرکت های این کشور به دنبال پیدا کردن راه هایی برای ادامه ارتباطات اقتصادی 
خود با ایران هستند و در طول هر ماه حدود چهار یا پنج شرکت ایتالیایی در ایران حضور 

می یابند.
رئیس اتاق مشترک ایران و ایتالیا با بیان اینکه درخواست افزایش سطح تبادلات از طرف 
هر دو کشور وجود دارد، ادامه داد: بسیاری از زیرساخت های رشته های صنعتی ما را 
ایتالیایی ها در ایران پایه گذاری کردند. نگهداری این خطوط تولید یا تجهیز و تکمیلشان 
بدون حضور ایتالیایی ها سخت بوده و جایگزین کردن آن ها با محصولات بی کیفیت بعضی 

شرکت ها کار درستی نیست.
پورفلاح با تاکید بر اینکه ارتباطات ایران و ایتالیا کماکان ادامه دارد، بیان کرد: درست 
است حجم این روابط به نسبت روزهای پسابرجام که ایتالیایی ها برای سرمایه گذاری و 
خرید و فروش محصول به ایران هجوم آوردند خیلی کمتر شده؛ اما هرگز ناامیدکننده نشده 

است.
*حضور ۳۵ بنگاه دار ایرانی در ایتالیا

وی همچنین به اعزام ۳۵ بنگاه دار ایرانی در زمینه قطعات اتومبیل به ایتالیا اشاره 
از  ایران می تواند  اینکه صنعت خودروی  اول  این اعزام دو معنا دارد؛  کرد و گفت: 
توانمندی ایتالیایی ها در این زمینه استفاده کند و دوم اینکه قطعه سازان ایرانی به حدی 
از توانمندی رسیده اند که می توانند بعضی از نیازهای اتومبیل سازان ایتالیا را برطرف 

کنند.

گزارش: محمدجواد صابری

 اظهارات اخیر وزیر صنعت درباره واگذاری خودروسازی ها، خروج دولت از صنعت 
خودروسازی را جدی تر کرده است. کارگران خودرو سازی ها و صنایع زیر مجموعه آن 
نگرانند ساپیا و ایران خودرو نیز به سرنوشت واحد هایی دچار شوند که بعد از واگذاری 

گرفتار شده و کارگران شان بیکار شدند.
وقتی اسم خصوصی سازی می آید تنِ کارگران می لرزد. این نتیجه اتخاذ سیاست های 
نادرستی است که در دو دهه اخیر در زمینه واگذاری شرکت ها و بنگاه های تولیدی وجود 
داشته است. در این دو دهه از طرفی مدام شاهد بیان اظهار نظرات و انتشار تحلیل ها 
و گزارش هایی درباره ضرورت خصوصی سازی بوده ایم و از طرف دیگر با سیل اخبار 
و گزارش هایی رو به رو شده ایم که نشان داده اند بسیاری از واحد های واگذاری شده 
به مشکل برخورده و کارشان به تعدیل و اخراج کارگران و حتی ورشکستگی و تعطیلی 
کشیده است. آسیب شناسی واگذاری های صورت گرفته به کاربرد تعابیری منجر شده 
است؛ خصولتی، ارزیابی اهلیت در واگذاری ها، نظارت بعد از واگذاری و ... . این تعابیر 
همچنان کاربرد دارند و به دلیل تکرار زیاد دارند از معنا تهی می شوند. برای همین است 
که وقتی حرف خصوصی سازی می شود، کارگران نگران می شوند شغل شان را از دست 

بدهند.
*واگذاری ۲ خودروساز بزرگ

»بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته دو خودروساز بزرگ امسال یا نهایتا تا پایان 
سال ۹۹ به بخش خصوصی واقعی واگذار می شوند. هم اکنون واگذاری شرکت های 
را رضا رحمانی، وزیر  این اظهارات  آغاز شده است.«  این دو خودروساز  زیرمجموعه 
صنعت، معدن و تجارت در حالی انجام داد که معیشت شهروندان زیادی به صورت 
مستقیم یا غیر مستقیم به صنعت خودروسازی ایران گره خورده است. هر چند تعداد 
اما  است،  نفر  هزار   ۱۰۰ حدود  ایران خودرو  و  سایپا  بزرگ  خودروسازی  دو  کارگران 
برخی برآورد ها نشان می دهد حدود ۹۰۰ هزار نفر در ایران در بخش تولید و خدمات 
خودروسازی فعالیت می کنند. خطا در واگذاری خودرو سازی های بزرگ علاوه بر اینکه 
امنیت شغلی کارگران دو خودرو سازی بزرگ را تهدید می کند، بر شغل و معیشت کارگران 
دیگر به ویژه کارگران قطعه سازی که تعداد شان به بیش از ۵۰۰ هزار نفر می رسد نیز تاثیر 
می گذارد. خبرنگار ایلنا در این ارتباط با یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس، یک 

فعال کارگری و یک کارشناس خودرو گفتگو کرده است.
*واگذاری خوب است، اگر واقعی و به موقع باشد

کاهش تصدی گری دولت و خروج آن از بنگاه داری به عنوان یک کارویژه اقتصادی 
شناخته می شود. در رابطه با واگذاری خودروسازی های بزرگ کارشناسان مختلف بر این 

اعتقادند که باید چنین اتفاقی بیفتد، اما باید ملاحظاتی را نیز رعایت کرد.
رضا علیزاده )عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس( با بیان اینکه خودرو سازی های 
بزرگ باید در راستای اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی واگذار شوند و این امر اجتناب ناپذیر 

است، می گوید: کسی به خروج دولت از تصدی گری و بنگاه داری اعتراضی ندارد، چراکه 
بخش مهمی از مشکلات ما ناشی از این است که دولت دست در تولید برده و تصدی گری 
و بنگاه داری می کند. تصدی گری دولت مشکلات عدیده ای به وجود می آورد که خود 
را در افزایش هزینه تولید نشان می دهد. از طرف دیگر تصدی گری دولت زمینه رانت و 

فساد را هم به وجود می آورد. وظیفه دولت سیاست گذاری، نظارت و رفع مشکل است.
واگذاری خودروسازی های  برای  مناسبی  زمان  الان  این همه  با  ادامه می دهد:  او 
باید در شرایط مناسب  اتفاق می افتاد. ما  باید به وقتش این واگذاری  بزرگ نیست. 
شبیه  نه  می کردیم،  واگذار  واقعی  خصوصی  بخش  به  هم  آن  را  خودروسازی ها 

واگذاری هایی که قبلا انجام داده ایم.
علیزاده با بیان اینکه واحد های تولیدی بزرگ را مثل گوشت قربانی تقسیم کردیم، 
تصریح می کند: درصدی را به سازمان تامین اجتماعی دادیم برای رد دیون دولت. 
درصدی را به صورت سهام عدالت واگذار کرده ایم و ... . این خصوصی سازی نیست. 
واحد هایی که به این صورت واگذار شدند اکثرا دچار مشکل هستند. اگر می خواهیم از 
خصوصی سازی نتیجه بگیریم باید واگذاری به معنای درست کلمه اتفاق بیفتد. پشت 
اکثر واگذاری هایی که انجام شده حرف و حدیث است. واگذاری ها اغلب برای رفع 
تکلیف بوده و صلاحیت کسانی که واحد های تولیدی را گرفته اند به درستی ارزیابی 
نشده است. او با تاکید بر اینکه اگر واگذاری درست انجام شود و بخش خصوصی واقعی 
پای کار بیاید، اتفاقات فوق العاده خوبی در اقتصاد می افتد، می گوید: بررسی برخی از 
واحد هایی که توسط بخش خصوصی اداره می شوند نشان می دهد که بخش خصوصی 
واقعی توانمندی خوبی برای اداره واحد های تولیدی دارد و برخی از واحد های بخش 

خصوصی حتی در شرایط تحریم نیز روی پا ایستاده اند.
به گفته این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس مواردی هست که ۸۸ درصد سهم 
شرکتی به بخش خصوصی واگذار شده و ۱۲ درصد آن در اختیار دولت است، اما صاحب 

آن ۱۲ درصد مدیرعامل و اعضای هیات دولتی را تعیین می کند!
او ادامه می دهد: اینکه وزیر صنعت، معدن و تجارت می گوید باید خودروسازی ها 
واگذار شوند، حرف درستی است، اما الان خودروسازان مشکلات عدیده ای دارند. آنها 
یک میلیون دستگاه خودرو پیش فروش کرده و نتوانسته اند به تعهدات خود عمل کنند. 
از طرف دیگر بدهی زیادی به قطعه سازی ها دارند و هر خودروساز ۱۰ هزار نیروی مازاد 

دارد. در چنین شرایطی خودروسازان زیان ده شده اند.
علیزاده با تاکید بر اینکه اگر بخواهیم الان خودرو سازی ها را واگذار کنیم مشکل ایجاد 
می شود و در جامعه بحران به وجود می آورد، می گوید: باید کمک کنیم خودروسازان 
تعهدات شان را انجام دهند و خودرو های پیش فروش شده را با قیمت فروخته شده تحویل 
داده و از مرز خطر عبور کنند، بعد از آن باید با سنجش اهلیت و صلاحیت کسانی که 

می خواهند خودرو سازی ها را در اختیار بگیرند، آنها را واگذار کنیم.
به گفته او، اگر الان بدون کار کارشناسی خودروسازان را واگذار کنیم بحران اجتماعی 
به وجود می آید. از طرفی سرانجام تعهدات خودروسازان در هاله ای از ابهام قرار می گیرد 

و از طرف دیگر کارگران این خودروسازی ها که تعداد شان کم هم نیست در معرض اخراج 
و تعدیل قرار می گیرند.

*مواظب باشیم سرنوشت هپکو تکرار نشود
فتح الله بیات رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی ایران در گفتگویی بیشتر به 
سرنوشت کارگران خودرو سازی های بزرگ بعد از واگذاری می پردازد. او با بیان اینکه همه 
کارگرانی که با قرار داد های موقت کار می کنند با واگذاری واحد تولیدی امنیت خود را 
در خطر می بینند، می گوید: تعداد زیادی کارگر در بخش خودروسازی فعالیت می کنند. 
واگذاری ناگهانی خودروسازی ها آن هم در شرایطی که جوانب کار سنجیده نشود، 
ممکن است باعث بیکاری تعداد زیادی کارگر شود. این خود باعث افزایش شمار بیکاران 
می شود و تعداد زیادی از این افراد چون سابقه دارند باید بیمه بیکاری دریافت کنند که 

این خود هزینه اضافی بر دوش دولت می گذارد.
این فعال حوزه کارگری عنوان می کند: بیکاری ناگهانی، برنامه ریزی یک کارگر برای 
آینده و زندگی اش را به هم می ریزد و او را علاوه بر بحران اقتصادی با بحران های دیگر 

مانند بحران اجتماعی، شغلی و ... دست به گریبان می کند.
او با بیان اینکه اگر تصمیم بر واگذاری گرفته شده باید جوانب طرح در نظر گرفته 
شود، تصریح می کند: اینطور نباشد که یک وزارتخانه به صورت یک طرفه و بدون اینکه 

موضوعات مختلف لحاظ شود، اقدام به واگذاری کند..
به گفته بیات؛ ما سابقه خوبی در زمینه واگذاری ها نداریم و همین واقعیت باعث می شود 
ذهنیت مناسبی درباره واگذاری بنگاه های اقتصادی وجود نداشته باشد. کارگران انتظار 
دارند واگذاری ها به شرط و با نظارت انجام شود. نباید سرنوشت شرکت هایی مانند نیشکر 
هفت تپه و هپکوی اراک برای سایپا و ایران خودرو تکرار شود و برای اجتناب از آن باید 

واگذاری تحت مراقبت و دقت خاصی انجام شود.
*واگذاری خودروسازی ها؛ یک راه حل

آنچه مسلم است این است که بنگاه های دولتی مانند خودرو سازی های بزرگ باید واگذار 
شوند. با توجه به سابقه واگذاری ها و عملکرد بد در این زمینه نگران درباره تعدیل نیروی 
کار پس از واگذاری نیز نگرانی مهم و به جایی است. در این شرایط چه باید کرد که هم 

خودرو سازی ها واگذار شوند و هم کارگران خودروسازی ها از این واگذاری زیان نبینند؟
یک کارشناس حوزه خودرو پیشنهادی در این زمینه دارد. محمد رضا نجفی منش به 
ایلنا می گوید: باید خودرو سازی ها به ذی نفعان صنعت خودروسازی یعنی قطعه سازان، 

شرکت های خدماتی مرتبط با خودروسازی و کارکنان خودروسازی ها واگذار شود.
او با اشاره به مشکلاتی که واگذاری ها در ادوار گذشته داشته، تصریح می کند: وقتی 
گروه های مختلف مرتبط با خودروسازی از واگذاری نفع ببرند، تلاش می کنند آن را سر پا 

نگه دارند و اینطور نه خط تولیدی متوقف و نه کارگری بیکار می شود.
این کارشناس حوزه خودروسازی در جواب این سوال که آیا خودرو سازی ها ظرفیت 
لازم برای شکوفایی بیشتر را دارند، می گوید: الان خودرو سازی ها مازاد نیرو دارند، اما 
بخشی از این مازاد نیرو به علت توزیع نامناسب نیرو است. اگر گروه های اصلی دخیل در 
صنعت خودرو سازی با هم هماهنگ شوند، می توان با جا به جایی نیرو ها بخش مهمی از 
مشکلات را حل کرد. به صورت کلی خصوصی سازی می تواند مشکلات خودرو سازی ها 

را حل کند، به شرط اینکه این واگذاری درست و اصولی باشد.
*خصوصی سازی با نظارت

داده  وعده های  شد،  انجام  اراک  هپکوی  کارخانه  واگذاری  اولین  وقتی  سال ۸۶ 
شده این امید را به وجود آورده بود که وضعیت کارگران اولین و بزرگترین کارخانه تولید 
به زودی  ایران و خاورمیانه بهتر شود.  ماشین آلات راه سازی، کشاورزی و معدنی در 
مشخص شد که واگذاری درست نبوده و اوضاع آنقدر بد پیش رفت که جمعیت هشت 
هزار نفری کارگران هپکو به کمتر از ۱۰۰۰ نفر رسید. این واحد تولیدی تاکنون سه بار 
واگذار و مشکلات عدیده آن باعث شده امید ها برای بازگشتش به روز های اوج ناامید 
شود. این اتفاق درباره چندین واحد  تولیدی دیگر نیز رخ داده است؛ از نیشکر هفت تپه 
گرفته تا آلومینیوم المهدی و روغن نباتی جهان. کارگران ایران خودرو و سایپا نگرانند با 
خصوصی شدن این شرکت ها، اتفاقی که برای بسیاری از واحد های واگذار شده رخ داد 
برای سایپا و ایران خودرو هم رخ بدهد. با توجه به تعداد زیادی از افرادی که مستقیم یا 
غیر مستقیم با صنعت خودروسازی در ارتباطند، بروز بحران در خودرو سازی ها با واگذاری 
آنها به بخش خصوصی می تواند ابعاد گسترده تری پیدا کند. حداقل باید دو نکته را در 
واگذاری ایران خودرو و سایپا مدنظر داشت. اول اینکه باید مشکلات آنها حل شود و 
بعد واگذاری صورت گیرد و در وهله دوم باید صلاحیت سنجی به درستی صورت گیرد و 
نظارت های دقیقی بعد از خصوصی سازی وجود داشته باشد. در غیر این صورت با اخراج 
تعداد زیادی کارگر مواجه هستیم که از یک طرف مشکلات اقتصادی و اجتماعی برای 

خود آنها به وجود می آورد و از طرف دیگر برای دولت هزینه می تراشد.

آیا سایپا و ایران خودرو به سرنوشت هپکو دچار می شوند؟

باز هم خصوصی سازی، باز هم ترس از اخراج کارگران

تسهیلات سرانه در استان تهران، حدود سه برابر تولید سرانه این استان است. این در حالی است که استان های کمتر برخوردار، سهم 
کمتری از منابع بانکی دریافت کرده اند.

بانک مرکزی داده های کل مانده تسهیلات و سپرده های بانک ها و مؤسسات اعتباری تا پایان سال ۱۳۹۷ را به تفکیک استان، منتشر کرده 
است. بر این اساس، مجموع تسهیلات جاری و غیرجاری در پایان سال، حدود ۱,۵۰۰ هزار میلیارد تومان بوده است. یعنی به طور متوسط، 

هر ایرانی در سال گذشته، بیش از ۱۸ میلیون تومان تسهیلات از شبکه بانکی دریافت کرده است.
*بیش از نیمی از تسهیلات بانکی در تهران

توزیع تسهیلات و مقدار سرانه آن در استان های کشور، نشان از تمرکز دسترسی به منابع بانکی در استان تهران دارد. مجموع تسهیلات 
بانکی در استان تهران، بیش از ۹۷۵ هزار میلیارد تومان بوده و این به معنای سهم ۶۵ درصدی پایتخت است. آن طور که بانک مرکزی 
استدلال کرده، دلیل این اختلاف، استقرار دفاتر مرکزی بسیاری از شرکت ها و مؤسسات تولیدی سایر استان ها در تهران است که موجب 
افزایش سهم تهران از تسهیلات بانکی شده است. ۳۵ درصد باقی مانده تسهیلات در سال ۱۳۹۷ به سایر استان ها اختصاص یافته و البته، 
آمارهای مربوط به مناطق آزاد، به صورت جداگانه، گزارش شده است. تسهیلات بانکی در مجموع مناطق آزاد کشور، حدود ۱۲ هزار میلیارد 

تومان بوده و به این معناست که دسترسی هفت منطقه آزاد تجاری کشور به منابع بانکی، تقریباً به اندازه استان مرکزی بوده است.
*بیشترین و کمترین دسترسی به تسهیلات بانکی در استان ها

پس از تهران، اصفهان با بیش از ۵۵ هزار میلیارد تومان، خراسان رضوی با ۴۶ هزار میلیارد تومان و فارس با بیش از ۳۹ هزار میلیارد تومان 
بیشترین تسهیلات را از شبکه بانکی کشور دریافت کرده اند. خراسان جنوبی با حدود ۶۰۰۰ میلیارد تومان، ایلام با بیش از ۵,۰۰۰ میلیارد 
تومان و کهگیلویه و بویراحمد با بیش از ۵۰۰۰ میلیارد تومان، در انتهای جدول فهرست استان ها از نظر مجموع تسهیلات دریافتی، قرار 

دارند.
*سهم استان های کمتر برخوردار از تسهیلات بانکی

اگر تولید ناخالص داخلی سرانه را به عنوان شاخصی برای سطح توسعه یافتگی استان ها در نظر بگیریم، می توانیم رابطه بین تسهیلات 
بانکی و توسعه یافتگی استان ها را بررسی کنیم. انتظار می رود استان های با درآمد سرانه کمتر، تسهیلات بیشتری دریافت کرده باشند، اما 

در واقع چنین نیست.
بر اساس داده های تولید ناخالص داخلی سرانه بدون نفت که توسط مرکز آمار منتشر می شود، در سال ۱۳۹۴ سه استان لرستان، کردستان 
و سیستان و بلوچستان، پایین ترین درآمد سرانه در بین استان های کشور را داشته اند. تسهیلات سرانه دریافتی در این استان ها نیز، در انتهای 
فهرست تسهیلات سرانه قرار دارد. تولید سرانه در لرستان، حدود هفت میلیون و ۹۰۰ هزار تومان و تسهیلات سرانه، تقریباً پنج میلیون و ۶۰۰ 
هزار تومان است. در کردستان تولید سرانه، حدود هفت میلیون و ۴۰۰ هزار تومان و تسهیلات سرانه کمی بیشتر از پنج میلیون تومان است. 
سیستان و بلوچستان، کمترین میزان تولید سرانه یعنی حدود پنج میلیون و ۹۰۰ هزار تومان را در سطح کشور دارد و میزان تسهیلات سرانه 

این استان نیز، تقریباً دو میلیون و ۷۰۰ هزار تومان و کمترین مقدار در بین استان های کشور است.

وزیر راه و شهرسازی با اعلام این مطلب که مؤسسات اجاره داری حرفه ای راه اندازی می شود، گفت: مردم در این شرایط 
که حباب بزرگی در قیمت مسکن ایجاد شده نباید اقدام به خرید کنند. باید برای انجام معامله خرید به خود فرصت بدهند تا 

حباب مسکن تخلیه شود و فضا برای خرید خانه مساعد شود.
محمد اسلامی در گفت وگو با یک برنامه تلویزیونی، اعلام کرد: در کنار طرح ساخت ۴۰۰ هزار واحد مسکونی که عملیات 

آن شروع شده است، دو اقدام دیگر را نیز انجام خواهیم داد که به زودی جزییات آن نهایی و مصوب خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی گفت: قیمت مسکن افت کرده، روند شتابان رشد آن کند شده است و کاهش چشمگیر قیمت ها در 

منطقه پردیس نشان می دهد که یک وادادگی در حوزه مسکن رخ داده است. 
وزیر راه و شهرسازی گفت: در یک اقدام جدید به دنبال راه اندازی مؤسسات اجاره داری حرفه ای هستیم که باید این 
موسسات طبق قانون مصوب ساماندهی و عرضه مسکن ایجاد و فعال شود. این مؤسسات با یک نظام تعریف شده و ضوابط 
از پیش مصوب می توانند وارد بازار اجاره مسکن شوند تا با نقش مثبت و سازنده ای که ایفا خواهند کرد بتوانند زمینه تعامل 

بهتر و راحت تر را بین مالک و مستاجر فراهم بیاورند.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه گفت و گوی خود با شبکه خبر، درباره اقدام دیگر در کنار طرح ملی تصریح کرد: در راستای 
برنامه دولت برای رونق بخشی به بازار مسکن، اقدام دیگری را برای خانه دار کردن خانه اولی ها در دست پیگیری و اجرا داریم. 

این برنامه به ویژه برای حقوق بگیران و کارمندان دولت است.
وی افزود: طرح تامین مسکن کارمندان را در فرآیند تصویب داریم و امیدوار هستیم که در هفته های آینده بتوانیم آن را 
اعلام رسمی کنیم تا کارمندان جدید به محض ورود به دستگاه مربوطه و استخدام در آن بتوانند با پرداخت ماهیانه معادل 
درصدی از حقوق خود، بعد از پنج سال صاحب یک واحد مسکونی در پروژه هایی که روی زمین های دولتی احداث خواهد 

شد، بشوند.
بر اساس این طرح، حقوق بگیران با پرداخت ماهانه معادل حدود ۲۰ درصد از دریافتی خود برای مسکن، وارد این طرح می 
شوند و پس از پنج سال پیش پرداخت از طریق قسط ماهانه به یکی از پروژه های در حال ساخت در این طرح معرفی شده و 
واحد مسکونی مربوطه را دریافت می کنند. بعد از دریافت واحد مسکونی، عملیات پرداخت اقساط ماهانه هزینه خرید این 

واحد مسکونی بین ۱۵ تا ۲۰ سال ادامه پیدا می کند.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه گفت و گو با شبکه خبر سیما درباره آخرین وضعیت بازار مسکن و روند رشد قیمت ها نیز اعلام 
کرد: مردم در این شرایط که حباب بزرگی در قیمت مسکن ایجاد شده نباید اقدام به خرید کنند. باید به خود برای انجام 

معامله خرید فرصت بدهند تا حباب مسکن تخلیه شود و فضا برای خرید خانه مساعد شود.
اسلامی تصریح کرد: حجم معاملات خرید مسکن در ماه های اخیر رو به کاهش بوده و همین نبود خریدار بر روی افت 

قیمت تاثیر می گذارد.

هر استان چقدر تسهیلات گرفته و چقدر در تولید ناخالص سهم داشته؟

تهرانیهاسهبرابرسهمشانازتولیدسرانه،تسهیلاتبانکیگرفتند
وزیر راه وشهرسازی:

مردمتاشکستنحبابقیمت،مسکننخرند

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۵۳۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۴۳ آقای منصور آقازیارتی فراهانی 
فرزند عیسی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۵-  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی منصور آقازیارتی مالک رسمی 

و سهم الارث از طوعه آقازیارتی. )م الف ۱۹۸۷ (
۲- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۹۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۷۵ آقای محمد حسین دهقانی 
فرزند محمدحسن در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۷۸/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۴ فرعی 
از  ۲۳۲۴- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید 

موسی میرئی. )م الف۱۹۸۸ (
۳- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۹۱۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۹۳ آقای مجید زنجیرانی فراهانی 
فرزند ابوالمعصوم در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۳/۷۹ متر مربع پلاک شماره فرعی از 
۱۷۸۶-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از آمنه و 

شهین و شهناز و محمدرضا و احمدرضا صادقی ورثه حسن صادقی . )م الف ۱۹۸۹(
۴- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۱۹۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۸۹ آقای محمود قاسمی فرزند رضا  
در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۷/۸۳ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۴۶-  اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف۱۹۹۰ (
۵- رأی شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۳۶۰۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۷ آقای حسن احمدلو فرزند  علی 
رضا در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۵ متر مربع پلاک شماره فرعی ۱۹۶۵  از  اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید احمد فاتحی. )م الف ۱۹۹۱ (
۶- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۸۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۵۹ آقای محمد رضا محمد نژاد 
فرزند برجعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۷/۹۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از 

۱۹۶۷-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۹۹۲(
۷- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۱۲۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۹۰ آقای عزت اله حسن نژاد آذر 
فرزند عین اله در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۷/۶۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از 
۱۹۷۴-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از فتح اله 

شاکری )توسط ابوالفضل و زهرا و معصومه و سکینه (. )م الف ۱۹۹۳(
۸- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۹۱۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۸۱۹ آقای ابوالفضل صادقی فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۵ متر مربع پلاک شماره ۳۵ فرعی ۲۵۷۰- از  

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از جواد یونس پور 
رازیلیقی . )م الف۱۹۹۴ (

۹- رأی شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۹۴۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۸۷۸۸ آقای مهدی کرد فرزند قدرت اله 
در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۱/۱۰ متر مربع پلاک شماره ۴۵ فرعی از ۲۳۳۸  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر سند ۲۳۱۱۴- ۵۴/۳/۱۹ . )م 

الف ۱۹۹۵(
۱۰- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۸۲۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۳۱ آقای حسین گل وردی فرزند 
غضنفر در سه دانگ از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۵۹/۲۵ متر مربع پلاک شماره ۱۵۷ 
فرعی از ۱۸۷۳- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه 

از عباسعلی محسن آبادی فراهانی. )م الف۱۹۹۶ (
۱۱- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۸۲۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۴۹ آقای فاطمه چراغی فرزند  
محمد رضا در سه دانگ از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۵۹/۲۵ متر مربع پلاک شماره ۱۵۷ 
فرعی از ۱۸۷۳-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه 

از عباسعلی محسن آبادی فراهانی. )م الف۱۹۹۷ (
۱۲- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۱۰۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۲۱ آقای مجید آقازیارتی فرزند 
حسین  در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۶ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۶۹-  اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی . )م الف۱۹۹۸ (
۱۳- رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۲۹۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۷۴ آقای هادی علامه شریف پور 
فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۲۲-  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از ارجعلی فامیل 

بیات. )م الف ۱۹۹۹(
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ 
ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۳98/04/۳1
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1۳98/0۵/16

مرتضی نورائی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم 
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نگاهی بر عملکرد پینگ پنگ بازان قمی در تور جوانان؛

»سجادیان« موفق ترین چهره قم در تور 
جوانان لقب گرفت

 پرونده مرحله اول تور ایرانی تنیس روی میز جوانان پسر و مرحله نخست تور جوانان و 
نوجوانان کشور بسته شد و »سید علی سجادیان« موفق ترین چهره قم در این مسابقات 

شد.
رقابت های تنیس روی میز تور ایرانی جوانان کشور در مرحله اول در گرگان برگزار شد و 
مسابقات تور رده های جوانان و نوجوانان نیز در نخستین مرحله به طور مشترک در اراک به 

انجام رسید و نمایندگان قم در این ۲ دوره مسابقه حضور داشتند.
در تور ایرانی تنیس روی میز جوانان پسر کشور در گرگان و در مرحله حذفی، سید علی 
سجادیان موفق ترین چهره قم در این مسابقات بود که تا یک چهارم نهایی پیش رفت. 
سجادیان که چندی پیش قهرمان تور نوجوانان شده بود این بار در رده جوانان، در مرحله 

حذفی با عبور از نماینده همدان مجبور به قربانی کردن ۲ همشهری خود شد.
وی ابتدا در مصاف با پویا وفایی در یک دربی نزدیک و نفس گیر ۴ بر ۳ پیروز شد و سپس 
محمد محمدی دیگر بازیکن قمی را ۴ بر یک برد اما شکست ۴ بر ۲ برابر آرین غفاری او را 

در جمع ۸ نفر برتر کشور متوقف کرد.
با این وجود رتبه هشتم در این مسابقات در حالی که او هنوز یک پینگ پنگ باز نوجوان 
است رتبه قابل توجهی برای او به شمار می آید. سجادیان در حالی به بلوغ فنی نزدیک 

می شود که درخشش پیاپی وی در ۲ دوره مسابقه سنگین و نفس گیر اتفاقی نیست.
احمدرضا جمالو و میلاد عباسی دیگر پینگ پنگ بازان جوان قم در دور اول حذفی با 
شکست مشابه ۴ بر یک برابر نمایندگان گلستان و آذربایجان غربی حذف شدند. سید 
محسن سجادی نیز در دور اول حذفی در یک مسابقه نزدیک ۴ بر ۳ به نماینده استان 

مرکزی باخت و از دور رقابت ها کنار رفت.
*عملکرد دختران پینگ پنگ باز در گرگان

در تور ایرانی تنیس روی میز جوانان و نوجوانان دختر کشور در اراک در رده جوانان، ساره 
احمدی در مرحله حذفی ابتدا با پیروزی ۴ بر یک بر نگار وفایی پور راهی دور بعد شد اما 

سپس مغلوب نماینده گلستان شد تا در یک شانزدهم به کار خود پایان دهد.
مهسا رشیدی نژاد دیگر نماینده قم در دور حذفی در قرعه ای دشوار به الینا رحیمی 
ستاره نوجوانان ایران از آذربایجان غربی برخورد و این قرعه نامناسب او را از مسابقات 
خارج کرد.در رده نوجوانان، زهرا مصباحی در دور اول حذفی در یک بازی نزدیک به 
نماینده توابع تهران باخت و از دور مسابقات کنار رفت. زهرا رضا حاجی بیدگلی و مهسا 
رشیدی نژاد نیز همین سرنوشت را داشتند و با شکست برابر حریفانی از خراسان رضوی 

و البرز حذف شدند.

علیرضا منصوریان :
 ناچاریم بدون بازی رسمی به مصاف الاتحاد برویم

سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن گفت: در صورتی که لیگ به تعویق بیافتد ناچاریم بدون 
حتی یک بازی رسمی مقابل الاتحاد عربستان به میدان برویم که این کارمان را سخت 

می کند.
تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان در ادامه برنامه های آماده سازی اش شنبه شب گذشته 
مقابل شهر خودرو در مشهد به میدان رفت و توانست با تک گلی که توسط ارسلان 

مطهری در دقیقه ۷۵ به ثمر رساند، این تیم را شکست دهد.
علیرضا منصوریان در خصوص این مسابقه اظهار داشت: از بازی کردن با تیم شهر 
خودرو لذت می برم. یحیی این تیم را نسبت به گذشته کاملًا متحول کرده و آنها فوتبالی 
بسیار مدرن بازی می کنند. سرمربی ذوب آهن گفت: این دومین دیداری بود که در این 
چند روز با شهر خودرو داشتیم و اگر دست من بود دوست داشتم دو، سه بازی دیگر هم 

با این تیم انجام می دادیم.
وی افزود: در واقع بازی های ما با شهر خودرو شماتیکی از دیدارهای آسیایی مان مقابل 
الاتحاد عربستان بود. ما بازی رسمی نداریم و ناچاریم بازیهای تدارکاتی سنگینی با 

تیم های خوب انجام دهیم تا با آمادگی کامل به این دیدار آسیایی برویم.
منصوریان بیان داشت: شهر خودرو در این دو بازی خیلی خوب به ما فشار آورد و این 
دو بازی برای ما بسیار مفید بود و از آن استفاده های لازم را بردیم. سرمربی ذوب آهن با 
اشاره به نتیجه بازی و پیروزی در این دیدار گفت: تنها چیزی که برای من در این بازی مهم 
نبود نتیجه بود. همانطور که این نتیجه برای یحیی هم مهم نبود. همانطور که ما این بازی 
را بردیم، تیم حریف هم می توانست برنده باشد. من و یحیی دنبال دستاوردهای دیگری 
از این بازی بودیم. منصوریان که با ذوب آهن دیدارهای حساسی در مرحله یک هشتم 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا مقابل نماینده کشور عربستان در پیش دارد تصریح کرد: ما فعلًا 
لیگ نداریم و احتمالًا تا قبل از اولین بازی ما در آسیا هم باتوجه به زمزمه هایی که به گوش 
می رسد، لیگ آغاز نخواهد شد. ما ناچاریم بدون بازی رسمی در آسیا به میدان برویم که 

این کارمان را سخت می کند. بازی با الاتحاد اولین محک جدی ما در فصل جدید است.
وی در ادامه تاکید کرد: به موازات برنامه های آماده سازی تیم خودمان، الاتحاد را هم 
رصد می کنیم تا حتی المقدور با شناخت از این تیم به مصاف آنها برویم. ما تلاش مان را 
می کنیم و امیدواریم تلاش های مجموعه این باشگاه با پیروزی در مجموع دو بازی رفت 
و برگشت به نتیجه برسد. سرمربی تیم ذوب آهن که تیمش تنها تیم بدون شکست در 
لیگ قهرمانان آسیا است ادامه داد: در این فصل تاکنون ۶ بازی در آسیا داشته ایم و ۲ 
بازی هم پیش رو داریم که از مجموع این ۸ بازی تنها ۲ بار در اصفهان به میدان رفته ایم. 
دوست داشتم ذوب آهن بیشتر از این در ورزشگاه خانگی اش بازی کند تا هواداران هم با 
شور بیشتری از آن حمایت کنند که برخورد با دو تیم عربستانی این شانس را از ما گرفت.

جواد زرینچه:

تاخیر در شروع لیگ به نفع استقلال است
استراماچونی سرمربی  آندره  از عملکرد  تمجید  با  استقلال  فوتبال  تیم   سرپرست 
ایتالیایی، گفت: با سه چهار بازیکنی که به زودی به تمرینات اضافه می شوند، تیم ما کامل 

خواهد شد.
جواد زرینچه در خصوص آخرین وضعیت آبی پوشان اظهار داشت: اردوی خیلی خوبی 
را در ترکیه پشت سر گذاشتیم. از آنجایی که بازیکنان جدیدمان نسبتاً زیاد هستند، این 

اردو کمک کرد در کنار هماهنگی های فنی، رفاقت بچه ها هم بیشتر شود.
سرپرست آبی پوشان با بیان این نکته که استراماچونی مربی ای کار بلد است که خودش 
را در دل بازیکنان جا کرده اضافه کرد: »استرا« از نظر فنی در سطح بالایی است و کاریزمای 
خوبی هم دارد. او به موقع خیلی جدی است و به موقع هم با بازیکنان گرم می گیرد. او 
مردی خوش قلب است که در همین مدت کوتاه توانسته محبوبیتی نزد بازیکنان برای 
خودش ایجاد کند. وی در خصوص شرایط شیخ دیاباته گفت: »شیخ« مهاجمی فوتبال 
بلد است و نشان داده که چارچوب را خوب می شناسد. او قدری از نظر بدنی عقب است 
که آن هم جای نگرانی ندارد. هم خودش تلاش می کند و هم مربیان سعی می کنند 
هرچه زودتر بدن او را به شرایط آرمانی برسانند. دیاباته بر خلاف بدن تنومندی که دارد 
خیلی مهربان است و زود با بازیکنان رفیق شده و ما انتظار داریم که بتواند خلاء یک گلزن 
ششدانگ را در خط حمله تیم پر کند. کاپیتان سابق آبی پوشان در خصوص تعویق در آغاز 
فصل نوزدهم گفت: حداقل برای تیم ما تاخیر در شروع لیگ خوب است. چون تغییرات 
زیادی داشتیم و برای هماهنگی به زمان نیاز داریم. هرچه بازیها زودتر شروع شود زمان 

هماهنگی ما بیشتر به مسابقات رسمی برخورد می کند.
زرینچه در خصوص ادامه فعالیت آبی پوشان در نقل و انتقالات گفت: با سه چهار بازیکن 
کار ما در نقل و انتقالات تمام است. در اردوی ترکیه مشخص شد دو سه جا نیازهایی داریم 

و این سه چهار بازیکن این نیازها را برطرف می کنند.
سرپرست استقلال اضافه کرد: فرشید باقری، علی کریمی و دو مدافع جوان و ملی پوش 

امید نفراتی هستند که در صورت اضافه شدن تیم را تکمیل می کنند.

رئیس سازمان لیگ فوتبال:

هیچ باشگاهی آمادگی میزبانی خود را
 اعلام نکرده است

 رئیس سازمان لیگ فوتبال ایران گفت: هیچ یک از باشگاه های لیگ برتری تاکنون 
استانداردسازی و تجهیز نهایی ورزشگاه خود را برای آغاز مسابقات به طور رسمی به 

سازمان لیگ اعلام نکرده اند.
حیدر بهاروند درباره روند آماده سازی ورزشگاه های لیگ برتری گفت: برگزاری مناسب 
و استاندارد مسابقات لیگ برتر یکی از وظایف اصلی سازمان لیگ است و در این راستا نیز 
فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ تلاش کرده اند تا نوزدهمین دوره لیگ برتر در شرایطی 
مطلوب تر از گذشته برگزار شود. استاندارد سازی ورزشگاه ها، فروش بلیت الکترونیک، 
شماره دار شدن صندلی ها و همچنین ایجاد وضعیت مطلوب تر ایمنی برای تماشاگران 
هم از الزامات کنفدراسیون فوتبال آسیا محسوب می شود و هم خواسته  شورای امنیت 
کشور  می باشد. وی با اشاره به تعویق مسابقات لیگ برتر به دلیل فراهم شدن همین 
شرایط عنوان کرد: اگرچه باشگاه های لیگ برتری تمرینات آماده سازی خود را آغاز 
کرده اند و مجدانه به دنبال جذب بازیکن و تمرینات آماده سازی هستند اما متاسفانه این 
کوشش در بخش استاندارد سازی ورزشگاه های خانگی شان کمتر مشاهده می شود 
وتاکنون هیچ باشگاه لیگ برتری اتمام کار استانداردسازی ورزشگاه خود را اعلام نکرده 
است. آن هم در شرایطی که سرمربیان برخی تیم ها تجهیز وزرشگاه ها را اقدامی شایسته 

و الزامی دانستند. 
بهاروند تاکید کرد: تاکنون هیچ  باشگاهی به صورت رسمی و کتبی اعلام آمادگی 
ورزشگاه خانگی خود را با ایجاد الزامات مورد نظر این سازمان اعلام نکرده ، چنانچه 
اکثریت باشگاه ها آمادگی خود را به صورت رسمی به سازمان لیگ اعلام نمایند این 
سازمان بلافاصله  پس از بازدید مجدد، اقدامات اولیه را جهت شروع مسابقات انجام 
خواهد داد و چنانچه برخی باشگاه ها نتوانند ورزشگاه های خود را آماده نمایند مسابقات 

این باشگاه ها در شهر و استان بی طرف و بدون حضور تماشاگر برگزار خواهد شد.

محمود خوردبین:

اردوی پرسپولیس در ترکیه سمبل کاری بود
سرپرست پیشین تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه مقصر 
اردوی ضعیف سرخپوشان در ترکیه مدیران پرسپولیس هستند، 
گفت: آدم هایی که در باشگاه کار می کنند، چیزی از فوتبال 

نمی دانند.
محمود خوردبین با اشاره به شرایط تیم فوتبال پرسپولیس 
بعد از اردوی ترکیه گفت: خیلی از نزدیک در جریان مسائل تیم 
نیستم و فقط از طریق رسانه ها، اخبار را پیگیری می کنم. با 
این حال آنچه که از پرسپولیس شنیده ام اردوی ضعیف این تیم 
در ترکیه بوده است چرا که حتی یک بازی تدارکاتی هم انجام 

ندادند.
اردوی سال های قبل بهتر بود

وی افزود: فکر می کنم سال های قبل اردوهای تیم بهتر بود. 
امکاناتمان در اردوهای خارجی خیلی خوب بود و بازی های 
دوستانه مناسبی هم برگزار می شد. در مقایسه با سال های 

گذشته، اردوی امسال پرسپولیس ضعیف بود.
فقط می خواستند سمبل کاری کنند

سرپرست پیشین پرسپولیس تاکید کرد: مقصر این اتفاقات 
هم مدیریت ضعیف باشگاه است که نتوانستند یک برنامه ریزی 
خوب برای تیم انجام بدهند و حتی یک حریف تدارکاتی مناسب 

پیش بینی کنند.
 به نظرم مدیران باشگاه فقط می خواستند با برگزاری این اردو 

»سمبل کاری« کنند.
بازی نکردن در ترکیه روی تیم اثر می گذارد

خوردبین یادآور شد: نداشتن بازی تدارکاتی در اردوی خارجی 
صد درصد اثرش را در طول لیگ روی تیم می گذارد مگر اینکه تا 
شروع رقابت های لیگ برتر چند بازی خوب و قدرتمند در ایران 

انجام بدهند.

جدایی سروش و شایان کار خوبی نبود
وی با اشاره به نقل و انتقالات پرسپولیس و جدایی چند بازیکن 
گفت: حیف شد شایان مصلح و سروش رفیعی جدا شدند. 
گذاشتن این دو بازیکن در لیست مازاد کار خوبی نبود و می شد 
هر دو را حفظ کرد. سروش و شایان بازیکنانی هستند که تمام 
تیم ها آنها را می خواهند و به اصطلاح این دو بازیکن را روی هوا 

می برند.
کار هرکسی بوده، اشتباه کرده است

سرپرست پیشین پرسپولیس در پاسخ به این سئوال که آیا در 

کنار گذاشتن این دو بازیکن پای افرادی غیر از کادر فنی در میان 
است؟ اظهار کرد: از این موضوع خبر ندارم ولی کار هرکسی 
بوده، اشتباه کرده است. البته گابریل کالدرون سرمربی تیم 
حتماً تحقیقاتی داشته است. شایان مصلح که مدتی از تمرینات 
دور بود. ولی اینکه سروش رفیعی را چطور رد کردند، نمی دانم.

باید یک مهاجم خارجی خوب بگیرند
خوردبین همچنین بر لزوم جذب یک مهاجم تاکید کرد و ادامه 
داد: در ایران که دیگر مهاجم خوب نداریم و باید حتماً با جذب 
یک مهاجم خارجی، خط حمله را تقویت کنند تا علی علیپور 

تنها نباشد وگرنه در طول لیگ به مشکل می خوریم.
حیف شد با برانکو آنطور رفتار کردند

وی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره رفتار و برخورد 
باشگاه پرسپولیس با برانکو ایوانکوویچ و تهدید این مربی به 
شکایت به فیفا گفت: باشگاه با برانکو درست رفتار نکرد. این 
مربی به تیم ما و تمام بازیکنان شخصیت بالایی داد. حتی 
بازیکنانی بودند که بدون اسم و رسم به پرسپولیس آمدند اما در 
پایان فصل، بهترین های فوتبال ایران بودند. حیف شد برانکو 

رفت و آنطور با او برخورد کردند.
هواداران از کالدرون حمایت کنند

سرپرست پیشین پرسپولیس افزود: از طرفداران می خواهم 
حالا تمام اتفاقات گذشته را فراموش کنند و کمک کنند تا تیم با 
گابریل کالدرون به روزهای خوبش ادامه بدهد. باید از این مربی 

حمایت شود تا نتیجه بگیرد.
تا اینها هستند پایم را در باشگاه نمی گذارم

خوردبین درباره اینکه به نظر می رسد در باشگاه پرسپولیس 
این  گفت:  ندارد،  وجود  همدلی  گذشته  سالهای  همانند 
مسئله به خاطر آدم هایی است که در باشگاه هستند ولی این 
کاره نیستند. من که ۵۰ سال در پرسپولیس زحمت کشیدم 
باید بیرون باشم ولی کسی که حتی یک سال هم نیست به 
فوتبال آمده و چیزی از فوتبال نمی داند، در باشگاه مشغول به 
کار است. این آدم ها نه تنها کار مفیدی نمی کنند، بلکه مدام 

کارشکنی می کنند و به تیم لطمه می زنند.
سرپرست پیشین پرسپولیس در پایان گفت: یک بار کاری با 
آقای ایرج عرب مدیرعامل باشگاه داشتم که مرا پشت در اتاقش 
معطل کردند. تا اینها در پرسپولیس باشند دیگر پایم را در باشگاه 

نمی گذارم ولی برای تیم آرزوی موفقیت می کنم.

معاون فرهنگی و توسعه ورزش همگانی وجه تمایز نوزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال را 
با سایر لیگ ها در چشم پوشی و اغماض نکردن به بایدها عنوان کرد و گفت: برخی از 
ورزشگاه های ما شرایط برگزاری این رقابت ها را ندارند که باید برای رفع کمبودهای آنها 

اقدام شود.
»عبدالحمید احمدی« روز یکشنبه در تشریح وضعیت زیر ساخت ورزشگاه های فوتبال 
در آستانه برگزاری نوزدهمین دوره لیگ برتر کشور به ایرنا، گفت: جلسات متعددی طی 
۲ ماه اخیر با مشارکت وزارت ورزش و جوانان، فدراسیون فوتبال، نیروی انتظامی و سایر 
نهادها برگزار شد.در این جلسات به این نتیجه رسیدیم که بر اساس استانداردهای مدنظر 

کنفدراسیون فوتبال آسیا، برخی از ورزشگاه های ما شرایط برگزاری رقابت ها را ندارند.
وی ادامه می دهد: از ۱۶ تیم برتر که دارای ورزشگاه هستند برخی استانداردهای 
متناسب با ای اف سی را ندارند که بدون داشتن استانداردها امکان برگزاری مسابقه فراهم 
نیست. به همین منظور طی ۲ ماه گذشته در بازدیدهایی که نمایندگان و سازمان لیگ 

داشتند، کمبودها گزارش شد تا نسبت به رفع آنها اقدام شود.
معاون وزیر ورزش و جوانان اضافه کرد: برخی از این کمبودها برطرف و برخی از سوی 
وزارت ورزش و جوانان و فدراسیون فوتبال به استان های که تیم لیگ برتری دارند اعلام شد 
تا قبل از برگزاری لیگ نوزدهم نسبت به رفع کاستی ها اقدام کنند یا رقابت های خود را در 

ورزشگاه های دیگر یا بدون تماشاگر برگزار کنند.
احمدی گفت: مسابقه بدون تماشاگر هم خوب نیست، اما اینکه در هر ورزشگاهی 

بخواهیم مسابقه برگزار کنیم و از امکانات و کمبودها چشم پوشی کنیم، پدیرفته نیست.
وی یکی از الزامات زیر ساخت ورزشگاه ها را شماره گذاری صندلی ها و داشتن گیت های 
ورود و خروج عنوان کرد و افزود: علاوه بر آن مجهز بودن داخل زمین ورزشگاه ها به دوربین 
ها که بتوان از نظر ایمنی و انتظامی به برگزاری شرایط مطلوب کمک کرد و فروش بلیت 

الکترونیکی که باید در این دوره از لیگ اتفاق بیفتد، ضروری است.
* مسئولیت پذیری باشگاه ها در قبال هواداران

معاون وزیر ورزش برخی الزامات دیگر را به باشگاه ها معطوف کرد و گفت: تشکیل سامانه 
هواداران و مسئولیت پذیر بودن باشگاه ها در قبال آنها در ورزشگاه ها و تشکیل کانون های 
هواداری دارای شناسنامه با مدیریتی که باید از سوی باشگاه ها اعمال شود و موضوع 
تربیت همیاران هوادار به منظور کنترل و نظم بخشیدن به سکوهای ورزشگاه ها، همه و 

همه مسائل مهمی است که رسالت آن باید بر عهده باشگاه ها باشد تا ناگزیر نباشیم در بین 
سکوها نیروهای انتظامی و امنیتی حاضر شوند.

و  هوادران  خصوص  در  ها  باشگاه  باید  که  فرهنگی  مسئولیت  دارد:  تاکید  احمدی 
تماشاچیان ایفا کنند و آموزش هایی که باید به لیدرها که هدایت تماشاچیان را برعهده 

دارند به باشگاه ها ابلاغ شده و بخشی در حال آماده ابلاغ است.
* صدور آی دی کارت هواداران

وی درباره سایر اقدامات لازم در برگزاری بهتر لیگ نوزدهم، توضیح می دهد: ما می توانیم 
با هماهنگی سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال برای تماشاگرانی که به ورزشگاه می آیند آی 
دی کارت صادر کنیم تا هواداران بر اساس آن مبنای حضور در ورزشگاه ها شود و با این 

کارت، بلیت بازی را خریداری کنند تادر ورزشگاه ها حضور یابند.
معاون وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: مانند همه رقابت هایی که در دنیا برگزار می کنند، با 
تعریف این کارت، هواداران شناسایی می شوند و از نظر وضعیت هواداری باشگاه ها باید در 
این زمینه همکاری کنند و مسئولیت هواداران برعهده بگیرند و هم نظمی در وزشگاه فراهم 
شود و هم هوادار که وارد ورزشگاه می شود، بدانیم برای کدام باشگاه است. البته این فرایند 

در دست بررسی است و در سه هفته آینده باید در این ز مینه به جمع بندی نهایی برسیم.
*حضور افسر رسانه ای

احمدی موضوع ساماندهی امور رسانه ای لیگ نوزدهم را از دیگر برنامه های لیگ نوزدهم 
برشمرد و گفت که توسط فدراسیون فوتبال پیش بینی شده و برای آنها آی دی کارت هم 
صادر می شود. همچنین ساماندهی برای چگونگی حضور نمایندگان رسانه های گروهی 
متناسب با ظرفیت و هم حضور عکاسان در داخل زمین مسابقه و جایگاه خبرنگاران که 

زیرساخت های آنها باید فراهم باشد.
معاون وزیر ورزش و جوانان به پیش بینی افسر رسانه ای برای هر رویداد در لیگ برتر 
اشاره کرد که این افسر بر روند امور رسانه نظارت می کند و از دیگر موضوعات هم مقررات 

انضباطی است که باید در این دوره اعمال شود.
احمدی می گوید: درباره برگزاری رویداد اعم از تماشاچیان، باشگاه ها، بازیکنان و مدیران 
و آنچه که در نامه ها و دستور العمل های برگزاری رویدادها آمده، باید توسط عوامل اجرایی 
و فرهنگی باشگاه ها رعایت شود و اگر تخلفی از آیین نامه مشاهده شود بر اساس گزارش 

جرایم انضباطی اعمال خواهد شد.

* اعمال موارد انضباطی سخت در صورت تخلف
معاون فرهنگی و توسعه ورزش همگانی یکی از مهمترین موضوعات در برگزاری لیگ 
منظم را توجه به آیین نامه انضباطی دانست و گفت: موضوع انضباطی یعنی آگاهی از 
شرایط آن و عمل به تعهدات انضباطی و اعمال جریمه در صورت توجه نکردن به آن است 
و در این دوره موضوع انضباطی و اعمال دستورالعمل ها که می تواند بازدارنده و کنترل 

کننده و نظم دهنده باشد، به طور جدی دنبال می شود.
احمدی اظهار داشت: اگر بخواهیم تمایزی بین لیگ نوزدهم با سایر لیگ های گذشته 
قایل شویم، تفاوت ها در همین مواردی است که در بالا اشاره شده است و در عین حال 
چشم پوشی و اغماض نکردن نسبت به بایدها است. یعنی اگر ورزشگاهی آماده نیست 
نباید مسابقه برگزار شود و اگر باشگاهی برای حضور در لیگ آماده نیست کاهش یابد، پس 
اگر ما معتقدیم که می خواهیم لیگ نوزدهم حرفه ای برگزار کنیم پذیرفته نیست لیگ با 

ایرادهای که از اول چه در حوزه سخت افزاری چه نرم افزاری وجود داشت، ادامه یابد.
وی گفت: همه بخش ها باید به مسئولیت خود واقف باشند و دستور العمل ها اجرا شود. 

این مهم می تواند وجه تمایز با سایر لیگ ها باشد.

معاون وزیر ورزش:

 برخی از ورزشگاه ها شرایط برگزاری لیگ برتر را ندارند

مدیر ورزشی باشگاه پاری سن ژرمن 
هنوز  فرانسه  قهرمان  که  کرد  تأکید 
ستاره  فروش  برای  پیشنهادی  هیچ 

برزیلی اش دریافت نکرده است.
نقیض  و  ضد  اخبار  انتشار  وجود  با 
بارسلونا  باشگاه  پیشنهادهای  درباره 
نیمار،  خرید  برای  پاری سن ژرمن  به 
فصل  قهرمان  ورزشی  مدیر  لئوناردو 
گذشته لوشامپیونه اعلام کرد که این 
باشگاه هنوز هیچ پیشنهاد رسمی برای فروش بازیکن برزیلی اش دریافت نکرده 
است. لئوناردو به نشریه پاریسین گفت: از آخرین باری که درباره نیمار صحبت 
کردیم هیچ تغییری در وضعیت او به وجود نیامده است. مطلقاً هیچ تغییری ایجاد 
نشده است. وضعیت همانی است که بوده و هنوز هم می گوییم که هیچ پیشنهاد 
قطعی برای نیمار دریافت نکرده ایم. نیمار در کنار ما و بازیکن پاری سن ژرمن است.

در چند روز اخیر نشریه پاریسی گزارشی منتشر کرده بود مبنی بر اینکه مذاکراتی 
غیررسمی میان نمایندگان باشگاه بارسلونا و پاری سن ژرمن درباره نیمار صورت 

گرفته است.

است  معتقد  باواریایی ها  سرمربی 
تیمش به لحاظ دفاعی هنوز جا برای 

پیشرفت دارد.
نیکو کواچ که تیم تحت هدایتش صبح 
امروز )یکشنبه( در دیداری دوستانه  در 
هیوستون آمریکا در چارچوب تورنمنت 
جام قهرمانان بین المللی با نتیجه ۳ بر 
یک رئال مادرید را شکست داد، پس از 
این بازی گفت: مایلم به هر دو تیم بابت 

این بازی خیلی خوب تبریک بگویم. هم رئال مادرید و هم ما در نیمه اول عالی کار 
کردیم و هر دو تیم موقعیت هایی داشتند. 

به لحاظ هجومی بازی خوبی بود و از جنبه دفاعی ما هنوز می توانیم پیشرفت کنیم 
اما از شرایط کنونی تیم راضی هستم.

سرمربی بایرن مونیخ همچنین در خصوص هافبک پرتغالی اش که نیمه او از ناحیه 
زانو احساس درد می کرد و در ابتدای نیمه دوم جای خود را به بنجامین پاوار داد، 
اظهار داشت: رناتو عالی کار کرد و می خواهد با دیگر هافبک های تیم برای قرار 

گرفتن در ترکیب اصلی رقابت کند.

یوونتوس  سرمربی  ساری،  مائوریتزیو 
آینده  مورد  در  باشگاه  این  مدیران  می گوید 
حرفه ای ایگواین تصمیم گیری خواهند کرد نه 
او!  مائوریتزیو ساری تأکید کرد آینده گونسالو 
ایگواین بسته به نظر مدیران باشگاه یوونتوس 
از  پس  گذشته  فصل  که  مهاجمی  دارد، 
حضور قرضی در میلان و چلسی - هر کدام 
یک نیم فصل - اکنون به یوونتوس بازگشته و 
سعی دارد نظر ساری و مسئولان این باشگاه 

ایتالیایی را برای ماندن در تورین متقاعد کند. ساری ۶۰ ساله در تازه ترین اظهارنظر خود 
درباره آینده حرفه ای مهاجم آرژانتینی اش در یوونتوس گفت: من با بازیکنانی در حال کار 
کردن هستم که باشگاه در اختیارم قرار داده است. در حال حاضر هم ایگواین در دسترس 
ما است و من هم صد درصد او را لحاظ می کنم اما اگر باشگاه تصمیم دیگری بگیرد، من 
هم باید خودم را با آن وفق دهم. ایگواین که در فصل ۱۶-۲۰۱۵ زیرنظر مائوریتزیو ساری 
۳۶ گل در سری A برای ناپولی به ثمر رساند و رکورد بیشترین گل زده در طول یک فصل 
تاریخ این رقابت ها را به خود اختصاص داد، مورد توجه باشگاه رم قرار دارد. مهاجم پیشین 

رئال مادرید در حال حاضر به همراه یوونتوس در تور پیش فصل آسیایی به سر می برد.

لئوناردو: هنوز هیچ پیشنهادی از بارسلونا 
برای خرید نیمار دریافت نکرده ایم

کواچ: 
به لحاظ هجومی بازی خوبی بود

ساری: ایگواین در دسترس است و صد درصد 
او را لحاظ می کنم

گفت:طبیعتا  استقلال  فوتبال  تیم  مدافع 
برای  ما  رقبای  سپاهان  و  تراکتور  پرسپولیس، 
قهرمانی هستند ولی نباید فراموش کنیم امسال 
پدیده، فولاد و ذوب آهن هم جزو تیم هایی هستند که 

حتما برای کسب سهمیه می جنگند.
محمد دانشگر  ، درخصوص برگزاری اردوی آبی 
 پوشان در کشور ترکیه و دیدارهای تدارکاتی این تیم 
نوزدهم  لیگ  استقلال  از  ارزیابی اش  همچنین  و 

صحبت های زیر را انجام داد: 
*اردوی ترکیه را چطور پشت سر گذاشتید؟ 

سخت  و  سفت  تمرینات  و  پرفشار  برنامه  یک 
بدنسازی پشت سر داشتیم و چند بازی دوستانه هم 
انجام دادیم که فکر می کنم بازی دوستانه دوم بهتر از 
دیدار اول بود. ان شاءالله در هفته های آینده هم چند 
بازی انجام می دهیم و کار را خوب در لیگ استارت 

خواهیم زد. 
بازیکنان استقلال معتقدند که تاثیر این اردو در ابتدای لیگ کاملا مشخص می شود تو چه نظری داری؟ 

واقعا اردوی پرفشار و سفت و سختی داشتیم و همانطور که بقیه بچه ها اعتقاد دارند این اردو به ما در لیگ 
برتر کمک خواهد کرد. 

*استراماچونی هم بسیار جدی به نظر می رسد؟ 
واقعا جدی است. هم خودش و هم کادر فنی اش فوق العاده جدی هستند اما تمرینات که تمام می شود با 

بچه ها ارتباط صمیمی دارد.
*نظرت درباره تغییراتی که در استقلال رخ داده چیست؟ 

تغییرات همیشه مشکلاتی با خود می آورد اما چند سال است که این رویه در استقلال تکرار شده امسال 
مراقب هستیم که مشکلات سال های قبل بوجود نیاید. 

*و البته این تغییرات به خط دفاع هم کشیده است؟ 
بله همینطور است من امیدوارم که همه بچه ها با یکدلی طوری کار کنند که تغییرات به تیم ما ضربه نزد. 

تغییرات در همه پست ها اتفاق افتاده و بازیکنان جایگزین طبعا کارشان سخت است.
*امسال کدام تیم را مدعی می دانی؟

سوال سختی پرسیدید؛ طبیعتا پرسپولیس، تراکتور و سپاهان رقبای ما برای قهرمانی هستند ولی نباید 
برای کسب سهمیه  تیم هایی هستند که حتما  فراموش کنیم امسال پدیده، فولاد و ذوب آهن هم جزو 

می جنگند. 
*صحبتت با هواداران استقلال چیست؟ 

من از تماشاگران استقلال می خواهم امسال مثل همیشه حامی ما باشند و چون میانگین سنی تیم ما هم 
پایین آمده طوری از بازیکنان جوان تیم حمایت کنند که آنها اعتماد به نفس بگیرند ما هم امیدواریم که هر بازی 

که آنها به ورزشگاه می آیند دلشان را شاد کرده و دست پر آنها را به خانه بفرستیم. 

پیشکسوت پرسپولیس گفت: زمانی که پنجره بسته شد برخی بازیکنان تیم 
را رها کردند و رفتند و امیدوارم هواداران آن ها را ببخشند.

 رضا شاهرودی در خصوص شرایط پرسپولیس در فصل جدید گفت: در 
ابتدا باید از برانکو تشکر کنم به خاطر اینکه طی ۴ سال روزهای خوبی را برای 
ما رقم زد. متاسفانه در پرداختی ها کاری کردند که صبرش لبریز شود و با اینکه 
دلش با پرسپولیس بود از ایران برود. باید حقش را می دادند اما خلف وعده 

کردند، او اذیت شد و تصمیم گرفت که برود. 
شاهرودی در خصوص حضور کالدرون روی نیمکت پرسپولیس گفت: او کار 
سختی دارد چرا که پرسپولیس با برانکو سه سال پشت سر هم قهرمان لیگ 
شد، قهرمان جام حذفی شد، به فینال لیگ قهرمانان آسیا رسید و همچنین 
سوپر جام را به دست آورد. توقعات از او زیاد است. همه هواداران دوست دارند 
امسال هم قهرمان شویم و حتی در آسیا دوباره به فینال برسیم. با این حال 
باید به او زمان بدهیم و از او حمایت کنیم. من برای قهرمانی پرسپولیس مانعی 

نمی بینم و انشالله که این اتفاق می افتد.
ستاره اسبق سرخپوشان در مورد اینکه آیا کالدرون می تواند در فصل جدید 
موفقیت ها را برای پرسپولیس تکرار کند، گفت: او در باشگاه هایی که کار کرده 
رزومه خوبی دارد و نتایج خوبی به دست آورده اما به هر حال فکر نمی کنم در 
جاهایی که کار می کرده چنین جو و شرایطی را تجربه کرده باشد. به نظرم تا به 
حال چنین هواداران پرشور و پرشماری را ندیده است و فکر می کنم از این بابت 
باید خیلی هم خوشحال باشد. ما نیز باید از او حمایت کنیم. او مربی بزرگی 
است. ان شالله با حمایت هواداران پرسپولیس باز هم برای این تیم موفقیت ها 

تکرار می شوند و کالدرون می تواند برای پرسپولیس قهرمانی بیاورد.
پیشکسوت پرسپولیس در خصوص یارگیری های این تیم اظهار داشت: 
اسکلت تیم از دست نرفته و بازیکنان خوب فصل گذشته حفظ شده اند. 
همچنین جذب بازیکنی مانند وحید امیری اتفاق خوبی بود و او می تواند به 
موفقیت تیم در فصل جدید کمک کند. ضمن اینکه به اعتقاد من پرسپولیس 
به یک مهاجم ششدانگ نیاز دارد همانطور که خود کالدرون هم به آن اشاره 
کرده است. حضور یک مهاجم گلزن و تمام کننده مسئله ای است که به 
موفقیت تیم در فصل جدید بسیار کمک می کند و من معتقدم باید هر چه زودتر 
برای رفع این نیاز اقدام شود. شاهرودی در مورد کنار گذاشتن شایان مصلح 
و سروش رفیعی توسط سرمربی جدید گفت: به هر حال وقتی یک مربی به 
یک تیم می آید تصمیم گیرنده خودش است و دوست دارد نفرات خوبی را در 
اختیار داشته باشد. در مربیگری شما باید در هر پست حداقل دو بازیکن آماده 
و سرحال داشته باشید. حتما در پست هایی که این عزیزان حضور داشتند 
ترافیک بوده و کالدرون ترجیح داده این تصمیم را بگیرد. به هر حال چیزی 
از ارزش های آنها کم نمی شود. برای سروش رفیعی، شایان مصلح و همچنین 

حمیدرضا طاهرخانی آرزو می کنم در تیم جدیدشان موفق باشند. پوشیدن 
پیراهن پرسپولیس بزرگ گارانتی این نیست که شما برای همیشه در این تیم 
حضور داشته باشید. خود ما هم زمانی پیراهن پرسپولیس را می پوشیدیم اما 
بعدا از این تیم جدا شدیم.  وی در خصوص بازگشت برخی بازیکنان مانند 
فرشاد احمدزاده به پرسپولیس که با انتقاد هواداران این تیم همراه شد، گفت: 
زمانی که پنجره بسته شد برخی بازیکنان تیم را رها کردند و رفتند اما به هر 
حال خدا کمک کرد و پرسپولیس با توانایی بچه ها و همچنین کار خوب برانکو 
و حمایت هواداران تیم تا فینال آسیا هم رفت. آنهایی که رفتند باید از هواداران 
عذرخواهی کنند و امیدوارم هواداران آن ها را ببخشند تا ان شالله تیم یکدستی 
برای فصل جدید داشته باشیم. شاهرودی در مورد عملکرد مدیریت باشگاه 
در ماه های اخیر اظهار داشت: همانطور که اشاره کردم، کاری که مدیریت با 
برانکو کرد، کار حرفه ای نبود و همه ما ناراحت شدیم. اگر می خواستند پول 
تهیه کنند باید زودتر این کار را می کردند و سر موعد پرداخت می شد. مدیریت 
باید به خواسته هواداران و پیشکسوتان توجه کند. آقای عرب ممکن است 
فوتبالی نباشد اما باید با فوتبالی ها مشورت کند و مخصوصا به حرف هواداران 
گوش دهد. بخش بزرگی از پرسپولیس را هواداران تشکیل می دهند. او باید با 
هوادارانی که بر سر تمرین می آیند تعامل داشته باشد تا ان شالله برای فصل 
جدید مشکلی پیش نیاید و پرسپولیس در آرامش کامل به کار خودش ادامه 
دهد. وی در پایان اضافه کرد: قصد بی احترامی به کسی را ندارم اما امیدوارم 
هیأت مدیره باشگاه هم جوان تر شود و افرادی در کادر مدیریتی قرار گیرند 
که هواداران با آنها خاطره دارند. مثلا افرادی از هم دوره ای های ما که مردم 
هنوز آن ها را می شناسند بیایند و در باشگاه مشغول به کار شوند. ما همیشه در 

خدمت پرسپولیس هستیم و اگر پیشنهادی شود با جان و دل قبول می کنیم.

محمد دانشگر:
استراماچونی نه، همه کادر فنی جدی هستند

رضا شاهرودی:
پرسپولیس نیاز به مهاجم ششدانگ دارد
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انتخابات شورایاری ها و رقابت های جناحی

شورایاری ها ابزار گسترش جامعه مدنی
شورایاری ها به عنوان یکی از مهم ترین نمادهای جامعه مدنی در حالی پنجمین دوره 
انتخابات خود را پیش رو دارند که تحکیم و تثبیت جایگاه این نهاد به عنوان حلقه رابط 

شورای شهر و محلات تهران کیفیت اداره شهر پایتخت را بهبود خواهد بخشید. 
اداره شورایی شهرهای کشور با وجود آنکه از تاکیدات مهم قانون اساسی در هنگام 
تدوین بود اما این اصل مهم تا سال ۱۳۷۷ و دولت نخست اصلاحات مورد توجه قرار 
نگرفت. همزمان با تشکیل نخستین دوره شورای شهر تهران، حضور نهادی یاری رسان به 
ویژه در کلانشهری مانند تهران بیش از گذشته احساس شد و اعضای شورای شهر اول 
در سال ۱۳۷۸ طرحی را تصویب کردند که بر اساس آن شورایاران با رای مستقیم مردم 
برای یک دوره ۴ ساله به منظورکمک به مدیریت شهری جهت اداره هرچه بهتر امور 

مربوط به محله انتخاب می شوند.
* پیشینه ای از شورایاری

شورایاری انجمنی غیردولتی، غیرمتمرکز، غیرسیاسی، داوطلبانه، مشارکتی و 
خودگردان است که اعضای آن به صورت افتخاری فعالیت می کنند. این جمله ای است 
که در معرفی شورایاری در اساسنامه این نهاد آمده است و به نظر می رسد هم ماهیت و 
هم هدف از تشکیل آن را مورد توجه قرار می دهد. اساس تشکیل شورای شهر ایجاد پل 
ارتباطی بهتر میان شورای شهر با محله های تهران بود. شورای شهر نخست در حقیقت 
به دنبال حلقه رابطی بودند از جنس افراد معتمد هر محل. شورایاری ها این امکان را در 
اختیار شوراها قرار دادند تا معتمدان هر محل در شورایاری ها در مسیر اداره بهتر شهر 
تلاش کنند. بر اساس اساسنامه شورایاری، اهالی هر کدام از محلات شهر تهران، می 
توانند ۱۰ نفر را به عنوان نمایندگان خود از میان افراد واجد شرایط انتخاب کنند که ۷ 
نفر عضو اصلی و ۳ نفر عضو علی البدل هستند. در چهار دوره پیشین انتخابات شورایاری 
ها، شهرداری تهران در مقام هیات اجرایی و اعضای شورای شهر در مقام نظارت در این 
انتخابات ایفای نقش می کنند و نهادهای دیگری مانند وزارت کشور، نیروی انتظامی، 
آموزش و پرورش، مرکز رسیدگی به امور مساجد و سازمان ثبت احوال در این زمینه با 

شهردار و شورای شهر همکاری های لازم را به عمل می آورند.
پنجمین دوره انتخابات شورایاری ها قرار است روز جمعه ۴ مردادماه در تهران برگزار 
شود. ثبت نام این انتخابات از سوم تیرماه سال جاری آغاز شده و حدود ۱۲ هزار نفر 
تاکنون به عنوان نامزد در این رقابت ها ثبت نام کرده اند. قرار است از میان این افراد ۳۱۸۶ 
نفر از ۳۵۲ محله تهران انتخاب شده و در کار اداره شهر به شوراها کمک کنند. بر اساس 
اعلام »آرش میلانی« عضو شورای شهر تهران حدود ۲۰ درصد ثبت نام کنندگان در این 

انتخابات بانوان هستند که در نوع خود آمار جالب توجهی به نظر می رسد.
* اما و اگرهای برگزاری انتخابات شورایاری ها

انتخابات پنجمین دوره شورایاری ها در حالی جمعه برگزار می شود که اختلاف 
نظرها درباره ماهیت این نهاد و جایگاه آن در قانون اساسی مورد اختلاف برخی سازمان 
ها و مسئولان است. در همین زمینه رئیس سازمان بازرسی کل کشور هفته گذشته در 
نامه ای به روسای قوا، با بیان اینکه قانون اختیار برگزاری چنین انتخاباتی را به شورای شهر 
تهران نداده است، تاکید کرد: انتخابات عمومی، یک امر سیاسی است و باید از سوی قانون 
پیش بینی شده و شروط انتخاب کنندگان، انتخاب شوندگان و شیوه برگزاری انتخابات را 
نیز باید قانون تعیین کند اما در قانون انتخابات شوراها مصوب سال ۱۳۷۵ و اصلاحیه 
سال های بعد آن، انتخاباتی به نام »شورایاری« پیش بینی و در قانون تصریح نشده است. 
این اعلام سازمان بازرسی کل کشور در حالی است که پنجشنبه هفته گذشته رئیس 
شورای عالی استان ها در واکنش به ابهامات مطرح شده درباره انتخابات شورایاری ها 

گفت: این انتخابات پنجمین بار است که برگزار می شود و قانون تغییر نکرده است.
مرتضی الویری در ادامه افزود: مصوبه ای دو ماه قبل در شورای عالی استان ها 
تصویب شد که به موجب بند هفت ماده ۸۰ قانون شوراها، شوراها می توانند انجمن ها یا 
شورایاری هایی داشته باشند که ارتباط با مردم را بیشتر و نظارت بر شهرداری را تقویت 
کنند؛ این مصوبه اکنون در هیات وزیران است و مراحل تصویب را می گذراند. الویری 
ادامه داد: شورای شهر تهران مصر به برگزاری انتخابات شورایاری هاست، اگر بازرسی کل 
کشور اصرار بر نظر خود داشته باشد باید موضوع در دیوان عدالت اداری مطرح شود یا 
اینکه می توانند به کمیسیون اصل ۹۰ شکایت کند، زیرا نظر دولت همان نظر شورای 
عالی استان ها و نظر شوراهاست که انتخابات شورایاری ها انجام شود. در همین ارتباط 
»اصغرسلیمی« سخنگوی کمیسیون شوراها و سیاست داخلی مجلس درباره شبهات 
قانونی بودن انتخابات شورایاری هاگفت: قانونی درخصوص شورایاری ها و حتی برگزاری 
انتخابات آن وجود ندارد. باید طرح یا لایحه ای برای تدوین قوانین شورایاری ها ارائه 

شود.«
آرش میلانی نایب رئیس ستاد هماهنگی شورایاری های شهر تهران هم درباره 
غیرقانونی بودن این انتخابات گفت: از طرف دولت تضمین های لازم در خصوص این 
انتخابات داده شده است. وی روز گذشته در جمع خبرنگاران همچنین بر هماهنگی 
میان سه قوه برای انتخابات شورایاری ها تاکید کرد و گفت: رئیس شورای شهر تهران نیز 
موافقت های لازم را اخذ کرده است و فردا در جلسه شورای اسلامی شهر تهران، به طور 
رسمی این موضوع را اعلام می کنند. میلانی تاکید کرد: هماهنگی کامل در سطح سه قوا 

وجود دارد و امیدواریم شاهد انتخاباتی پرشور باشیم.
* جلوه گری رقابت های انتخاباتی در قامت شورایاری ها

رقابت های انتخاباتی میان جریان های سیاسی کشور این بار در قامت شورایاری 
ها جلوه گر شده است. شواهد نشان می دهد در چهاردوره پیشین شورایاری ها 
اصولگرایان دست پیش را این انتخابات داشته اند. در دوره جدید اما این انتخابات 
مورد توجه جریان اصلاح طلب هم قرار گرفته است. حزب مردم سالاری از احزاب 
پیشرو در پرداختن به این نهاد روز جمعه در همایشی به بررسی ضرورت های 
تشکیل نهاد شورایاری ها پرداخت. در این همایش »محسن هاشمی« رییس 
شورای شهر تهران با اشاره به اینکه صلاحیت حدود ۹۹ درصد شورایاری ها احراز 
شده است؛ تصریح کرد: مهم ترین عنصر مربوط به تصمیم گیری در کشور همین 
نهاد شورایاری ها است که در محلات شکل می گیرد و مشکلات را از جامعه به 
بالادست منتقل می کند و به شهرداری ها و شوراهای شهر مشورت می دهند. 
»مصطفی کواکبیان« دبیرکل حزب مردم سالاری هم در این همایش تاکید کرد: 
شورایاری ها حلقه مفقوده دموکراسی هستند. وی در ادامه افزود: خوشبختانه دولت 
از برگزاری انتخابات شورایاری ها حمایت کرد و انتخابات این دوره هم باید برگزار 
شود. »محمدعلی وکیلی« دیگر سخنران این همایش بود؛ این نماینده مجلس 
گفت: شورای شهر برآیند دموکراسی کامل و شبکه ای است چون برآیند کلی 
مدیریت شهری است. مشروعیت تصمیمات شورای شهر به واسطه شورایارها است 

و تصمیمات شورای شهر باید برآیند تصمیمات شورایاری ها باشد.

عباس عبدی: 

عارف بدون اجازه اصلاح طلبان
 کاندید ریاست جمهوری شد 

یک فعال  سیاسی اصلاح طلب گفت :آقای عارف در انتخابات۹۲ خودش آمده بود و 
فکر می کرد که می آید و اینها هم حمایت می کنند. هیچ کس به آقای عارف نگفته بود که 
نامزد شود. البته حقش بود که نامزد شود و هر کسی این حق را دارد، ولی اصلاح طلبان 

به کسی نگفته بودند که برود نامزد شود و از او حمایت کنند.
عباس عبدی با بیان اینکه راهبرد اصلاح طلبان بعد از سال ۸۸ نسبت به گذشته 
خواسته یا ناخواسته دچار مشکل شد، اظهار داشت: بنابراین در سال ۹۲ بر اساس یک 
دست باز به میدان نیامدند که خودشان نامزد معرفی کرده و خودشان از او حمایت کنند. 
به همین دلیل شخصا موافق حمایت از نامزد حتی نزدیک به اصلاح طلبان هم نبودم؛ 
چراکه اصلا چنین زمینه  ای فراهم نبود؛ اما اینکه چرا دستشان باز نبود و تقصیر کیست، 

آن یک بحث دیگری است.
این فعال اصلاح طلب با اشاره به اختلاف اخیر روحانی و جهانگیری، با بیان اینکه معتقد 
است که اصلا نیازی به گران کردن انرژی نیست، گفت: چه کار دارید گرانش کنید؟ به 
هرکسی سهم خودش را بدهید و بین همه توزیع کنید. خود مردم بین هم به هر قیمتی 
که می خواهند بفروشند و حتی می توانید از آنها مالیات هم بگیرید. کلی مصرفتان هم کم 

می شود و هیچ مشکلی پیش نمی آید.
ایده جهانگیری قوام دولت است

عبدی ادامه داد:  آقای روحانی فکر می کند که این ایده می خواهد دولتش را زمین بزند 
و این در حالی است این ایده قوام دولت است. دولتی که پول و سرمایه گذاری ندارد و صبح 
تا شب حواسش به قیمت بنزین و انرژی است، نمی تواند به وظایف اصلی خود عمل کند.

این فعال سیاسی اصلاح طلب ضمن تاکید بر اینکه  یکی از کارهای دولت ها همین 
انتخاب ریسک است، گفت:  دولت اصلا با این وضعیت می افتد و احتیاجی نیست که 
کسی دولت را بیندازد. با وضعیت فروش نفت و درآمدهای ریالی و انواع و اقسام مشکلات 

بودجه هزار مسئله وجود دارد.
عبدی درخصوص نقش معاون اول رئیس جمهور در دولت خاطرنشان کرد: آقای 
جهانگیری خودش باید ببیند در دولت کارایی دارد یا نه؟ اگر متناسب با کارآیی که دارد 

کار می کند، می ماند و اگر این چنین نباشد باید بگوید من کار نمی کنم.
وی با تاکید بر اینکه مسئله ما در سیاست خارجی در درجه اول ایالات متحده نیست 
و در وهله اول باید ببینیم خودمان دنبال چه سیاستی هستیم، تصریح کرد: مسئله ترامپ 
اصلا ایران نیست. ترامپ کلا با جهان غیرآمریکا مسئله دارد، ولی فکر کرده موضوع ایران 

مقوله  خوبی است که رویش زوم کند، و الا مسئله اش با ما نیست.

نکتـه

خبــر

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه »با انفعال، 
ما فرش قرمز پهن  برای  خانه نشینی و قهر کردن کسی 
از خدایش است که ما قهر کنیم  نمی کند«، گفت: رقیب 
ما  خواسته های  صددرصد  اگر  که  نیستم  موافق  بنابراین 

محقق نشد، در انتخابات شرکت نکرده و رأی ندهیم.
این که  بیان  با  ایسنا،  با  وگو  گفت  در  رهامی  محسن 
»مایوس کردن مردم از صندوق های رای و نهادهای انتخابی 
می تواند به جایگاه جمهوریت نظام آسیب جدی وارد کند«، 
اظهار کرد: اگر کارآیی مجلس شورای اسلامی کاهش یابد، 

اعتماد مردم به صندوق رای به تدریج کاهش می یابد.
قوت  آنقدر  اصلاحات  جریان  داد:  ادامه  همچنین  وی 
نگرفته است که بتواند مستقل از سایر جریان ها، در انتخابات 
و امثال موفقیت چشمگیری بدست آورد؛ بنابراین بهتر است 
با نیروهای اعتدالی صادق، سالم و قوی موجود در دولت و 
مجلس همکاری کرده و جریان ائتلافی قوی تشکیل دهیم.

این فعال سیاسی تاکید کرد: در یک فضای مناسب ۷۵ 
این  دارد.  تعلق  اصلاح طلبان  به  ایرانی  جامعه  رأی  درصد 
جایگاه و پذیرش اجتماعی را هیچ یک از جریان های سیاسی 
نظام  در  که  داریم  انتظار  میزان  همان  به  و  ندارد  کشور 
نقش داشته باشیم. برای تقویت و بقای نظام، این جایگاه و 
موقعیت از طرف مسئولان عالیرتبه نظام باید دیده شود که 

با تأسف باید گفت نادیده گرفته می شود.
الاسلام والمسلمین  حجت  با  وگوی  گفت  کامل  متن   
شورای  مجلس  دوم  و  اول  دور  نماینده  رهامی  محسن 
حقوق  استاد  و  وکیل  اصلاح طلب،  سیاسی  فعال  اسلامی، 
دانشگاه تهران و نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی به 

شرح زیر است:
فضای عمومی کشور شورانتخاباتی ندارد

یازدهم  مجلس  انتخابات  تا  ماه  هشت  از  کمتر   *
باقی است. ارزیابی و تحلیل شما از میزان حساسیت 
داخلی  سیاست  پدیده  مهم ترین  به  نسبت  جامعه 
کشور در سال جاری یعنی انتخابات مجلس چیست؟

فضای عمومی کشور نسبت به انتخابات مجلس آن شور 
و شوقی که انتظار می رفت را ندارد و فعلًا فضا آرام است و 
به نظر می رسد اگر فضا به همین نحو پیش برود و تغییراتی 
در جامعه برای تشویق حضور در انتخابات انجام نشود، شاید 

شاهد مشارکتی مثل انتخابات مجلس دهم نباشیم.
باشد  این  هم  وضعیت  این  عمده  دلایل  از  یکی  شاید 
که وعده های مجموعه جریان اصلاحات و کسانی که مردم 
انتخابات دعوت می کردند،  را برای حضور فعال در صحنه 
برآورده نشده است. مردم در انتخابات ۹۲، ۹۴ و ۹۶ با شور و 
شوق زیادی در انتخابات شرکت کرده و به آقای روحانی رأی 
دادند. مردم در این انتخابات به تغییر،  اصلاح شرایط کشور، 
کاهش تورم و رفع مشکلاتی که در دولت های احمدی نژاد 
بوجود آمده بود، رأی دادند. در دولت اول روحانی شرایط 
مساعدتر بود اما در دولت دوم روحانی مسائلی مثل خارج 
شدن آمریکا از برجام و فشار اقتصادی به مردم از یک سو و 
تکرار برخی مسائلی که در دولت قبلی ایجاد شده بود مثل 
مفاسد اقتصادی از سوی دیگر بوجود آمد. مردم همچنین 
از عملکرد مجلس دهم و شورای شهر پنجم در تهران نیز 

انتقاد دارند.
به هر حال انتخابات همیشه با کش و قوس های فراوانی 
همراه بوده است و فکر می کنم که باید خیلی تلاش کنیم 
بیاوریم. چندی پیش  را دوباره پای صندوق رأی  تا مردم 
از  هم  ما  اگر  که  کرد  تردید  ابراز  خاتمی  آقای  حتی  هم 
مردم دعوت کنیم، معلوم نیست مردم دیگر مثل گذشته 
پای صندوق بیایند. من در چند روز گذشته با برخی مراجع 
دیدار داشتم و از آنها خواهش کردم که مردم را برای حضور 
در انتخابات تشویق کرده و آنها را امیدوار کنید اما همین 
نگرانی را هم در آنها دیدم که آیا می توانیم به مردم اطمینان 
دهیم که اگر پای صندوق رأی بیایند، مشکلات آنها حل 

می شود یا نه؟
به  می توان  آیا  که  دیدم  قم  مراجع  در  را   نگرانی  این 
مردم اطمینان داد که اگر پای صندوق رأی بیایند، مشکلات 
آنها حل می شود یا نه؟مجلس دهم آنطور که باید و شاید 
در حل مشکلات موفق نبوده است. مسیرهایی که سر راه 
مصلحت  تشخیص  مجمع  مثل  است  گرفته  قرار  مجلس 
نظام یا شورای نگهبان، مسیر حرکت مجلس را بسیار کند 
و بعضاً قفل کرده است و مجلس عملًا بخاطر همین موانع و 
همچنین نگرانی خود نمایندگان از رد صلاحیت ها، توانایی 
حل مسائل کلان کشور را تا حد زیادی از دست داده است 
و این شرایط بر نگاه مردم بر جایگاه انتخابات تأثیر گذاشته 

است.
اعتماد و امید مردم به صندوق های رأی 

 کاهش یافته است
* شما اشاره کردید که جریان اصلاحات نتوانست 
به وعده های انتخاباتی خود عمل کند. مشکل به خود 
مجلس  وارد  که  می گردد  بر  اصلاح طلبی  نیروهای 

شدند یا مشکل جای دیگری است؟
از  من یک قسمت را داخل و یک قسمت را در خارج 
کشور می بینم. فشارهای بین المللی، خروج آمریکا از برجام 
و اعمال تحریم ها موجب ایجاد مشکلات اقتصادی در کشور 
شده است. در داخل هم روش بکارگیری نظارت استصوابی 
و  توانمند  نیروهای  از  زیادی  تعداد  که  است  موجب شده 
از حضور در مجلس محروم شوند و همین عامل  باتجربه 
توان مجلس و نظام پارلمانی را بطور کلی پایین آورده است. 
من در انتخابات ۹۴ به عنوان مسئول کمیته ائتلاف و رایزنی 
شورای عالی اصلاح طلبان، لیستی از نیروهای توانمند که 
نه سابقه محکومیتی داشتند و نه به لحاظ قانونی محروم از 
حضور در انتخابات بودند را تهیه کردم، که نوعاً از افراد با 
تجربه و تخصص بالا و دارای سابقه وزارت، نمایندگی چند 
دانشگاه  استادی  استانداری،  وزارت،  معاون  مجلس،  دوره 
و امثال آن بودند که همگی رد صلاحیت شده بودند و از 
طریق مجاری قانونی پیگیری های مفصلی کردم جهت تأیید 
صلاحیت آنان اما در عمل بجز تعداد کمی، صلاحیت آنها 

در انتخابات تایید نشد.
مجلس، شورای  از جمله  انتخابی  نهادهای  اصولًا  البته 
شهر و تا حدودی دولت در برابر نهادهای غیرانتخابی نقش 
کمتری در تصمیم گیری مسائل کلان کشور دارند. به طور 
مثال مجلس مدت هاست برای تصویب لوایح FATF در حال 
تلاش است اما موفق نمی شود. مجلس در بخش سیاست 
خارجی تقریباً بی تأثیر است و در شرایطی که باید تلاش 
کند که سیاست خارجی را به سمت اعتدال و کاهش تنش 
بازی  نمی تواند  نقش چندانی  ببرد، می بینیم که  پیش  به 
کند. در سایر حوزه ها همینگونه است. در انتخاب وزرا، آن 
قوه  دو  این  را  و مجلس هستند  دولت  مدنظر  که  افرادی 
نمی توانند معرفی کنند و مثلًا نفر هفدهم یا هجدهم در 
لیست رئیس جمهور برای وزیر پیشنهادی انتخاب می شود. 
در این شرایط کارایی نهاد قانونگذاری پایین می آید و در 
نتیجه اعتماد و امید مردم به صندوق های رأی را به تدریج 

کاهش می دهد.

مأیوس کردن مردم از صندوق  رأی 
به جمهوریت نظام آسیب می زند

* شاید مواردی که شما به آن اشاره کردید، پیش 
از انتخابات هم برای اصلاح طلبان قابل پیش بینی بود 
باشد  توجیهی  می تواند  این شرایط  تشریح  آیا  ولی 

برای عدم تحقق وعده های اصلاح طلبان؟

ما در همین شرایط و بر اساس همین قانون اساسی وارد 
انتخابات مجلس و ریاست جمهوری شدیم و مردم را دعوت 
کردیم تا پای صندوق رأی بیایند و الان هم از کاری که 
نیستیم ولی طبیعی است که مردم  انجام دادیم پشیمان 
پشت  اتفاقات  همه  مردم  البته  دارند  بیشتری  انتظارات 
پرده قانونگذاری یا مشکلات کلان قوه مجریه را نمی توانند 
ملاحظه کنند. به هر حال ما که وعده معجزه کردن نداده 

بودیم.
هم،  روی  شهر  شورای  و  دولت  مجلس،  من  نظر  به 
حدود ۵۰- ۴۰ درصد در حل مشکلات کشور نقش دارند. 
انتخاب  اصلاح طلب  نمایندگان  اگر  می کنند  فکر  مردم 
بیاید،  کار  اصلاح طلبان روی  مورد حمایت  یا دولت  کنند 
تمام مشکلات اقتصادی حل می شود در حالیکه بنگاه های 
بزرگ اقتصادی در کشور وجود دارد که به هیچ وجه تحت 
اختیار دولت نیستند. تعداد زیادی از کاندیداهای اصلی ما 
در انتخابات رد صلاحیت شده و ما مجبور شدیم به رده های 
چهارم و پنجم بسنده کنیم. این شرایط را نمی توان خیلی 

برای مردم توضیح داد.
مجلس دهم در همین کمتر از یکسال باقی مانده باید 
قدم های خیلی بهتری برای تحقق خواسته های اقتصادی، 
سخنگوی  و  بردارد  مردم  فرهنگی  و  اجتماعی  سیاسی، 
اکثریت مردم باشد. هنوز مردم حرف هایی که انتظار دارند 
از  از خارج  نمایندگان خود درباره حقوق ملت بشنوند،  از 

مجلس یا حتی خارج از کشور می شوند
اما به هر حال مأیوس کردن مردم از صندوق های رأی و 
نهادهای انتخابی می تواند به جایگاه جمهوریت نظام آسیب 
جدی وارد کند. تلاش ما این است از هر مجلسی به مجلس 
بعد که می رویم چند درصدی حرکت رو به جلو در تثبیت 
جایگاه جمهوریت نظام داشته باشیم. بر این اساس معتقدم 
که مجلس دهم نسبت به مجلس نهم و شورای پنجم نسبت 
به شورای چهارم و سوم یک گام به پیش بوده است و همین 

ما را امیدوار می کند که جلوتر برویم.

مجلس برای تحقق خواسته های مردم 
هنوز وقت دارد

* دلیل اینکه اشاره کردید مجلس نهم نسبت به 
مجلس دهم یک گام به جلو رفته است، چیست؟ چند 

مصداق از این گام رو به جلو بیان کنید.
بازی های  به محل  را  نهم  که مجلس  افراطی  نیروهای 
سیاسی تبدیل کرده و در مجلس علیه بزرگان اصلاحات شعار 
می دادند و مجلس را به محفل حزبی افراطی تبدیل کرده 
بودند، به مجلس دهم راه نیافتند. با وجود رد صلاحیت ها، 
نمایندگان دلسوز مردم و نیروهای متخصص تری توانستند 
به مجلس دهم راه یابند. در رسیدگی به مفاسد اقتصادی 
مجلس دهم فعال بود و نور به برخی تاریک خانه ها و حیات 
تابانده شد. همین  ایجاد شده بود،  خلوت های فسادی که 
موضوع  به  قضائیه جدی تر  قوه  که  تلاش هم موجب شد 
اگر همین تلاش در  اقتصادی ورود کند.  با مفاسد  مقابله 
مجلس نهم انجام می شد، این پرونده هایی که اکنون در حال 
رسیدگی است یا شکل نمی گرفت یا پنج شش سال گذشته 

رسیدگی شده بود.
مردم  خواسته های  همه  آیا  که  است  این  پرسش  اما 
کافی  فرصت  سال  سه  معتقدم  من  است؟  شده  برآورده 
برای تحقق خواسته های مردم نبوده است، اما مجلس دهم 
در همین کمتر از یکسال باقی مانده باید قدم های خیلی 
سیاسی،  اقتصادی،  خواسته های  تحقق  برای  محکم تری 
باید سخنگوی  مجلس  بردارد.  مردم  فرهنگی  و  اجتماعی 
اکثریت مردم باشد. هنوز مردم حرف هایی که انتظار دارند 
از  از خارج  نمایندگان خود درباره حقوق ملت بشنوند،  از 
مجلس یا حتی خارج از کشور می شوند. در مجموع معتقدم 
مجلس  نهم  و  هشتم  مجلس  به  نسبت  دهم  مجلس  که 
با مجلس اول و دوم،  اما در مقایسه  موفق تری بوده است 

موفقیت کمتری داشته است.
جریان  به  ضربه ای  شما  نظر  به  نجفی  ماجرای   *

اصلاحات بود؟
ماجرای اخیر آقای نجفی البته یک موضوع خانوادگی بود 
که ربطی به اصلاح طلبان نداشت و مثل همه پرونده های 
قضائی در ارتباط با قتل های خانوادگی در ایران، رسیدگی 
خواهد شد اما طبیعی است که پایان این چنینی زندگی 
آقای  دولت  و  اصلاحات  دولت  در  که  شخصی  سیاسی 
هاشمی مسئولیت های مختلفی داشت، به جریان اصلاحات 
عمومی  افکار  بر  پرونده ها  این  منفی  تأثیر  می زند.  آسیب 
باید توجه داشت که مسائل  اما  نادیده گرفت  را نمی توان 
خانوادگی را باید از مسائل سیاسی و مدیریتی نجفی از هم 
جدا کرد گرچه از همان ابتدا صدا وسیما و برخی رسانه ها 
بیندازند، خصوصاً  راه  تبلیغات رسانه ای  تلاش کردند که 
از  قبل  انداخت.  راه  واقعی  یک شوی  کشور  تلویزیون  که 
رسیدگی به موضوع توسط دستگاه قضائی، مصاحبه آقای 
نجفی و نمایش اسلحه و امثال آن منتشر شد که خلاف 
قانون و شرع بود. انتشار مصاحبه نجفی درباره اتهامات که به 
همسر خود وارد می کند، حتی در صورت صحت آن اتهامات، 
آن هم در شرایطی که خانواده و وکلای همسرش جهت 
دفاع و پاسخگویی حضور نداشتند، هم خلاف قانون و هم 

خلاف شرع بود.
این اقدام صدا وسیما یک مانور تبلیغاتی بود تا از خطای 
اصلاحات  جریان  علیه  اصلاح طلبان،  به  منتسب  فرد  یک 
فضاسازی و بهره برداری سیاسی کنند، بعضی رسانه ها طوری 
عمل کردند که گویا از این حادثه بسیار خوشحالند و فرصتی 
برای تسویه حساب با اصلاحات یا دکتر نجفی بدست آورده 

اند. قوه قضائیه نباید اجازه انتشار مصاحبه ها را می داد.
برای  باید  بهتری  لیست  که  کردید  اشاره  شما   *
شورای شهر انتخاب می شد. این انتقاد به اصلاح طلبان 
وارد  افرادی  انتخابات،  آستانه  در  که  دارد  وجود 
لیست ها می شوند که چندان پایبندی به این جریان 
نداشته و با زد و بند وارد لیست ها شده و با استفاده 
از نام اصلاح طلبی دنبال منافع شخصی خود هستند. 

چرا جریان اصلاحات در دام این افراد می افتد؟
تا حدی این انتقاد وارد است. به هر حال اصلاحات یک 

گفتمان است که بر اصلاح امور بر اساس قانون تاکید دارد 
تبدیل نشد.  به یک حزب قوی  این جریان هیچ وقت  اما 
وقتی که مردم از جریان اصولگرا خسته می شوند و به جریان 
اصلاحات روی می آورند، بلافاصله افرادی که بعضاً در محافل 
خصوصی و در کنار برخی بزرگان اصلاحات قرار گرفته و 
از حمایت همین اشخاص  انتخابات  آمده اند، در زمان  بالا 
این  اعتبار  و  می کنند  استفاده  اصلاحات  شده  شناخته 
اشخاص و رهبران اصلاحات را هزینه منافع خود می کنند.

از  پنجم  شهر  شورای  برای  لیست  تهیه  موقع  در  من 
طرف جریان اصلاحات، نظرم این بود که مثل شورای چهارم 
عمل کرده و احزاب لیست معرفی کنند و مسئولیت آن را 
خودشان به عهده بگیرند تا از افرادی در سطح آقای خاتمی 
برای انتخاب اعضای مثلًا شورای شهر تهران هزینه نشود 
و وی مثل گاندی ایده پردازی کند. متأسفانه این انتقاد را 
بعضی از دوستان اصلاحات برنمی تافتند و خاتمی و بسیاری 
بعضی  نامزدهای  خرج  اصلاحات  جریان  سرمایه های  از 
احزاب در شورای شهر و امثال آن گشت و این یعنی هزینه 

کردن سرمایه های بزرگ برای اهداف کوچک.

دموکراسی راه طولانی و پررنجی دارد 
و یک شبه طی نمی شود 

مردم  رأی  از  برخاسته  نهادهای  اعتقاد شما  به   *
نقش کمتری نسبت به نهادهای غیرانتخابی در اداره 
امور کشور دارند. پس چگونه مردم را باید برای حضور 

در پای صندوق های رأی تشویق کرد؟
اصل  نافی  انتخابی  نهادهای  نقش  میزان  به  ما  نقد 
وجود نهادهای انتخابی نیست. ما به انتخابات برای تثبیت 
جمهوریت نظام نیاز داریم و این نقدها به معنای پاک کردن 
صورت مساله نیست. من به جای به کاربردن انتخاب بین بد 
و بدتر که بعضی دوستان مانند آقای صفایی فراهانی اخیراً 
در یک مصاحبه به کار برده اند، انتخاب اصلح را بکار می برم 
و منظورم این است که امور سیاسی، اموری نسبی هستند 
و نمی شود نگاه ما در مسائل سیاسی بین صفر و صد باشد 
یعنی اگر ما به صد نرسیدیم، نمی توانیم به صفر برگردیم و 

بگوییم در انتخابات حضور نمی یابیم.
به هر حال قطعاً مجلس شورای اسلامی تشکیل خواهد 
نیروهای  قدرتمند  حضور  با  می تواند  مجلس  این  اما  شد 
اصلاح طلب تشکیل شود یا با بدون حضور آنها و با حضور 
سایر جریان های سیاسی کشور مانند نیروهای اصولگرا که 
احساس تکلیف می کنند. بنابراین اینگونه نیست که اگر مثل 
آقای صفایی فراهانی بگوییم در انتخابات شرکت نمی کنیم، 
مجلسی تشکیل نشود و نظام منتظر ما باشد تا با تحقق کلیه 

شرایط اعلامی آماده شرکت در انتخابات شویم.
به هرحال مجلس تشکیل خواهدشد و برای کل کشور و 
همه ایرانیان از جمله برای من و شما تصمیم خواهد گرفت 
پس چه بهتر است من و شما هم تلاش کنیم که نماینده 
خود را به مجلس بفرستیم بنابراین موافق نیستم که اگر 
صددرصد خواسته های ما محقق نشد در انتخابات شرکت 

نکرده و رأی ندهیم.
گروههای  و  اصناف  از  تعدادی  با  که  ارتباطی  با  من 
مختلف اجتماعی دارم، مانند دانشگاهیان، حقوقدانان، وکلا، 
دانشجویان و بعضی از گروه های دیگر و به همه آنان توصیه 
برای  و  کنند  پیدا  جدی  حضور  انتخابات  در  که  کرده ام 
کمیسیون های مختلف مجلس به فکر نیروهای متخصص، 
انفعالی، برخورد  باتجربه و پاکدست بوده و به جای روش 
که  جایی  تا  طرفی  از  باشند.  داشته  انتخابات  در  فعالی 
می توانیم باید با شورای نگهبان دیدار داشته باشیم و کمک 
کنیم تا درصد بیشتری از افرادی که در انتخابات شرکت 
و  راه طولانی  تأیید صلاحیت شوند. دموکراسی  می کنند، 
پررنجی دارد و یک شبه طی نمی شود. توصیه من به مردم 
این است که اگر می خواهیم امور کشور اصلاح شود، تنها راه 
ما، حضور در صحنه سیاسی و حداکثر استفاده از راه کارها 
و فرصتهای قانونی مانند انتخابات و صندوق های رأی است.

با انفعال و خانه نشینی و قهر کردن
 مشکلی حل نمی شود 

است  طبیعی  مجلس،  و  دولت  عملکرد  بخاطر   *
آرای اصلاح طلبان که ریزش داشته باشد و سوال این 
و  اصلاح طلبان  آرای  باید  با چه سازوکاری  که  است 
همچنین آرای خاکستری را برای انتخابات حفظ کرد؟

باید توجه داشت که رأی در انتخابات، در عین حال رأی 
به تثبیت نظام و رهبری هم هست بنابراین حرف ما این 
است که در یک فضای مناسب ۷۵ درصد رأی جامعه ایرانی 
به اصلاح طلبان تعلق دارد. این جایگاه و پذیرش اجتماعی 
را هیچیک از جریان های سیاسی کشور ندارد و به همان 
میزان انتظار داریم که در نظام نقش داشته باشیم و برای 
تقویت و بقای نظام، این جایگاه و موقعیت از طرف مسئولان 
عالیرتبه نظام باید دیده شود که با تأسف باید گفت نادیده 

گرفته می شود.
و  انتخابات  به  مردم  امید  از  حفاظت  دیگر،  طرف  از 
حاکمیت  نهادهای  و  حکومت  به  اول  رأی،  صندوق های 
مشکلات  و  داخلی  و  خارجی  تنش های  که  بازمی گردد 
مردم مانند تورم، بیکاری، فساد اداری، تعطیلی کارخانجات 
و امثال آن را حل کند، اوضاع اقتصادی را بهبود ببخشد، 
فضای سیاسی را باز کند و روابط ما را با همسایگان بهتر 
کند. انتظار ما از روحانی حفاظت از آرای مردم و عمل به 

وعده های انتخاباتی خود بوده و است.
که  دادم  پیشنهاد  هاشمی  مرحوم  به  من  زمان  همان 
حالا که فضا بهتر شده است، افرادی مثل شما و خاتمی 
به عنوان سفیران صلح به عربستان رفته و به پادشاه جدید 
به  انتخابش  بابت  و  تسلیت  پدرش  فوت  بابت  عربستان 
عنوان پادشاه این کشور تبریک بگویید و رابطه را حفظ 
اسلامی،  و سایر کشورهای  با همسایگان  ما  روابط  کنید. 
و  یابد  گسترش  و  بهبود  باید  مصر  و  عربستان  مانند 
تنش های منطقه ای و بین المللی را حل کنیم تا امکان 
سرمایه گذاری خارجی و صادرات و واردات تجاری و زمینه 
اشتغال میلیون ها جوان تحصیلکرده و جویای  برای  لازم 
کار ایرانی فراهم شود و از مهاجرت نخبگان و تحصیلکردها  

از  که بزرگترین سرمایه ملی محسوب می شود، به خارج 
کشور جلوگیری گردد.

بنابراین یک تکلیف برعهده مسئولانی است که با رأی 
مردم، مسقیم یا غیر مستقیم انتخاب می شوند و یک تکلیف 
هم بر عهده سایر مسئولان نظام است که از دولت حمایت 
کنند تا خواسته مردم تأمین شود. در مجموع من معتقدم 
می شود  منجر  شرایط  شدن  بدتر  به  انفعالی  روش های 
بنابراین باید کسانی که در مجلس خوب عمل کردند را نگه 
داریم و آنهایی که ضعیف بودند یا وفادار به جریان اصلاحات 

نبودند را با نیروهای قوی تری جایگزین آنها کنیم.
از سویی دیگر ما جلساتی را با بعضی از اعضای شورای 
نگهبان، مراجع قم و بیت رهبری از قبل داشتیم، این نوع 
ارتباطات و جلسات را ادامه می دهیم، تا فضا مساعدتر شود. 
اگر نیروهای متخصص تری را به مجلس بفرستیم، مجلس 
یازدهم یک گام فراتر از مجلس دهم خواهد بود. به نظر من 
در امور سیاسی با انفعال و خانه نشینی و قهر کردن، مشکلی 
حل نمی شود و کسی برای ما فرش قرمز پهن نمی کند و 
طبیعی است که رقیب سیاسی از خدا می خواهد که ما قهر 

کنیم و حالت انفعالی داشته باشیم.

جریان اصلاحات نباید خرج خود را 
از جریان اعتدال جدا کند 

مشروط  غیر  یا  مشروط  حضور  بحث  از  جدا   *
جریان  مستقل  حضور  یا  ائتلاف  بحث  انتخابات،  در 
اصلاحات در انتخابات نیز مطرح است. شما به ائتلاف 

اعتقاد دارید؟
من معتقدم که نباید با میراث آقای هاشمی خداحافظی 
کنیم. جریان اصلاحات هنوز نباید خرج خود را از جریان 
اعتدال جدا کند تا با اتحاد و همراهی بتواند از بحران های 
سیاسی و اقتصادی عبور کند. من با دادن لیست مستقل در 
انتخابات اخیر هیأت رئیسه مجلس هم چندان موافق نبودم 
و معتقدم باید لیست ائتلافی می دادیم. دوستان می گفتند 
باید با هویت مسقل اصلاح طلبی در این انتخابات شرکت 
معتقدم  من  داشت.  وجود  دیدگاه  دو  این  بالاخره  کنیم. 
در حال حاضر، با توجه به شرایط کشور و اوضاع منطقه، 
تنهایی  به  اصلاحات  جریان  المللی،  بین  شرایط  خصوصاً 
به  نباید  برآید. اصلاحات  از عهده حل معضلات  نمی تواند 
راه خود به تنهایی ادامه دهد. ما باید با جریان هایی که به 
اصلاحات نزدیک هستند مانند جریان اعتدال، با حفظ قواعد 
ائتلاف و حفظ اصول و مبانی اصلاحات، ائتلاف و همکاری 

کنیم.
البته فعلًا بین دوستان ما وحدت نظری درباره ائتلاف 
انتخابات ایجاد نشده است. من فعلًا  یا حضور مستقل در 
وارد بحث اشخاص نمی شوم و نظرم کلی است. من جدایی 
شرایط  در  را  هاشمی  مرحوم  میراث  از  اصلاحات  جریان 
فعلی به مصلحت نمی دانم. هنوز جریان اصلاحات، به علت 
ریاست جمهوری  انتخابات  از  برخوردهایی جدی که پس 
۸۴ و ۸۸ با این جریان صورت گرفته و آسیب های جدی که 
دیده و محدودیتهای فراوانی برای آن ایجاد شده است، آن 
قدر قوت نگرفته است که بتواند مستقل از سایر جریان ها، در 
انتخابات و امثال موفقیت چشمگیری بدست آورد بنابراین 
بهتر است با نیروهای اعتدالی صادق، سالم و قوی موجود 
قوی  ائتلافی  و جریان  و مجلس همکاری کرده  در دولت 

تشکیل دهیم.

شورای نگهبان با سخت گیری کمتر 
و روی گشاده تری باید عمل کند 

* از جزئیات جلسات خود در بیت رهبری بگویید. 
این  می شود؟  برگزار  سازوکاری  چه  با  جلسات  این 

جلسات نتایجی هم داشته است؟
دفتر  در  که  است  ملی  گفتمان  نوعی  به  جلسات  این 
امام جمعه موقت تهران و نایب رئیس سابق مجلس، آقای 
افراد  از  تعدادی  حضور  با  و  ایشان  دعوت  به  و  ابوترابی 
اصلاح  جناح  دو  هر  از  سیاسی  و  دانشگاهی  علمی  مؤثر 
طلب و اصولگرا، جهت هم اندیشی و تضارب آرا در حوزه 
های مختلف سیاسی، فرهنگی و اجتماعی مانند مسائل و 
مشکلات دانشگاه ها، مشکلات اقتصادی، فساد اداری، مسائل 
این  اصلی  هدف  می گردد.  تشکیل  آن  امثال  و  انتخابات 
و همفکری دو جناح سیاسی  بر مشترکات  تکیه  جلسات 
کشور برای بالابردن کارآمدی نظام است و بطور منظم هر دو 
هفته یک بار، به مدت حدود دو سال است برگزار می گردد.

البته تشکیل این نوع جلسات مختص الان نیست. بعد 
اعتقاد  این  به  دوستان  برخی  و  بنده  قضایای سال ۸۸  از 
رسیدیم که افراط و تندروی موجب ایجاد اتفاقات سال ۸۸ 
شد. بر این اساس جلساتی مشترکی را با بعضی افراد مؤثر در 
جریان اعتدال و هردو جریان اصولگرا و اصلاح طلب، برگزار 
کردیم. دیدارهایی را در قم با بعضی از مراجع تقلید داشتیم. 
چندین نشست با مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی برگزار 
کردیم. جلساتی با آیت الله یزدی و آیت الله مؤمن از اعضای 
جامعه مدرسین قم و فقهای شورای نگهبان و بعضی دیگر 
از اعضای شورای نگهبان داشتیم که حسب مورد ادامه دارد. 
با تعدادی دیگر از اعضای جامعه مدرسین و مجمع محققین 
ومدرسین حوزه علمیه قم نشست های همفکری داشتیم. 
این تلاش ها درجهت نزدیکی جریان های سیاسی و کاهش 
تنش ها و نگرانی های ناشی از قضایای ۸۸ و بهبود اوضاع 
سیاسی کشور، خصوصاً برای انتخابات ریاست جمهوری و 

مجلس دهم بود.
ما این تلاش ها را کماکان ادامه می دهیم و تلاش کرده 
ایم تا مجلس معتدل تر و قوی تری تشکیل شود.من این 
جلسات را با برخی اعضای بیت مثل آقایان ناطق نوری، 
کم کم  که  ام  داده  ادامه  دوستان  برخی  و  ابوترابی  قمی، 
شکل منظمی به خود گرفت. به تعبیر آقای ناطق نوری 
بسیاری از این جلسات مباحثات طلبگی بوده و البته آثار و 
برکات فراوان داشته است. ما در انتخابات ریاست جمهوری 
۹۲ و ۹۶ و مجلس دهم و شورای چهارم و پنجم، به خوبی 
آثار و برکات این نوع جلسات و هم اندیشی ها را مشاهده 

کرده ایم.
در راستای این جلسات و انتقال دیدگاه ها، در سال ۹۶ 
تقاضای ملاقات از مقام معظم رهبری کردیم و بنده به همراه 
حجت الاسلام منتجب نیا، دیداری با ایشان داشتیم تا نقطه 
نظرات خود و جریان همفکر خود را در مورد مسائل کلان 
کشور به ایشان توضیح دهیم و نظرات ایشان را در خصوص 
این مسائل و مواضع بدانیم. درواقع تلاش ما این است که 
مواضع و دیدگاه های خود را مستقیم و بدون واسطه و حتی 
و  بی واسطه  و  دهیم  توضیح  رهبری  به  حضوری  الامکان 

مسقیم از نظرات ایشان مطلع گردیم.
در مجموع این نوع دیدارها و جلسات به باز شدن فضای 
در  همفکری  و  دیدگاه ها  شدن  نزدیک  و  کشور  سیاسی 
مسائل مشترک و کلان کشور خیلی کمک می کند. اگر این 
جلسات ادامه یابد و حادثه خاصی در کشور رخ ندهد، فکر 
می کنم که اوضاع انتخابات بهتر از مجلس دهم شود. شورای 
اوضاع سیاسی کشور  به  با توجه  القاعده  نگهبان هم علی 
به سر  آن  المللی که در  بین  و شرایط  و وضعیت منطقه 
می بریم، با سخت گیری کمتر و روی گشاده تری باید عمل 
کند اما به هر حال مسأله انتخابات امری اقتضایی بوده و 
ارزیابی  بنابراین  است  زمان خود  و مقتضیات  تابع شرایط 
دقیق آن را باید به زمان دیگر و پس از روشن تر شدن آرایش 

سیاسی جریان های حاکم و احزاب موکول کرد.

محسن رهامی:

نظام در انتخابات منتظر اصلاح طلبان نمی ماند
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به يتيمانتان نيكى كنيد ، نسبت به 
نيازمندانتان مواسات نماييد ، و با 
ناتوانانتان مُدارا )مهربانى( كنيد 
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مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور، 
امر به معروف و نهی از منکر را موتور 
و  دانست  دینی  فرائض  دیگر  پیشران 
با  مبارزه  راستای  در  باید  گفت: حوزه 
هنجارشکنی در قم اقدامات مطلوبی انجام 

دهد.
آیت الله علیرضا اعرافی ظهر یکشنبه 
در جلسه ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر که در مرکز مدیریت حوزه های 
علمیه برگزار شد، با اشاره به لزوم امضای 
تفاهم نامه با ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر بیان کرد: با این اقدام باید تولید 
فکر، تبلیغ و فرهنگ سازی در زمینه امر 
به معروف و نهی از منکر به صورت یک 

برنامه پنج ساله انجام شود.
با  مبارزه  در  قم  اینکه  بیان  با  وی 
ویژه ای  جایگاه  دارای  هنجارشکنی ها 
است، تصریح کرد: این امر همیشه از سوی 
مقام معظم رهبری و مراجع تقلید مورد 

تأکید قرار گرفته است.
عضو فقهای شورای نگهبان با بیان 
با  مبارزه  راستای  در  باید  حوزه  اینکه 
هنجار شکنی در قم اقدامات مطلوبی را 
انجام دهد، افزود: حوزه علمیه به ایراداتی 
که در این زمینه وجود دارد حساس باشد 
و نقش خود را به صورت علمی و جامع 

ایفا کند.
وی تأکید کرد: وظایفی که با همکاری 

با ستاد امر به معروف و نهی از منکر تعیین 
شده باید به خوبی مورد توجه قرار بگیرد و 

به نحو احسن به انجام برسد.
آیت الله اعرافی با اشاره به ضرورت 
توجه به مباحث نظری در حوزه امر به 
معروف و نهی از منکر، افزود: انجام امر 
به معروف و نهی از منکر باید با مطالعات 
اجتماعی همراه باشد که این مطالعات 
اجتماعی برای تشخیص مصادیق مورد 

نیاز است.
وی امر به معروف و نهی از منکر را 
موتور پیشران دیگر فرائض دینی دانست و 
تصریح کرد: حوزه در زمینه امر به معروف 
و نهی از منکر دارای مأموریت است که از 

آن جمله می توان به این موارد اشاره کرد 
که ابتدا خودمان به این امر توجه کنیم، 
دوم اینکه سازنده دستگاه سازماندهی 
شده است، سوم اینکه حوزه، مطالبه گری 

از دستگاه ها است.
امام جمعه قم با بیان اینکه متأسفانه 
نهادهای دولتی در راستای تحقق اهداف 
سند مشخص شده پای کار نیامده اند، 
گفت: امیدواریم با تعاملات بیشتر شاهد 
گسترش امر به معروف و نهی از منکر 

باشیم.
وی ادامه داد: مسئله حجاب باید مورد 
توجه بسیار قرار گیرد اما علاوه بر این نباید 

رشوه، ربا و غیره را نیز نادیده گرفت.

آیت الله اعرافی:

حوزه برای مبارزه با هنجارشکنی در قم اقدامات مطلوبی انجام دهد

فرماندار قم با اشاره به آتش سوزی گسترده مراتع جوار 
خط راه آهن در روستای زواریان گفت: به دلیل اینکه این 
از  این آتش سوزی ناشی  احتمال وجود دارد که دلیل 
جرقه های ناشی از ترمز قطار در این مسیر است، خط آتش 

در ۹ کیلومتر از حریم راه آهن قم اجرا می شود.
مرتضی حیدری روز یکشنبه درگفت و گو با خبرنگار 
ایرنا افزود: در آتش سوزی گسترده مراتع روستای زواریان 
که از ساعت ۱۶ روز جمعه هفته گذشته و در جوار خط 
راه آهن آغاز و عملیات اطفای این حریق تا ساعت یک بامداد 
روز شنبه نیز ادامه داشت، حدود ۱۵۰ هکتار از مراتع این 

روستا را دچار حریق کرد.
وی ادامه داد: ورزش باد و گرمای هوا موجب گستردش 
آتش در مراتع این روستا شد که علاوه بر حضور گسترده 
نیروها و تیم های مختلف استان ، ۴ تیم اطفا حریق نیز از 
استان اراک برای کمک به کنترل و اطفا حریق وارد منطقه 
شده و در نهایت پس از چندین ساعت این حریق به طور 

کامل اطفا شد.
فرماندار قم افزود: چند ساعت پس از اطفای این حریق، 
صبح روز شنبه هفته جاری جلسه ای با حضور مسئولان 

ذی ربط استان، بخشدار، شورای اسلامی روستای زواریان و 
مردم منطقه جهت بررسی علل و راه های جلوگیری از تکرار 

این حادثه در دهیاری زواریان برگزار کردیم.
حیدری افزود: یکی از دلایلی که در این جلسه توسط 
مردم منطقه به عنوان علت اصلی آتش سوزی در مراتع این 
روستا یاد شد، سرعت زیاد قطارهای عبوری و پرش جرقه 

ناشی از ترمز آن ها به سمت مراتع هم جوار ریل آهن بود.
وی با بیان اینکه آتش سوزی در مراتع روستای زواریان 
برای چندمین بار در هفته های اخیر است، ادامه داد: در 
این جلسه مقرر شد که گزارش کاملی از علل و عوامل 
آتش سوزی مراتع این روستا به سیستم قضایی ارائه و از این 

طریق پیگیری های لازم صورت گیرد.
حیدری اظهار داشت: ایجاد خط آتش در جوار خط 
راه آهن به طول ۹ کیلومتر و حریم ۶ متر از هر طرف از 
جمله دیگر تصمیمات این جلسه بود که اداره کل راه آهن 
استان موظف به تسریع نسبت به اجرای این خط آتش شد.

فرماندار قم افزود: پیش از این اجرای خط آتش در 
حریم راه آهن قم به طول ۹ کیلومتر تصویب شده و اداره 
کل راه آهن نیز چند کیلومتر از این خط را اجرا کرده بود 

که متأسفانه این ایمن سازی اطراف خط راه آهن تا یک 
کیلومتری قبل از محل حادثه کشیده شده است که قرار 

شد اجرای ۹ کیلومتر به طور کامل اجرایی شود.
اطفای  وسایل  به  دهیاری ها  تجهیز  داد:  ادامه  وی، 
حریق از طریق اعتبارات داخل، تاکید بر آموزش عمومی 
و همچنین الزام و هماهنگی دستگاه های مختلف استان 
به منظور اطفای حریق از جمله تصمیم های صورت گرفته 
برای جلوگیری از شعله ور شدن مجدد مراتع استان به ویژه 

مراتع مستعد آتش سوزی است.
حیدری، آموزش مردم برای جلوگیری از تکرار این 
حوادث را ضروری دانست و گفت: سابقه آتش سوزی مراتع 
در روستای زواریان قم حدود یک دهه است که سالانه 
اهالی منطقه شاهد حریق در مراتع این روستا هستند که 
این موضوع در سال جاری به دلیل بارندگی های خوب و 

وضعیت مناسب مراتع، تشدید شده است.
کنترل،  برای  آموزش های عمومی  با  داد:  ادامه  وی 
اعلام و اطفای حریق به اهالی منطقه و همچنین اجرای 
تصمیم های گرفته شده، در تلاش هستیم که آتش سوزی 

در این منطقه دیگر تکرار نشود.

 فرماندار قم :

خط آتش در ۹ کیلومتر از حریم راه آهن قم اجرا می شود

نامحـرمانه

دریـچه

اخبــار

سرپرست تیم ملی والیبال :صحبت از پناهندگی سعیدمعروف خنده دار است
سرپرست تیم ملی والیبال به حاشیه هایی که درباره ماندن سعید معروف در آمریکا به وجود 
آمده، واکنش نشان داد. تیم ملی والیبال ایران در حالی چند روز قبل بعد از حضور در مرحله 
نهایی لیگ ملت های ۲۰۱۹ در شیکاگو به تهران بازگشت که یک بازیکن و یک مربی تیم ملی در 
بازگشت همراه سایرین نبودند.غیبت سعید معروف کاپیتان و سعید رضایی مربی تیم ملی برخی 
حاشیه ها را در روز های اخیر به وجود آورد و حتی شایعات عجیبی مثل پناهندگی آن ها در برخی 
از رسانه ها و فضای مجازی مطرح شد. در این رابطه با امیر خوش خبر، سرپرست تیم ملی تماس 
گرفتیم. او درباره چرایی عدم بازگشت معروف و رضایی به "ورزش سه" گفت: این اتفاق قطعا با 
هماهنگی رخ داده است. من نمی توانم درباره اینکه بازیکن یا مربی تایم استراحت خود را در کجا 
سپری می کند، تصمیم بگیرم. بلیت معروف و رضایی هم توسط فدراسیون تهیه شده و قطعا همه 
مسئولان در جریان بودند که این ۲ نفر قرار است چند روز دیگر به تهران بازگردند، چون تمرینات 
قرار بود یک هفته ای تعطیل باشد. وی در واکنش به شایعه پناهندگی معروف و رضایی در فضای 
مجازی عنوان کرد: واقعا این شایعه عجیب و به ویژه درباره سعید معروف خنده دار است. با توجه 

به جایگاهی که معروف در ایران دارد، چطور می توانند حتی این شایعه را هم مطرح کنند.

پلیس امنیت اخلاقی، اجتماعی و ارزشی تشکیل می شود
رئیس سازمان عقیدتی سیاسی نیروی انتظامی از راه اندازی پلیس امنیت اخلاقی، اجتماعی و 
ارزشی در آینده خبر داد و گفت: یکی از مطالبات مردم از پلیس، برخورد با ناهنجاری های اجتماعی 
است. »سید علیرضا ادیانی« رئیس سازمان عقیدتی سیاسی نیروی انتظامی در نشست خبری با 
اصحاب رسانه با اشاره به اینکه یکی از خواسته های مکرر رهبر معظم انقلاب اسلامی ساخت نیروی 
انتظامی تراز جامعه قرآنی، انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی ایران است، اظهار داشت: تشکیل 
پلیس تراز انقلاب مستلزم انس با قرآن، فهم دقیق قرآن و شناخت ویژگی های پلیس تراز انقلاب 
است. وی ادامه داد: در همه دنیا پلیس و نیرو های مسلح وجود دارند، اما تفاوت ما با نیرو های مسلح 
سایر کشور ها بُعد مکتبی نیرو های مسلح کشورمان است و این ویژگی، انقلابی بودن و دارا بودن 

نیرو های متدین یکی از شاخص های اصلی نیرو های مسلح ایران و بخصوص ناجا است.

تکذیب لیست انتخاباتی منتسب به احمدی نژاد
یکی از نزدیکان احمدی نژاد خبر حضور محمود احمدی نژاد با دو لیست مجزا در انتخابات 
مجلس را رد کرد.روزگذشته در فضای مجازی منتشر شد که محمود احمدی نژاد با دو لیست 
مجزا در انتخابات مجلس حضور پیدا می کند.در این خبر آمده بود که در نشست هفتگی دفتر 
احمدی نژاد تصمیم بر این شده است که جریان احمدی نژاد با دو لیست »زنده باد بهار« و »مهر 
عدالت« در انتخابات مجلس یازدهم در تهران حضور پیدا می کند. سرلیست »زنده باد بهار« بهمن 
شریف زاده و سرلیست »مهر عدالت« عبدالرضا شیخ الاسلام خواهد بود.اما بهمن شریف زاده در 
واکنش به این خبر به خبرآنلاین گفت: این خبر برای ۶ سال پیش است که دوباره منتشر کرده اند 
و هیچ تصمیمی درباره حضور در انتخابات مجلس یازدهم گرفته نشده است. وی درباره تصمیم 
احمدی نژاد برای حضور در انتخابات مجلس هم گفت: آقای احمدی نژاد فعلا تصمیمی برای 

حضور در انتخابات مجلس ندارند.

ساز و کار تولید ارز دیجیتال مصوب شد 
 رئیس کل بانک مرکزی گفت: ساز و کار تولید ارز دیجیتال در کمیسیون اقتصادی دولت 
مصوب شده و در آینده نزدیک در هیأت دولت بررسی می شود.عبدالناصر همتی رییس کل بانک 
مرکزی درباره آخرین وضعیت استفاده از بیت کوین در کشور، گفت: سازوکار تولید ارز دیجیتال 
در کمیسیون اقتصادی دولت مصوب شده و در دستور کار دولت قرار گرفته است.رییس کل 
بانک مرکزی، تصریح کرد: در آینده نزدیک موضوع ارز دیجیتال در دولت مطرح و مورد بررسی 

قرار می گیرد. 

داود محمدی رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شد 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی داوود محمدی را برای ریاست کمیسیون اصل ۹۰ پارلمان 
انتخاب کردند.به گزارش تسنیم، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی دیروز پارلمان 
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس را با ۱۶۱ رأی موافق انتخاب کردند.بهارستان نشینان در این 
جلسه، داوود محمدی نماینده مردم قزوین در مجلس را به عنوان رئیس کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس طی یک سال آینده انتخاب کردند.طبق آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی رئیس 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس با معرفی اعضای این کمیسیون و با رأی اکثریت نمایندگان مجلس 

برای دوره ای یک ساله انتخاب می شود.

یادداشت های شهر سیل زده/ ۴۸
محمد خامه یار

سطحِ توقع اش را نسبت به آدم هاى اطرافش که پیش از حادثه دنیای دیگری داشتند و در رویایی 
خود روزگاری را در سر می پروراندند، چسبانده بود کفِ زمین!

با خودش کنار  آمده بود که آدم ها همین اند؛ متوجه شده بود قرار نیست همیشه مطابقِ میلِ 
خودش رفتار کند. روزگار یك روز، با او مي خندد و فردایش به زمین خوردنِش!

در این شهر سیل زده گشته بود تا از اهل خیر کسی را پیدا کند تا چند قلم از وسایل جهیزیه اش را 
برآورده سازد. می دانست اگر انسان خیر و نیک اندیشی پیدا نشود و کسی به دادش نرسد با این وضعیت 
حالا حالا می بایست منتظر بماند تا مقدمات زندگیش فراهم شود و  به خانه بخت برود. او یتیم است 
و دوران تلخ یتیمی را از کودکی چشیده است. پدری ندارد تا به او دل ببندد و به فکر فردایش باشد. 
مادرش که سرپرست او و دیگر خواهرانش است هم آهی در بساط ندارد. غم ویرانی خانه و لزوم بازسازی 

آن خود غصه دیگر این قصه است.
در گرداب حادثه کسانی یافت می شوند که زندگیشان را گذاشته اند برای رهایی مردم از تنگناها و 
تنها مادر است که مجبور می شود رویی بزند تا مبادا فردا روزى براي نداری خود و دخترش حرفی براى 
آزار دادنش در بیاورند. دوستان همرامم باور دارند هیچ چیز به اندازه لبخندِ معادلاتشان را به هم نمي 

ریزد! لبخندی که نَشان رضایت مندی در تامین خواسته آنان است. 
و به راستی شیرینی لبخند آن روز را هرگز فراموش نمی کنم. تازه پی می برم معنی زندگی به جمع 

کردن مال و منال نیست. بلکه به دست آوردن قلب ها است.

استاندار قم :

نباید ریسک مدیریتی از مدیران گرفته شود
استاندار قم با بیان اینکه ریسک مدیریتی نباید از مدیران گرفته شود؛ اظهار کرد: باید در کنار مبارزه 

با فساد، جرات تصمیم گیری در مدیران اجرایی افزایش یابد.
بهرام سرمست روز یکشنبه در جلسه معرفی سرپرست اداره کل بهزیستی استان قم بر افزایش 
مشارکت عمومی در کمک به مددجویان تاکید کرد و با اشاره به محدودیت های دولت در خدمات رسانی 
به مددجویان گفت: موفقیت مدیران بهزیستی منوط به افزایش انگیزه های انسان دوستانه و مردمی 
برای مشارکت است. وی با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی در رابطه با کاهش آسیب 
های اجتماعی در قم اظهار کرد: این استان ظرفیت های بالقوه زیادی برای کاهش آسیب ها و کمک به 
مددجویان دارد که مدیریت بهزیستی باید بتواند این ظرفیت ها را بالفعل کند.وی ملاک انتصابات در 
استان قم را داشتن کارنامه و برنامه دانست و تاکید کرد: سرپرست جدید اداره کل بهزیستی باید برنامه 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت با قابلیت عملیاتی ارائه دهد.استاندار قم، استفاده از ظرفیت نیروی 
انسانی اداره کل بهزیستی را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: باید یک برنامه تحول آفرین در این اداره 
کل تدوین و اجرایی شود.سرمست در بخش دیگری از سخنان خود، با بیان اینکه ریسک مدیریتی نباید 
از مدیران گرفته شود؛ اظهار کرد: باید در کنار مبارزه با فساد، جرات تصمیم گیری در مدیران اجرایی 
افزایش یابد.در این جلسه از زحمات رضا سلیقه مدیرکل پیشین بهزیستی استان قدردانی و هادی 

کریمی اصل به عنوان سرپرست جدید این اداره کل معرفی شد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

کمربندی جدید قم امسال کلنگ زنی می شود 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم از کلنگ زنی کمربندی جدید قم در سال جاری خبر داد. 
 محسن بهشتی با بیان اینکه منابع عمرانی استان به دلایل مختلفی بسیار کم است اظهار داشت: ما 
در بسیاری از پروژه ها از اعتبارات ملی استفاده کرده و بخشی دیگر نیز با همکاری شهرداری از ۱8۵۰ 

میلیارد تومان اعتبارات عمرانی این نهاد استفاده می کنیم.
وی با اشاره به برخی از پروژه های ملی و مهم استان قم افزود: حدود چند هزار میلیارد تومان سالانه 

هزینه قطار پرسرعت تهران- قم-اصفهان بوده که این نیز یکی پروژه های ملی استان است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم خاطرنشان کرد: در سال جاری کمربندی جدید قم 
کلنگ زنی می شود و امیدواریم که در هفته دولت بتوانیم با سرمایه گذار این پروژه به نتیجه مطلوب 

رسیده و این سرمایه گذار را معرفی کنیم.
وی با اشاره به اعتبارات این پروژه، عنوان کرد: این پروژه هزینه ای بالغ  بر دو هزار میلیارد تومان دارد 

که تنها 3۰ درصد آن آورده دولت است و 7۰ درصد مابقی آورده بخش خصوصی است.
بهشتی با تأکید بر نقش سرمایه گذاران بخش خصوصی در استان قم گفت: در زمینهٔ گردشگری نیز 
بخش خصوصی فعالیت های قابل توجهی دارد که می توان از جمله به هتل سازی ها و ساخت مجتمع های 

فرهنگی و اقامتی اشاره کرد.
وی با بیان اینکه در مقابله با حفر و استفاده از چاه غیرمجاز در شورای حفاظت آب استان به شکل 
جدی پیگیری می شود، افزود: ما بسیاری از این چاه ها را به شکل کامل پر و مسدود کردیم و با هماهنگی 
با وزارت نیرو با مسدود کردن هر دو چاه مقداری آب برای استفاده در پروژه ها و سرمایه گذاری های 

عمرانی در استان قم به استان تخصیص داده می شود.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
قم گفت: متاسفانه علیرغم قانون  ممنوعیت 
استفاده از نماهای رومی در قم  معماران، 
سازندگان و مالکان سودجو با این قانون 
مقابله می کنندو به عاملی برای گسترش 
نماهای رومی در این شهر تبدیل شده اند.

غلامرضا جانقربان در گفتگو اختصاصی 
با ایمان افزود: این مالکان با ظاهرآرایی خانه 
های جدید با نماهای رومی تنها به فکر سود 
و منفعت شخصی خود هستند و اغلب به 
ارتقاء کیفیت ساختمان سازی توجهی نمی 
کنندوبه فکر فروش  منازل خود باقیمت 
بالاترهستند.وی ادامه داد: این در حالی  
است که چنین منازلی از نظر ایمنی برای 

سکونت مردم بسیار خطرناک است.
درقم  رومی  ازنماهای  استفاده   *

ممنوع اعلام شده است
وی در بخش دیگری از سخنان خود  
نمای رومی را چالش بزرگی در معماری و 
امنیت در سطح کلان عنوان کرد و گفت: 
این نماها علاوه بر تحمیل هزینه های گزاف 
موجب تهدید جانی و مالی مردم در مواقع 
خطر می شود.وی تصریح کرد: استفاده از 
نماهای رومی در کمیسیون ماده ۵ ممنوع 
اعلام شده است و برای معماری شهری 
ضوابطی وجود دارد که برای ساختمان 
ها چه مصالحی باید بکار برده شود. این 
کارشناس معماری ادامه داد: ولی متاسفانه 
معماران و سازنده های سودجو در برابر این 
قانون مقاومت کرده و به دلیل منافع و سود 
بیشتر چنین نماهایی در ساختمان سازی 
بکار می برند. جانقربان بیان داشت: این 
سودجویی تا به حدی است که فضاهای 
با  کیفیت  نظر  از  ها  ساختمان  داخلی 
فضای بیرونی آن کاملا متفاوت است که 
مشکلاتی را برای مالکان و مردم ایجاد می 
کند. وی ادامه داد: معماران به جای توجه به 
اصول زیرساختی و ارائه بهترین نقشه برای 
ساختمان تنها به ظاهر آن برای سودهای 
بیشتر توجه می کنند چراکه اکنون به خانه 
و ملک به عنوان سرمایه و کالایی برای سود 

و زیان نگاه می کنند.
وی تاکید کرد: معماران، سازندگان و 
مالکان سودجود با افزایش تصاعدی قیمت 
ها مشکلات زیادی را برای مردم و جامعه 
ایجاد کرده اند و این افراد نسبت به اجرای 
نمای رومی علیرغم ممنوعیت آن موضع 
مخالفت گرفته و نسبت به انجام آن مقاومت 
معماری  و  شهرسازی  کنند.معاون  می 

شهرداری قم بیان داشت: به دلیل بزرگ 
و پیچیده بودن بحث نماهای رومی این 
مساله در کمیته سیما و منظر در سازمان 
راه و شهرسازی مورد بررسی قرار می گیرد. 
گسترش  اجتماعی  *پیامدهای 

استفاده از نماهای رومی
جانقربان ،ایجاد و القاء اختلاف و شکاف 
طبقاتی بین مردم، تغییر سبک زندگی، 
ترویج فرهنگ غرب، از بین رفتن هویت 
رواج  و  تفاخر،  ایجاد  دینی،  و  اسلامی 
فرهنگ کاخ نشینی را از جمله پیامدهای 
شوم اجتماعی و فرهنگی این نوع معماری 
عنوان کرد.وی تاکید کرد: نماهای رومی 
دارای ابعاد گسترده و پیچیده ای و مساله 
آن  رفع  برای  بین بخشی است که  ای 
نیازمند همکاری، همسویی و هماهنگی 
همه دستگاه ها و نهادهای اجتماعی و 
شهری دارد. وی در ادامه به همکاری و 
نقش مردم و مالکان در برخورد با متخلفان 
اشاره کرد و افزود: همکاری مردم با نهادهای 

اجرایی بسیار موثر است.
این مقام مسئول در شهرداری قم در 
ادامه یادآور شد: سازمان نظام مهندسی نیز 
در این زمینه نقش تاثیرگذاری دارد که می 
تواند با ارایه  راهکارهای مختلف به اجرای 
قانون ممنوعیت نماهای رومی در ساختمان 
سازی کمک کند. جانقربان همچنین با 
تاکید بر فرهنگسازی و همکاری رسانه 
اثرگذار در این زمینه بیان داشت:  های 
برنامه سازی، تبلیغات و فعالیت های رسانه 
های در اشکال مختلف می تواند منجر به 
تبیین فرهنگی و عدم گرایش مردم به 
این نوع نماها شود.وی تاکید کرد: با ایجاد 
موج رسانه ای موثر، مستمر و حرفه ای می 
توان این فرهنگ را میان مردم نهادینه کرد 
چراکه استفاده از این نوع نماها و یا دیگر 
مسائل فرهنگی و اجتماعی نیز از طریق 

رسانه های معاند میان مردم ترویج پیدا 
کرده است و نمی توان با لجبازی و اجبار 
در این زمینه قدم رو به جلویی برداشت و 

فاصله ها بیشتر خواهد شد.
گویای  باید  قم  شهری  فضای   *

هویت دینی و مذهبی آن باشد
وی با اشاره به اینکه چنین نماهایی با 
فرهنگ ایرانی و اسلامی و شرایط بومی 
و فرهنگی استان قم  منافات دارد تصریح 
کرد: شهر قم بخاطر وجود بارگاه ملکوتی 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( و مسجد 
مقدس جمکران، وجود علما و مراجع طراز 
قم  علمیه  حوزه  مرکزیت  و  کشور  اول 
دارای شان و منزلت خاصی نسبت به دیگر 
شهرهای کشور است و وضعیت آن نسبت 

به دیگر استان ها متفاوت است. 
جانقربان یادآور شد: قم به دلیل ویژگی 
زائرین  و  مسافر  پذیرای  دارد  که  هایی 
بسیاری در طول سال است و به دلیل 
موقعیت جغرافیایی استان قم در مرکز ایران 
و شاهراه مواصلاتی بودن برای ۱۰ استان 
سالانه میزبان مسافرین بسیار می باشد.وی 
اضافه کرد: تردد گسترده از این استان یک 
طرف و از طرف دیگر نیز زائران و مسافران 
و طلاب زیادی از کشورهای دیگر نیز به 
قم می آیند که با توجه به این فرصت ها 
شهر قم از نظر کالبد، کیفیت فضای شهری 
و هویت اسلامی باید حرفی برای گفتن 
داشته باشد و در نظر اول کالبد شهری 
خاص و ویژگی ممتاز و خاص بودن آن را 

جلوه گر کند. 
وی تصریح کرد: شورای اسلامی شهر و 
شهرداری قم یکی از اجزای اصلی مدیریت 
شهری است و مدیران شهری باید با توجه 
به این ویژگی ها این شهر را مدیریت کرده 
و در جهت تحقق اهداف برنامه ریزی شده 
برای توسعه این شهر حرکت کنند که این 

امر در مرحله اول همکاری، همپوشانی و 
هماهنگی همه مجموعه های شهری را می 
طلبد. این مقام مسئول ادامه داد: شهر قم 
با وسعت ۱3 هزار هکتار محدود خدمات 
شهری و 3۲ هزار هکتار محدوده حریم 
شهر و با جمعیتی بالغ بر یک میلیون و 
۲۵۰ هزار نفر نیازمند برنامه ریزی و اقدامات 

اصولی است .
جانقربان در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به افق  جمعیتی استان قم 
گفت : تا ۱۰ سال آینده باید ویژگی های 
در  عنوان یک شهر خاص  به  شهرقم  
اقدامات مورد توجه قرار داده  شود تافضای 
شهری از نظر معماری اسلامی- ایرانی، 
نمادها و المان ها و کالبد شهری گویای 
هویت دینی و مذهبی این استان باشد .وی 
ادامه داد : برای  تحقق این امر باید کارها 
میان همه مجموعه های شهری تقسیم 
بندی شده و سایر نیازمندیهای شهر در 
این برنامه ریزی ها دیده شود. وی تحقق 
این اهداف و تغییر و اصلاح کالبد شهری را 
موضوعی بسیار پیچیده عنوان کرد و افزود: 
این امر فراتر از بحث شهرسازی است و 
فعالیت مجموعه شهری و شهرداری و دیگر 
ابعاد فرهنگی و اجتماعی باید تمام شاخصه 

های خاص این شهر را داشته باشد. 
* همه دستگاهها باید برای تحقق 
ابعادهویت اسلامی شهر قم مشارکت 

کنند
وی تاکید کرد: شهرداری به  تنهایی 
نمی تواند تمام ابعاد هویت اسلامی و دینی 
را در شهر پیش ببرد و همه نهادها باید در 
یک جهت و هماهنگ با یکدیگر پیش 
روند و نسخه واحد برای شهر دیده شود. 
شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
قم یادآور شد: شهرداری با تدوین برنامه 
۵ ساله شاخص های مختلف شهر را به 
نحوی چیدمان و هدف گذاری کرده است 
که این برنامه از سال ۹۶ آغاز شده است 
که یکی از برنامه های استراتژیک پایش 
کامل هرساله است که هر کدام برنامه و 
هدف خاصی را دنبال می کند. جانقربان در 
پایان گفت :با توجه به عقب افتادگی های 
شهر قم در سال های گذشته در موضوع 
هویت اسلامی هنوز در ابتدای راه هستیم 
و برای این امر در ابتدا طرح جامع شهر قم 
تصویب و ابلاغ شده است و همچنین طرح 
تفضیلی  نیز در طول هشت سال گذشته به 
تمام بخش ها و سازمان ها ابلاغ شده است.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم مطرح کرد

معماران، سازندگان و مالکان سودجوعامل گسترش نماهای رومی درقم

بریطانیای حقیر!!! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد

اتمام تعهد ده ساله ۱۳۵ دستگاه اتوبوس
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: تا ابتدای شهریورماه سال 
جاری، ۱3۵ دستگاه اتوبوس تعهد ده ساله شان به اتمام می رسد و سازمان 
اتوبوسرانی باید این تعداد را از مجموعه خطوط خارج کند.به گزارش شهرنیوز، 
امیر یزدی با اشاره به اهمیت و نقش ناوگان حمل و نقل عمومی در شهر، 
اظهار داشت: سازمان اتوبوسرانی با توجه به اینکه هنوز قطار شهری در قم 
راه اندازی نشده تنها سازمانی بوده که به صورت جمعی در حال جابجایی 
مسافر است.مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با توجه به اینکه اداره 
ناوگان اتوبوسرانی توسط بخش دولتی و با مشارکت بخش خصوصی در 
حال انجام است، افزود: در حال حاضر ۵ شرکت عهده دار کار اتوبوسرانی و 3 
شرکت هم عهده دار کار مینی بوسرانی در استان هستند.یزدی گفت: تعداد 
۲۵۰ اتوبوس بخش خصوصی در قم در حال فعالیت هستند که به مرور مهلت 
ده ساله این اتوبوس ها به اتمام رسیده و باید از مجموعه خطوط خارج شوند.

وی خاطرنشان کرد: عمدتاً خطوط شهری با اتوبوس هایی که ده سال پیش 
دولت در اختیار شهر قرار داده اداره می شود که مدت زمان ده ساله فعالیت 
این اتوبوس ها از اسفندماه سال گذشته در حال اتمام است.مدیرعامل سازمان 
اتوبوسرانی شهرداری قم تصریح کرد: تا ابتدای شهریورماه سال جاری، ۱3۵ 
دستگاه اتوبوس تعهد ده ساله شان به اتمام می رسد و سازمان باید این تعداد 
را از مجموعه خطوط خارج و همین تعداد دستگاه اتوبوس که یا متعلق به 

اتوبوسرانی و یا بخش خصوصی  بوده را وارد ناوگان کند.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم مطرح کرد

راه دسترسی به اتوبان بزرگ ترین 
مشکل پایانه مرکزی قم

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم بزرگترین مشکل 
پایانه مرکزی را راه دسترسی به اتوبان قم-تهران عنوان کرد و گفت: از سمت 
اتوبان قم- تهران به ترمینال دسترسی وجود دارد اما از سمت ترمینال به 
سمت اتوبان راه دسترسی وجود ندارد.رضا پوریافر با بیان اینکه اصلی ترین 
پایانه شهر قم پایانه مرکزی است، اظهار داشت: این پایانه ۱77 هزار مترمربع 
مساحت دارد و از استانداردهای لازم برای خدمت رسانی به مسافران و 
زوار برخوردار است.مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم 
با اشاره به امکانات موجود در پایانه مرکزی، گفت: این ترمینال دارای سالن 
مرکزی بوده و امکانات جانبی مختلف اعم از پارکینگ، فضای سبز، آب نما، 
لوازم بازی، انبار، رستوران، فروشگاه، مسجد، بانک، پلیس، خوابگاه رانندگان 
و فروشگاه دارد.پوریافر با بیان اینکه خدمات رسانی به زوار و مسافران در 
پایانه مرکزی قم به صورت شبانه روزی است، ابراز کرد: زوار خارجی اعم از 
پاکستانی و عراقی و بعضاً شهرهای زنجان و همدان از این پایانه استفاده 
می کنند.وی بزرگترین مشکل پایانه مرکزی قم را راه دسترسی به اتوبان 
تهران عنوان و تصریح کرد: از سمت اتوبان قم- تهران به ترمینال دسترسی 
وجود دارد اما از سمت ترمینال به سمت اتوبان راه دسترسی وجود ندارد.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم حل مشکل راه 
دسترسی پایانه مرکزی به اتوبان قم- تهران را ضروری دانست و خاطرنشان 
کرد: حل مشکل راه دسترسی سبب رونق بیشتر پایانه مرکزی شده و در 

صورت حل این مشکل، مردم بیشتر از این پایانه استفاده خواهند کرد.

شهردار منطقه یک قم :

روزانه بین ۳ تا ۸ تن پسماند خشک 
در منطقه یک جمع آوری می شود

شهردار منطقه یک قم گفت: روزانه بین 3 تا 8 تن پسماند خشک در 
این منطقه با چهار خودرو جمع آوری می شود.احمد ترکمن با اشاره به اینکه 
حوزه خدمات شهری در زمینه تفکیک و جمع آوری پسماند فعال است، 
اظهار داشت: ما اطلاع رسانی و تبلیغات زیادی در این زمینه داریم که 
فرهنگ سازی این موضوع نهادینه گردد، به همین دلیل برای جمع آوری و 
تفکیک زباله به صورت فصلی اطلاع رسانی و فرهنگ سازی کرده و تأکید بر 
دو موضوع اصلی یعنی بیرون گذاشتن زباله ساعت ۹ شب و تفکیک  در مبدا 
شده است.شهردار منطقه یک قم یا بیان اینکه آنچه مربوط به فرهنگ سازی 
است، از بخش های بالا دستی مناطق در شهرداری و نیز سازمان فرهنگی 
هنری ورزشی و سازمان مدیریت پسماند شهرداری پیگیری می شود، 
خاطرنشان کرد: از طریق صداوسیما هم این کار باید انجام شود؛ کما اینکه 
از طریق مدارس نیز فرهنگ سازی صورت می گیرد.ترکمن تصریح کرد: با 
مربیان به صورت انفرادی، شهروندانی که به هنجارهای اجتماعی در زمینه 
پسماند توجه ندارند را آموزش چهره به چهره می دهیم، از طریق پرسنل 
شهرداری و سازمان های مردم  نهاد نیز این آموزش ها را دنبال می کنیم و 
تفکیک از مبدأ را به عنوان یک  روال و فرهنگ در دستور کار داریم.وی با 
اشاره به اینکه موضوع مدیریت پسماند در گذشته شاید محدود بوده ولی در 
حال حاضر به صورت فراگیر در حال پیگیری است، افزود: روزانه بین 3 تا 8 
تن پسماند خشک در منطقه یک جمع آوری می کنیم که برای جمع آوری 
این زباله ها چهار خودرو برای درب منازل داریم که باید بیشتر شود و ۱8 
خودرو برای جمع آوری پسماند از سطح منطقه داریم که در ساعات مختلف 

فعالیت می کنند.

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

پروژه آرم و نقوش در خیابان های قم
 اجرا می شود

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای پروژه 
آرم و نقوش در خیابان های قم با اعتباری بالغ بر ۹ میلیارد تومان خبر داد.

علی نیک با اشاره به اهمیت استفاده از آرم و نقوش در ارتقاء رفتار 
ترافیکی شهروندان، اظهار داشت: ایجاد آرم و نقوش در خیابان ها یکی از 
روش هایی است که می تواند در انتقال اطلاعات ترافیکی به رانندگان کمک 
شایانی کند.مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم آغاز 
اجرای طرح ارم و نقوش در سطح شهر قم را در سال گذشته اعلام کرد 
و افزود: با توجه به میزان تأثیرگذاری ارم و نقوش در مدیریت ترافیکی 
خیابان ها قراردادی ۹ میلیاردی با سازمان برای اجرایی شدن آن در 
خیابان ها منعقدشده است.نیک تصریح کرد: یک سوم قرارداد با اعتباری بالغ  
بر سه میلیارد تومان در سال ۹7 اجرایی شده و ادامه پروژه با اعتباری بالغ  بر 
۶ میلیارد تومان در سال ۹8 اجرا می شود.وی از اجرای خط کشی خیابان ها 
بر اساس طرح و الگو خبر داد و خاطرنشان کرد: بر اساس ابلاغ شورای 
ترافیک استان هیچ خط کشی بدون طرح و الگو در سطح شهر انجام  نشده 
و به مرور زمان خط کشی های گذشته نیز اصلاح می شود.مدیرعامل سازمان 
حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم یکی از عوامل مؤثر در ارتقاء فرهنگ 
ترافیک شهروندان را استفاده درست از علائم راهنمایی و رانندگی دانست 
و گفت: استفاده درست و به جا از هریک از تابلوهای ترافیکی امنیت رفت  و 

آمد ترافیکی شهروندان را افزایش می دهد.

مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

کارخانه تفکیک پسماند در قم 
به بهره برداری می رسد

مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از بهره برداری کارخانه 
تفکیک پسماند در این شهر خبر داد.سید عبدالله میرابراهیمی اظهار داشت: 
کارخانه تفکیک پسماند به زودی به صورت رسمی به بهره برداری می رسد 
و اکنون نیز به صورت آزمایشی در حال فعالیت است.مدیر عامل سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: در این کارخانه روزانه بالغ بر 3۰۰ تن 
زباله شهری دریافت و عملیات پردازش بر روی آن انجام می شود و پسماند 
خشک و تر از یکدیگر جدا شده و پسماند خشک برای بازیافت انتقال داده 
شده و پسماند تر نیز به کود کمپوست تبدیل می شود.میرابراهیمی اظهار 
داشت: یک کارخانه تفکیک پسماند دیگر نیز به صورت مشترک با بخش 
خصوصی ایجاد شد اما اکنون دارای مشکل فنی و حقوقی است اما این 
کارخانه کاملًا در مالکیت شهرداری است.وی گفت: اصل تفکیک پسماند 
خشک باید توسط شهروندان انجام گیرد اما متأسفانه درصدی از مردم به 
تفکیک از مبدأ توجهی ندارند بنابراین در این کارخانه زباله های خشک از 

تر تفکیک می شوند.

اخبــار

پیام آموزشی 
در سرعتهای غیر مجاز ، حوادث از آنچه 

فکر می کنید به شما نزدیکتراند. 
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک


